
تلویزیون همشهری 
صدای مردم است
بحث داغ راه اندازی تلویزیون اینترنتی همشهری  در 

شورای شهر؛ از مجوزهای قانونی تا فرصت های نوین ارتباطی

 ابزار نوین رسانه برای تعامل با شهروندان

از مردم، برای مردم

نفسگیرترین مأموریت

 سیدمحمد حسینی، معاون امور مجلس دولت  سیزدهم :
 رئیسی عزیز مصداق کامل خصوصیات یک مسئول »حکومت الهی« بود

نشست  تحلیل بیانات رهبرانقلاب در باره شهدای خدمت در تلویزیون همشهری

 ناگفته های جست وجوی بالگرد رئیس جمهور از زبان آتش نشانان تهران
در تلویزیون اینترنتی همشهری

صفحه13

صفحه های2و4

یادداشت
محمداسماعیل کوثری؛  عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس

با تأملی ژرف در سیره و منش شــهید آیت الله سیدابراهیم 
رئیسی، تصویری از یک مجاهد خستگی ناپذیر و عبد صالح 
خداوند به روشــنی نمایان می شود؛ شخصیتی که از نخســتین روزهای پیروزی انقلاب 
اسلامی، در حد توان و مسئولیت خویش، با ایمانی راسخ و روحیه ای جهادی، پای در میدان 
خدمت نهاد و تا واپسین دم حیات، این مشی مجاهدانه را بی وقفه ادامه داد. این مجاهدت 
تنها به عرصه های داخلی محدود نماند، بلکه در کسوت ریاست جمهوری نیز  با تمام ظرفیت 
نظام جمهوری اســلامی، در حمایت از جبهه مقاومت اسلامی منطقه، پیشگام و سربلند 
ظاهر شد. شــهید رئیســی با اعتقادی عمیق به احکام الهی، تمام تلاش خویش را به کار 
بست تا شریعت ناب محمدی را در ابعاد مختلف اجتماعی و سیاسی تحقق بخشد. در این 
میان، حمایت قاطع و آشکار از محور مقاومت، از برجسته ترین جلوه های سیاست خارجی 
ایشان بود. او در مجامع بین المللی، به ویژه در سازمان ملل، با بیانی صریح و عزتمندانه، از 
گروه های مقاومت اســلامی دفاع و در برابر ظلم و تجاوز رژیم صهیونیستی و حامیان آن، 
مواضعی قاطع و شجاعانه اتخاذ کرد. آن شهید والا مقام، با تأکید مکرر بر نقش فعال وزارت 
امور خارجه در تقویت جبهه مقاومت، نشــان داد که دیپلماسی را نه ابزاری برای سازش، 
بلکه مســیری برای دفاع از مظلومان و تحکیم آرمان های اسلامی می داند. او حتی آماده 
بود تا خود مستقیما برای حمایت از مستضعفان جهان اسلام، گام در سفرهای منطقه ای 
و بین المللی گذارد و از نزدیک بذر امید را در دل ملت های مقاوم بیفشاند. شهید رئیسی 
در دفاع سیاسی و دیپلماتیک از محور مقاومت، هیچ گاه دچار مماشات یا محافظه کاری 
نشد. چه در صحن سازمان ملل و چه در دیگر تریبون های بین المللی، همواره با زبان صدق 
و صراحت، در صف اول دفاع از مظلومان فلسطین، لبنان، یمن و سوریه ایستاد. او بارها با 
حسرت و علاقه ابراز می داشت که ای کاش می توانست بیش از آنچه مقدور است، یاریگر 
مقاومت باشد؛ لیکن موانع و مقتضیات سیاسی، گاه مانعی در این مسیر مقدس می شد. از 
ویژگی های ممتاز شهید رئیسی، پیروی عمیق و قلبی از ولی فقیه بود. او سیاست را نه از 
دریچه منافع زودگذر، بلکه از منظر تکلیف الهی و در چارچوب ولایت می دید. در موضوع 
مقاومت نیز  سعی داشت سخنان و رهنمودهای رهبر معظم انقلاب را به شکل دقیق و عملی 
در سطوح اجرایی کشور پیاده کند و خود را خادمی وفادار در مسیر ولایت بداند. بی تردید، 
شهید رئیسی نمونه ای درخشان از حکمرانی الهی و مردمی بود؛ مجاهدی صادق که یاد او 

در تاریخ مقاومت اسلامی، برای همیشه باقی خواهد ماند.

 رئیس جمهور مجاهد ایران
 و محور مقاومت
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بررســی بیانات رهبرمعظم انقلاب در دیدار خانواده های 
شهدای خدمت در تلویزیون همشهری

3.5 درصد
رشد اقتصادی کشور در سال 1403 

براساس آمارهای  رسمی 

4.5 درصد
میانگین رشد اقتصادی کشور در 3سال 

دولت شهید  رئیسی

نشست تحلیل بیانات رهبر انقلاب  با حضور معاون پارلمانی دولت سیزدهم در تلویزیون همشهری 

رهبر انقلاب:  اینکه بگویند به ایران اجازه غنی سازی نمی دهیم غلط زیادی است

 در ایران کسی منتظر
اجــازه این و آن نیســت
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 سیمای شهید رئیسی
در بیانات رهبر معظم انقلاب

ویژگی های شهید رئیسی  از نگاه  حجت الاسلام مصطفی امینی خواه: 
  شخصیت جامع الاطراف 

  عشق به مردم و   استفاده نکردن از آنان برای منافع شخصی 
  مدیریت مردم مدارانه در آستان قدس رضوی  

  فعال سازی حق التولیه برای حمایت از نیازمندان 
  خدمت رسانی ویژه به زائران و اصلاحات ساختاری 

 گره گشایی از مشکلات مردم بر پایه سیره  اخلاقی و معنوی 

ویژگی های شهید رئیسی  از نگاه  سیدمحمد حسینی: 
  صادق  و اخلاق مدار
  دارای سیاست های متوازن
  مبارزه با فساد و فرار مالیاتی
  دارای ابتکار عمل و رد تعهدات یکجانبه 
  متعهد به  خط قرمز غنی سازی
  ارتباط مستمر با نمایندگان مجلس

 رهبر انقلاب: تجلیل از شهیدان برای الگوسازی و 
انتقال تجربیات به نسل های آینده است.  

 شهید رئیسی؛ نماد کامل مسئول حکومت الهی با 
3 ویژگی کلیدی:  

 قلب خاشع: تواضع، انس با قرآن و دغدغه خدمت به 
مردم

 زبان صادق: صراحت در مواضع داخلی و بین المللی
 عمل خستگی ناپذیر: پیگیری پروژه های 

 ناتمام و حضور مستقیم در مناطق 
محروم

هدف تجلیل از شهیدان: تدبر و درس آموزی 

رشد اقتصادی:  
 از نزدیک صفر در ابتدای دولت سیزدهم به نزدیک 

۵٪ در پایان آن
 سازمان های بین المللی این رشد را نشانه پیشرفت 

ایران دانستند.  
پروژه های کلان:  

 آب رسانی، اشتغال زایی، احیای کارگاه های راکد
و تکمیل پروژه های 30 ساله

مثال برجسته: تبدیل جازموریان به 
شهرستان و محرومیت زدایی 

از آن

دستاوردهای اقتصادی و عمرانی 

 نسل جدید مدیران:  
 شهید رئیسی با تکیه بر جوانان دهه

 شصتی، پوسته سنتی مدیریت را شکست.  
 نمونه: آرمان علی وردی )19 ساله( در امتداد 

خط شهید اشرفی اصفهانی )90 ساله(  
 قدرت انقلاب: توانایی تربیت هزاران 

 جوان ایثارگر در سراسر 
کشور

 فتح الفتوح امام خمینی )ره(: تربیت 
انسان های ایثارگر و کارآمد
انقلاب شکست ناپذیر:  

 توانایی بسیج جوانان در هر مقطع
 تاریخی )از 19 ساله تا 90 ساله(

 ضرورت حفظ این مسیر با توکل 
بر خدا و آگاهی بخشی به 

ملت ها

 تربیت نیروهای 
جوان و انقلابی  

 جمع بندی: 
قدرت بی همتای انقلاب  

رد ادعاهای آمریکا:  
 تأکید رهبری: »اجازه غنی سازی به ایران 
نمی دهیم« یاوه گویی و غلط زیادی است.  

 سیاست ایران: پیگیری مستقل مسیر علمی و 
فناوری بدون وابستگی به دیگران

استراتژی مذاکرات:  
 شهید رئیسی: اجازه نداد مذاکرات 

به ابزار فشار تبدیل شود.  

  توصیه به آمریکایی ها 
برای پرهیز از یاوه گویی  

اقدامات قابل تحسین:  
 در دست گرفتن قرآن و عکس شهید سلیمانی 

در مجمع عمومی سازمان ملل.
 افزایش اعتبار بین المللی ایران با 

رویکرد مبتنی بر مقاومت
 پاسخ به توقعات مردم:  

 حل مشکلات بدون گله مندی 
و با روحیه ای ایثارگرانه

  خدمات 
شهید رئیسی به عزت ملی  
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صفحه آرا: مجید اصغری

تکلیف موضوع غنی سازی روشن است
سیدعباس عراقچی، وزیر امور خارجه با اشاره به مواضع غیرمنطقی و نامعقول آمریکا در مذاکرات غیرمستقیم با 
ایران، تصریح کرد: بحث غنی سازی اصلا موضوعی نیست که از نظر ایران قابل مذاکره باشد و مقام معظم رهبری 

هم  امروز )دیروز( تکلیف این موضوع را کاملاً روشن کردند.

علی خضریان ؛ روزنامه نگاریادبود

سحر خانمحمدی ؛ روزنامه نگارمجلس

خودکفایی در صنعت هوانوردی
صنعت هوانوردی ایران به خودکفایی رســیده و آماده عبور از تحریم هاســت. حســین پورفرزانه، رئیس ســازمان 
هواپیمایی کشور با اعلام این خبر تأکید کرد: امروز تقریباً همه نیازهای تعمیراتی و نگهداری موتور و قطعات هواپیما 

در داخل کشور انجام می شود و این مسئله موجب بالندگی و افتخار ملی است./ایرنا

غلط  زیادی ممنوع
رهبر معظم انقلاب: این حرف آمریکایی ها که به ایران اجازه 

غنی سازی نمی دهیم، غلط زیادی است
در روزگار پرآشوب سیاست و تحولات 

رهبری
جهانی، نام شهید آیت الله سیدابراهیم 
رئیسی همچون ســتاره ای فروزان در 
آسمان خدمت به ملت ایران می درخشد. رهبر معظم 
انقلاب اسلامی روز گذشته، در دیدار با خانواده های 
شــهدای خدمت، شــخصیت کم نظیــر و مردمی 
رئیس جمهور شهید را نمونه ای کامل از یک مسئول در 
طراز حکومت الهی خواندند. دلِ خاشع، زبانِ صریح و 
عملِ خستگی ناپذیر، سه مؤلفه ای بود که معظم له در 
توصیف منش رئیسی برشــمردند؛ مردی که خود را 
نه تنها در کنار مردم، بلکه کوچک تر از آنان می دید و در 
میدان خدمت هرگز از پای نمی نشست. شهید رئیسی 
علاوه بر پیشــبرد پروژه های ملی همچون آبرسانی، 

اشتغال و راهسازی، در صحنه دیپلماسی نیز با عزت 
ایستاد و نگذاشت دشمن، چهره ای منفعل از ملت ایران 
بسازد. رهبر حکیم انقلاب همچنین در بیانی صریح و 
قاطع، یاوه گویی آمریکایی ها درباره »اجازه ندادن برای 
غنی سازی« را »غلط زیادی« دانستند و تأکید کردند 
جمهوری اسلامی منتظر فرمان هیچ قدرتی نمی ماند و 
 مســیر خود را مقتدرانه ادامه خواهد داد. رئیسی، 
با در دست گرفتن قرآن و تصویر حاج قاسم در سازمان 
ملل، نه تنها پیام مقاومت را فریاد زد، بلکه اعتبار ایران 
را تا بلندای تاریخ ارتقا بخشــید. این سبک مدیریت 
متکی بر ایمان، اخلاص و کار شبانه روزی، الگویی است 
زنده برای امروز و فردای انقلاب اســلامی. بخش های 

کلیدی سخنان رهبر انقلاب در ادامه از نظر می گذرد.

1  هدف تجلیل از شهیدان: تدبر و درس آموزی 
رهبر انقلاب: تجلیل از شهیدان برای الگوســازی و انتقال تجربیات به نسل های 

آینده است.
شهید رئیسی: نماد کامل مسئول حکومت الهی با سه ویژگی کلیدی: 

قلب خاشع: تواضع، انس با قرآن و دغدغه خدمت به مردم.
 زبان صادق: صراحت در مواضع داخلی و بین المللی.

 عمل خستگی ناپذیر: پیگیری پروژه های ناتمام و حضور مستقیم در مناطق محروم.

2  تفاوت حکومت الهی و فرعونی 
حکومت فرعونی 

   خودبرتربینی، تحقیر مردم و انتقال بار مسئولیت به دوش جامعه.
حکومت الهی 

  شهید رئیسی: خود را هم ردیف یا کوچک تر از مردم می دانست.
  نمونه عملی: حضــور در هفت تپــه، جازموریــان و مناطق ســیل زده بدون 

حاشیه سازی.

3   توصیه به آمریکایی ها برای پرهیز از یاوه گویی 
رد ادعاهای آمریکا

  تأکید رهبری: »اجازه غنی سازی به ایران نمی دهیم«، یاوه گویی و غلط زیادی 
است.

  سیاست ایران: پیگیری مستقل مسیر علمی و فناوری بدون وابستگی به دیگران.
استراتژی مذاکرات 

  شهید رئیسی: اجازه نداد مذاکرات به ابزار فشار تبدیل شود.

یکی از نکات مطرح شــده ازســوی رهبرمعظم 
انقلاب، صداقت شهید رئیسی بود. این ویژگی چه مصادیقی 

در دولت ایشان داشت؟
حسینی: شهید رئیســی از دوران جوانی در سمت های مختلف 
فعالیت کرد و همواره به عنوان فردی مهذب و اخلاق مدار مطرح 
بوده است. در نخســتین ســال های پیروزی انقلاب اسلامی، ما 
فردی ماننــد بنی صدر را داشــتیم که دارای کیش شــخصیت 
بود. در مقابل ویژگی های شــخصیتی شــهید رئیسی، ایشان را 
به عنوان فردی اخلاق مدار و ســختکوش متجلــی کرده بود. در 

دوران ریاست جمهوری، تغییری در حالات ایشان به وجود نیامد 
و خود را هم ردیف مردم می دانســت و به آنــان احترام ویژه ای 
می گذاشت و توانست کارهای بزرگی انجام دهد. ایشان از همان 
دوران کودکی، مشکلات را از نزدیک لمس کرده بود و در جریان 
بحران ها، همه مسئولان را برای گره گشایی از کار مردم، پای کار 
می آورد. انگیزه های درونی ایشان، زمینه ساز تحولات مهمی در 
شیوه دولت داری شد. ایشــان صادق الوعد بودن را اصل اساسی 
خود می دانست و زمینه افزایش ســرمایه های اجتماعی را انجام 
کارهای بزرگ برای مردم می دانست. به پایان رساندن پروژه های 

نیمه تمام نیز در این راســتا قابل تعبیر است. نزد شهید رئیسی، 
سیاست، ابزاری برای گره گشایی از مشکلات مردم بود.

شهید رئیسی فعالیت خود را در اوج بحران کرونا 
آغاز کرد. ماجرای واکسن چه بود؟

حسینی: ایشان مرگ روزانه 700نفر را نمی توانست تحمل کند. 
برخی واکسیناســیون را به موضوع های سیاســی مانند ضرورت 
پذیرش »اف.ای. تی.اف« پیوند زده بودند، اما شــهید رئیســی 
بلافاصله رایزنی ها را با کشورهای مختلف آغاز کرد و شاهد گشوده 

شدن گره ورود واکسن به کشــور بودیم. ایشان اثبات کرد که اگر 
عزم جزمی وجود داشته باشد، مشکلی نیست که آسان نشود.

رشد 5درصدی اقتصاد ایران چگونه در دولت شهید 
رئیسی محقق شد؟

حسینی: تحقق رشــد اقتصادی، نیازمند انجــام مجموعه ای از 
اقدامات است. ایشــان نشــان داد می توان با تعامل با همه دنیا،  
کارها را پیش برد. سیاست متوازن ایشان، ثمرات بسیاری داشت 
و نیازهای زیادی را تامین کرد. در موضوع دانش بنیان ها، شــاهد 

از مردم، برای مردم
رئیسی عزیز مصداق کامل خصوصیات یک مسئول »حکومت الهی« بود

بررسی بیانات رهبرمعظم انقلاب در دیدار خانواده های شهدای خدمت در تلویزیون همشهری

رهبرمعظم انقلاب صبــح دیروزهمزمان با 

گفت  و گو
نخستین سالگرد شهادت آیت الله رئیسی و 
جمعی از همراهان شان، به تبیین نکات مهمی 
پرداختند؛ از ویژگی های شخصیتی شهید جمهور گرفته تا 
موضوع مذاکرات غیرمستقیم ایران و آمریکا  محورهای مورد 

اشاره حضرت آیت الله خامنه ای بود.
ایشان در دیدار »خانواده های شهید رئیسی و دیگر شهیدان 
خدمت« و خانواده های شهدای مسئول در دهه های اخیر، 
درباره شهید رئیسی تأکید کردند که »رئیسی عزیز« مصداق 
کامل خصوصیات یک مسئول »حکومت الهی« بود و با تلاش 
خســتگی ناپذیر به »مردم و به آبرو و عزت و اعتبار ملت« 
خدمت کرد و این راه و روش برای همه ما مسئولان، جوانان و 

آیندگان درس بزرگی است.
پاســخ به لفاظی های اخیر مقام هــای آمریکایی درباره 
موضوع غنی ســازی ایران نیز محور دیگری از ســخنان 
رهبرمعظم انقلاب بــود که با بازتاب گســترده ای نیز در 

رسانه های بین المللی همراه شد. حضرت آیت الله خامنه ای 
با تذکر به طرف آمریکایی مذاکرات غیرمستقیم برای پرهیز 
از یاوه گویی، تأکید کردند که حرف های آمریکایی ها درباره 
اینکه اجازه غنی سازی به ایران نمی دهیم غلط زیادی است و 
جمهوری اسلامی سیاست و روش خود را در این زمینه دنبال 
خواهد کرد. رهبرمعظم انقلاب به هدف طرف مقابل از »اصرار 
بر مذاکره« هم اشــاره و تأکید کردند که آنها »القای نوعی 
تسلیم ایران« را پیگیری می کنند؛ شهید رئیسی این اجازه 
را به آنها نداد، البته در زمان ایشان مذاکره غیرمستقیم مثل 
زمان کنونی انجام می شــد که به نتیجه نرسید که الان هم 
گمان نمی کنیم به نتیجه برسد و نمی دانیم چه خواهد شد. 
تلویزیون همشــهری در گفت وگو با سیدمحمد حسینی، 
معاون امور مجلس در دولت شهید رئیسی و حجت الاسلام 
مصطفی امینی خواه، مدرس حوزه و دانشــگاه به بررسی 
بیانات دیروز حضرت آیت الله خامنه ای پرداخته است که در 

ادامه می خوانید:

اخراج به دلیل حمایت از فلسطین
تعداد زیادی از روزنامه نگاران در رسانه های غربی به دلیل حمایت از فلسطین از کار اخراج شده اند

مجری معروف بی بی ســی که ۱.۳5 میلیون پوند در سال از این شبکه 
حقوق دریافت می کرد و به اذعان رسانه های انگلیسی از پردرآمدترین 
و البته معروف ترین مجری های بی بی سی بود، به تازگی ناگزیر شده تا 
به صورت اجباری از این رسانه انگلیسی کناره گیری کند. »گری لینه کر«، 
نام این مجری سرشناس برنامه ورزشی »مسابقه روز« بی بی سی است 
که پس از ۲۶ سال همکاری، از بی بی سی جدا می شود. چهره ای که پیش 
از مجری گری، فوتبالیست ســابق تیم ملی انگلستان بود و حال قرار 
است پس از انتشــار فیلمی چند ثانیه ای در حمایت از فلسطین که با 
انتقاد از صهیونیسم همراه بود، از بی بی سی کنار گذاشته شود. مدیران 
بی بی سی، مجری مشــهور خود را به یهودی ستیزی متهم کرده اند و 
خواستار کناره گیری او شده اند. اما لینه کر نخستین و شاید آخرین چهره  
رسانه ای و یا خبرنگاری نباشد که در غرب به دلیل حمایت از فلسطین با 
اخراج از کار مواجه می شود. از زمان آغاز جنگ علیه غزه در اکتبر ۲0۲۳، 
خبرنگاران و روزنامه نگاران بسیاری به دلیل محکوم کردن جنگ علیه 
غزه و حمایت از مردم فلسطین با محدودیت های کاری و اخراج از کار 
مواجه شده اند. رویه ای که باعث شده تا رسانه های غربی نوعی سرکوب 

آزادی بیان سازماندهی شده را در برابر حامیان فلسطین دنبال کنند.

کار دشوار روزنامه نگاران
بررسی عملکرد رسانه های غربی حکایت از آن دارد که رسانه های 
مطرح غربی به گزارشگران و خبرنگاران خود فشار می آورند تا 
روایت فلسطینی ها را سانسور کنند و روی جنایات اسرائیل در 
غزه زیاد گزارش کار نکنند. در این شــرایط روزنامه نگارانی که 
صدای خود را علیه جنایات اسرائیل بلند می کنند، مجبورند بین 

وجدان انسانی خود و شغلشان یکی را انتخاب کنند.

تلاش عمدی برای کم اهمیت جلوه دادن جنایت در غزه
»بسام بونن«، خبرنگار بی بی ســی که در اعتراض به سانسور 
جنایات اسرائیل از بی بی سی استعفا داد، به آناتولی گفته است 
که ما شاهد بوده ایم که چگونه خیلی از اخبار، بسیاری از حقایق 
قابل تأیید، مثل مواردی که توســط گروه های حقوق بشــری 
گزارش شده یا بیانیه های رسمی سازمان ملل متحد، ازجمله 
دبیرکل در تیتر اخبار بی بی سی کم اهمیت جلوه داده شدند. او 
همچنین گفت که با مردم غیرنظامی غزه مانند مردم غیرنظامی 
اسرائیل رفتار نمی شود و تلاش می شــود تا غزه ای ها اهریمن 

جلوه داده  شوند.

اخراج به خاطر انتشار گزارش دیده بان حقوق بشر
در استرالیا نیز»أنطوانیت لطوف« که در شبکه ABC به عنوان 

رضا عموییگزارش
روزنامه نگار

صحن بهارستان 
در آستانه انتخابی تازه

انتخابات هیأت رئیسه اجلاســیه اول مجلس دوازدهم 
قرار اســت روز ششم خرداد برگزار شــود؛ انتخاباتی 
که هرچند در ظاهر یک رویــداد داخلی و معمول در 
تقویم سالانه مجلس اســت، اما اثرات آن در چیدمان 
قدرت و جهت گیری های سیاسی درون بهارستان کاملًا 
احساس می شود. نشانه های این اتفاق، روز سه شنبه در 

حاشیه های صحن بیشتر از همیشه به چشم می آمد.

جلســه علنی روز سه شــنبه مجلس، گرچه بر پایه دستور 
رسمی خود پیش رفت، اما آنچه در حاشیه ها دیده می شد، 
گویای شــکل گیری نوعی تحرکات آرام و پنهان در آستانه 
این انتخابات مهم بود؛ تحرکاتــی که بی هیچ بیانیه یا اعلام 
رسمی، در چیدمان صحن و روابط میان نمایندگان، خود را 

نشان می داد.
یکی از نــکات قابل توجه، رفت وآمدهای مکــرر در جایگاه 
هیأت رئیسه بود؛ جایی که معمولاً مرکز نظم و هدایت صحن 
است، اما روز گذشته صندلی هایش مدام پر و خالی می شد. 
در بخشی از زمان جلسه، برخی از اعضای این جایگاه حضور 
نداشتند؛ موضوعی که ممکن است از نظر اجرایی عادی باشد، 
اما در آستانه  یک انتخابات درون سازمانی، طبیعی  است که 

توجه بیشتری را جلب کند.
در صحن، حلقه های دو، سه و چهار نفره  نمایندگان به وضوح 
بیش از روزهای دیگر به چشم می آمد؛ گعده هایی که احتمالاً 
به گفت وگو، مشورت یا هماهنگی اختصاص داشتند. چنین 
صحنه هایی در چنین مقاطعی از عمر پارلمان، عجیب نیست 
و گاه بخشی از روند طبیعی تصمیم سازی ها به شمار می رود.

در همین حال، برخی نمایندگان برگه هایی را میان همکاران 
خود توزیع می کردند. محتوای این برگه ها مشــخص نبود، 
اما از ظاهر امر چنین برمی آمد کــه در ارتباط با رایزنی ها یا 
هماهنگی های داخلی میان برخی جریان ها و گروه ها تهیه 

شده اند.
نکته قابل توجه دیگر، غیبت چند چهره شناخته شده بود؛ 
نمایندگانی که نامشان در فهرست گمانه زنی ها برای انتخابات 
هیأت رئیسه به چشــم می خورد، اما در جلسه دیروز حضور 
نداشتند. البته دلایل این غیبت ها می تواند متنوع باشد، اما در 
چنین فضای زمانی ای، هر نبودنی ممکن است خوانش های 

خاص خود را به دنبال داشته باشد.
در مجموع، صحن روز گذشــته مجلس، کمتر از همیشه بر 
تریبون متمرکز بود و بیشتر از همیشه بر تعامل های کوتاه و 
زمزمه های آرام؛ مجلسی که در آستانه  انتخاب تازه ای قرار 
دارد و حال وهوای آن، پیش تر از برگــزاری انتخابات، خود 

زبان حال بسیاری از ناگفته هاست.

فهم مضاعف از تکریم اجتماعی 
شهید رئیسی

سال گذشته در ساعاتی که از وقوع حادثه برای شهید رئیسی 
می گذشــت و جامعه بی خبر از وضعیت شهدای خدمت بود، 
شــاهد یک دل شــوره جمعی و بروز پدیده بیــداری ضمیر 
ناخودآگاه اجتماعــی در میان مردم بودیم که نشــأت گرفته 
از باور اجتماعی نســبت به روحیات اخلاقــی و خدمتگزاری 

رئیس جمهور شهید بود.
واقعیت این اســت که ناخودآگاه اجتماعی ایرانیان عمیق تر 
و مؤثرتر از خودآگاه جمعی آنــان در بعضی از مقاطع تاریخی 
بوده اســت. این ناخودآگاه اجتماعی، استعداد و ظرفیت های 
مشترک انســان ها در هر کجای جهان و در مقاطع تاریخی و 
 فرهنگی مختلف ناشی از ماهیت وجودی و ادراک آنان در یک 

موضع مشترک است.
دلشــوره جمعی مردم پس از اطلاع از خبر شــهادت آیت الله 
رئیســی عزیز در بدرقه تاریخــی و میلیونی شــهیدان پرواز 
اردیبهشت تجلی یافت تا بر اســاس جامعه شناسی معرفت، 
حقیقت ارتباط بین جامعه و مجموعه هایی از نظام های اخلاقی 
و سیاسی در زمینه های اجتماعی و فرهنگی جامعه که در آن 

پرورانده شدند، آشکار شود.
 واقیعت این است که شهید رئیســی را باید در چارچوب مکتب 
امام خمینی)ره( فهم کرد. حتی نه یــک بار فهم، بلکه به صورت 
هرمنوتیک مضاعف آن را بفهمیم و این فهم مضاعف باعث می شود 
با همه مشــکلات و کج کارکردی های جریان زاویه دار با انقلاب، 

شاهد تکریم اجتماعی جریان اصیل انقلاب اسلامی باشیم.
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صفحه آرا: مجید اصغری

روزنه

آغاز محاصره دریایی بندر حیفا از سوی یمن 
 یمــن محاصره دریایــی بندر حیفــا در ســرزمین های اشــغالی را آغــاز کــرد. در بیانیه نیروهای مســلح یمــن آمده: 
شرکت هایی که کشتی هایشان در بندر حیفا هستند یا به سوی آن حرکت می کنند، باید تهدید یمن را در حمایت 

از غزه و پاسخ به جنایات دشمن صهیونیستی جدی بگیرند./ المسیره 

انتخابات لبنان ملی بودن ائتلاف حزب الله را ثابت کرد
نبیه بری، رئیس پارلمان لبنان با بیان اینکه مقاومت ریشه در میان مردم بقاع دارد و لبنانی ها در مناطق مختلف 
اعتماد خود به مقاومت را ثابت کرده اند، گفته ائتلاف حزب الله و جنبش امل به خوبی در انتخابات شهرداری ها 

حاضر شد و ثابت کرد یک ائتلاف ملی است./ الاخبار 

دریچه

متحدان تل آویو کنار کشیدند؛  گذار 
غرب از حمایت به سمت هشدار 

رهبران سیاســی فرانســه، انگلیس و کانادا با صدور بیانیه ای 
مشترک از رژیم صهیونیستی خواستند تا تجاوز خود به نوار غزه را 
متوقف کند و هشدار دادند درصورت ادامه حملات و جلوگیری از 
ورود کمک های بشردوستانه، اقدامات تنبیهی مانند تحریم های 
جامع علیه این رژیم اعمال خواهند کرد. این بیانیه واکنش مثبت 
تشکیلات خودگردان فلســطین و جنبش حماس را به همراه 
داشت، اما با مخالفت شدید بنیامین نتانیاهو نخست وزیر رژیم 

صهیونیستی مواجه شد.
آنچه در بیانیه بی ســابقه اخیر جلب توجه می کند، تنها لحن 
قاطعانه آن نیست، بلکه هویت صادرکنندگانش است؛ 3کشور 
غربی که از نزدیک ترین متحدان رژیم اشغالگر به شمار می روند 

و همواره در عرصه های سیاسی و نظامی از آن حمایت کرده اند.

محورهای اساسی بیانیه رهبران غربی 
  توقف فوری حمله به غزه

  اجازه کامل برای ورود کمک های انسان دوستانه
  محکومیت صریح اظهارات برخی وزرای اسرائیلی درخصوص 

کوچ اجباری فلسطینیان
  درخواست برای آزادی اسرا به  موازات آتش بس

مرکز اطلاع رسانی فلسطین نوشته: این نکات تلاش پیشرفته ای 
برای ایجاد تــوازن در گفتمان را نشــان می دهنــد، اما برای 
نخستین بار حاکی از آمادگی واقعی برای گذار از محکومیت های 
زبانی به اقدامات تنبیهی ملموس  هستند؛ چیزی که بسیاری از 

کشورهای عربی حتی جرأت طرح آن را نداشته اند.

دگرگونی ریشه ای یا حرکتی تاکتیکی؟
به اعتقاد ناظران، موضع گیری جدید اروپا را می توان در 2سطح 

تفسیر کرد: 
  اخلاقی و سیاســی: تصاویری کــه در ماه هــای اخیر از 
غزه مخابره شــده اند – شامل کشــتارهای جمعی، گرسنگی 
سیستماتیک و تهدید به کوچ اجباری – وجدان جهانی، حتی 
در میان حامیان سنتی رژیم صهیونیستی را به شدت جریحه دار 
کرده و برخی دولت های غربی را به اتخــاذ موضعی که تعادل 

اخلاقی خود در برابر افکار عمومی را حفظ کند، واداشته است.
  عمل گرایانه: این بیانیه می تواند بخشی از بازآرایی مواضع در 
آستانه دوره پس از جنگ باشد؛ به ویژه با توجه به گزارش هایی 
درباره ترتیبــات جدید برای اداره نوار غــزه و تلاش هایی برای 
ایفای نقش مؤثرتر کشورهایی مانند فرانسه و کانادا در مرحله 
بازسازی و به رسمیت شناختن کشور 
فلســطین. پاریس هم اکنون نیز 
پیشــتاز ابتــکار دیپلماتیکی 
بــرای برگزاری کنفرانســی 
بین المللی در همین 
راستا با همکاری 
عــــربـستـان 
سعودی است.

14هزار کودک غزه ای در خطر مرگ قریب الوقوع
تــام فلچــر، معــاون دبیــرکل ســازمان ملــل و هماهنگ کننــده امــور 
بشردوســتانه، دیــروز )سه شــنبه(  هشــدار داد کــه اگــر کمک هــای 
بشردوستانه به نوار غزه نرسد، حدود 1۴هزار نوزاد در ۴۸ساعت آینده 

در معرض خطر مرگ قرار خواهند گرفت./ خبرگزاری معا 

4  دستاوردهای اقتصادی و عمرانی 
رشد اقتصادی 

  از نزدیک صفر در ابتدای دولت سیزدهم به نزدیک ۵ درصد 
در پایان آن.

  سازمان های بین المللی این رشد را نشانه پیشرفت ایران دانستند.
پروژه های کلان 

  آبرســانی، اشــتغال زایی، احیای کارگاه های راکد و تکمیل 
پروژه های 3۰ ساله.

مثــال برجســته: تبدیــل جازموریــان بــه شهرســتان و 
محرومیت زدایی از آن.

7   درس های کلان برای مسئولان 
پرهیز از فرعونی گری 

  مدیریت مبتنی بر خدمت، نه قدرت طلبی.
تکلیف محوری 

  پذیرش مسئولیت قضایی و ریاست جمهوری 
تنها برای ادای تکلیف الهی.

 استمرار ارزش ها 
  ضــرورت تبدیــل ویژگی هــای فردی 

شهیدان به فرهنگ عمومی.

5  خدمات شهید رئیسی به عزت ملی 
 اقدامات نمادین 

  دردســت گرفتن قرآن و عکس شهید ســلیمانی در مجمع 
عمومی سازمان ملل.

  افزایش اعتبار بین المللی ایران با رویکرد مبتنی بر مقاومت.
پاسخ به توقعات مردم 

  حل مشکلات بدون گله مندی و با روحیه ای ایثارگرانه.

8 واکنش به جنایات غزه و 
دوگانگی غرب 

 نقد سیاست های دوگانه 
  غرب با شعار حقوق بشر، از کشتار 2۰هزار 

کودک فلسطینی چشم می پوشد.
 شــهید رئیســی؛ اتخاذ مواضع صریح در 

محکومیت جنایات رژیم صهیونیستی.

6  تربیت نیروهای جوان و انقلابی 
نسل جدید مدیران 

  شهید رئیسی با تکیه بر جوانان دهه شصتی، پوسته سنتی 
مدیریت را شکست.

نمونه
 آرمان علی وردی )۱۹ســاله( در امتداد خط شــهید اشرفی 

اصفهانی )۹۰ساله(.
قدرت انقلاب

  توانایی تربیت هزاران جوان ایثارگر در سراسر کشور.

9  جمع بندی: قدرت بی همتای 
انقلاب 

فتح الفتوح امام خمینی )ره(
  تربیت انسان های ایثارگر و کارآمد.

انقلاب شکست ناپذیر 
  توانایی بسیج جوانان در هر مقطع تاریخی 

)از ۱۹ساله تا ۹۰ساله(.
ضرورت حفظ این مسیر

  با توکل بر خدا و آگاهی بخشی به ملت ها.

پهپاد مادر چینی؛ هنگامه ای نو در 
آسمان آسیا

چین از پهپاد پیشــرفته ای به نام »جیو تون« رونمایی کرده 
که قادر است همزمان تا ۱۰۰ پهپاد انتحاری را در عرض چند 
ثانیه به پرواز درآورد. این فناوری می تواند توازن قدرت هوایی 

در آسیا را به طور چشمگیری تغییر دهد.

ویژگی های جیو تون
  دهانه بال 2۵ متر

  توان پرواز مداوم تا ۱2 ساعت
  برد عملیاتی بیش از ۷۰۰۰ کیلومتر

  قابلیت حمل تا ۶ تن تجهیزات، شامل مهمات، ابزارهای شناسایی 
و موشک های کروز و هوا به هوا

  طراحی شده برای پرواز در ارتفاع بالا و دور ماندن از دید رادارها

کارکرد پهپاد مادر
  جیو تون به عنوان پهپاد مادر می تواند صدها پهپاد کوچک 
انتحاری را به طور همزمان شــلیک کند کــه مقابله با چنین 

حمله ای برای سامانه های دفاعی دشوار است.
  این حمــلات می توانند برای جمــع آوری اطلاعات، ایجاد 

اختلال در ارتباطات یا انجام حملات دقیق به کار روند.

تحولات نظامی
  این پهپاد توسط شرکت »شاآنیکس« توسعه یافته و نسخه 

چهارم آن آماده پرواز آزمایشی است.
  جیو تون نســخه پیشــرفته تر و تهدیدآمیزتری نسبت به 

مدل های قبلی است.
  این توسعه بخشی از تلاش های گسترده چین برای تقویت 

نیروی هوایی و افزایش بودجه نظامی با ۷.2 درصد رشد است.

پیامدها
  این فنــاوری جدید می تواند درصــورت درگیری بــا تایوان یا 
رقابت های منطقه ای، برتری استراتژیک مهمی برای چین ایجاد کند.

  کارشناسان آن را مشابه پهپادهای آمریکایی مانند RQ-4و 
MQ-9 می دانند، با این تفاوت که »جیو تون« توانایی حمله 

گروهی و همزمان را دارد.

واکنش های جهانی
توسعه این پهپاد با نگرانی هایی واشنگتن و متحدانش همراه 

است و احتمال افزایش تنش ها در منطقه را بالا می برد.
منبع: میل آنلاین

رشــد قابل توجهی بودیم. جمعی از جوانان نخبه وارد کار شدند 
و دولت حمایت های لازم را از آنها انجــام داد. از بازاریابی تا ارائه 
تسهیلات از موارد حمایتی بود. این موضوع رونق صادرات ایران 
را به دنبال داشت و کالاهای ایرانی مشــتریان قابل توجهی پیدا 
کردند. احیای واحدهــای تولیدی راکد نیــز از دیگر محورهای 
فعالیت اقتصادی دولت ســیزدهم بود که با پیگیری های شهید 
رئیسی دستاوردهای مهمی داشت. در بحث خصوصی سازی هم 
شهید رئیســی پیگیری های مؤثری داشت. ایشان رئیس جمهور 
جامع الاطرافی بود کــه در همه حوزه ها راهبردســازی می کرد. 
افزایش تولید گندم یکی از نتایج ایــن پیگیری ها بود. در جریان 
سفر به سریلانکا شــاهد رونمایی از پروژه هایی بودیم که حاصل 
رویکرد صدور خدمات فنی – مهندسی بود. شناسایی فرار مالیاتی 
نیز از نقاط مهم کارنامه شهید رئیسی بود. هدفمندسازی دریافت 
مالیات نکته مهمی در این عرصه است. همچنین برای نخستین بار 
در دولت شهید رئیسی فهرســت ابربدهکاران بانکی منتشر شد. 
حیاط خلوت برخی شرکت های دولتی نیز برهم خورد و درمجموع 

سبب شد درآمدهای کشور افزایش یابد.

به نظر شما چرا شهید رئیسی به عنوان شخصیتی 
جامع الاطراف مطرح شده است؟ 

امینی خواه: ویژگی بارز شهید رئیسی، علاقه ایشان به مردم بود و 
واقعا آنها را دوست داشت و مردم را وجه المصالحه منافع شخصی 

خود قرار نمی داد. در مسئولیت های گوناگون ایشان، همواره 
شاهد چنین رویکردی بوده ایم. سال هایی که ایشان در آستان 
قدس رضوی مسئولیت داشت، خیلی رفتارهای خاصی در 
این شــهید بزرگوار ظهور و بروز می یافت که نشــان دهنده 
تفاوت ســبک مدیریتی ایشــان بــود، مانند فعال ســازی 

حق التولیه بــرای کمک به مردم و خدمت رســانی 
ویژه به زائران و تغییــرات مدیریتی مهم در 

آســتان قدس رضوی که بسیار محسوس 
و مردم مدارانه بود. ایشان در فعالیت های 
دوران آستان قدس رضوی، همواره به فکر 
مردم و گره گشــایی از آنان بود. این نگاه 
برآمده از سیره اخلاقی و معنوی شهید 

رئیسی بود.

شهید رئیســی در حوزه سیاست خارجی چه 
ابتکارات مؤثری داشت؟

حسینی: ایشــان همواره روحیه تحول گرایی داشت. شهید 
رئیسی در سال دوم و سوم در مجمع سازمان ملل حضور یافت 
و سخنان وی با بازتاب گســترده ای همراه شد. شهید رئیسی 
مسئول مشورت پذیری بود و پیشنهادها را می شنید و پیگیری 
می کرد. رفتارهای ایشان در حوزه دیپلماتیک، مانند ماجرای 
چفیه ایشــان در عربستان یا بر دســت گرفتن قرآن و عکس 
شهید سلیمانی در آمریکا تأثیر ویژه ای در افکارعمومی جهانی 

داشت. ایشان رویکردهای نوآورانه را پیگیری می کرد.

در بحث مذاکرات ایــران و آمریکا، رهبرمعظم 
انقلاب بحث های مهمی درباره ادامه غنی سازی  و تجربه 
مذاکرات در دوران شــهید رئیســی مطرح کردند. این 

موضوع را چطور تحلیل می کنید؟
حسینی: مذاکرات دوره شــهید رئیســی، موضوع تازه ای 
نبود و در ادامــه مذاکرات گذشــته ادامه یافــت، اما دولت 
ســیزدهم از بدعهدی های گذشــته درس گرفت؛ آن هم با 
 این رویکرد که مذاکرات با مشــکلات کشــور گره زده نشود
 و راهبرد خنثی ســازی تحریــم پیگیری شــد. در 2 مقطع 
توافق نهایی شــده بود، اما به دلایل مختلف طرف های مقابل 
زیرمیز توافق زدند و از موضوع طفره رفتند و مانند 
الان، بــه تناقض گویی پرداختنــد. این رویکرد 
طرف های غربــی نتیجه ای به همــراه نخواهد 
داشــت. در گذشــته ابتکارعمل بیشتر دست 
اروپایی ها بود، اما اکنون ابتکار عمل در دست 
ماست و خطوط قرمز خود را مطرح کرده ایم. 
غنی سازی  خط قرمزی اســت که می تواند 
گره گشای بســیاری از مشکلات 
کشور در حوزه های اقتصادی، 
سلامت، کشاورزی و... باشد. 
جمهوری اسلامی نشان داده 
اهل مذاکره است، اما طرف 
مقابل نمی خواهد تعهدی 

بدهد.

رابطه قوا در دولت شهید رئیسی به چه نحوی بود؟
حسینی: شهید رئیسی از گذشته مرا می شناخت و می دانست اهل 
تعامل هستم. براین اساس تأکید ویژه ای داشت که ارتباط مستمری 
با نمایندگان داشته باشیم. پس از رأی اعتماد به وزرا، در همان سال 
نخست، همه نمایندگان در قالب مجمع نمایندگان به دیدار شهید 
رئیسی رفتند و همگی مشــکلات و مباحث مدنظر خود را مطرح 
 کردند. نمایندگان به راحتی  توانســتند با رئیس جمهور در ارتباط 
باشــند. هماهنگی وزرا با نمایندگان نیز به صورت ویژه ای پیگیری 
 شد و دسترسی نمایندگان به وزرا مناسب بود. در جریان سفرهای 
استانی نیز نمایندگان نقش ویژه ای داشتند و با آنان مشورت و تبادل 
نظر می شد. موضوع سؤال و استیضاح طبیعی است، اما تعامل دولت 
با 2 قوه دیگر در سطح مطلوبی بود. شهید رئیسی به تعامل مناسب 

پایبند بود و وارد حاشیه سازی ها نمی شد.

زمان شهادت شهید رئیسی شما کجا بودید؟
حســینی: من ظهر روز حادثــه از ایــن اتفاق باخبر شــدم، اما 
نمی توانســتم باور کنم و براین گمان بودم که فرود ســختی است 
و ان شــاءالله مشــکلی پیش نخواهد آمد. فردای آن روز که اخبار 
مربوطه منتشر شــد، در یک برنامه تلویزیونی حضور داشتم و واقعا 
حال و هوای عجیبی بر همه ما حاکم بود. نکته جالب اما، روایت های 
گروه های امدادی از عملیات جســت وجو بود که از وجود وضعیت 

خاصی بر منطقه حکایت داشــت. یک نکتــه جالب در این 
زمینه این بود که ایشــان همواره در جلسات هیأت دولت 
بخش هایــی از نامه حضــرت علی)ع( به مالک اشــتر را 
می خواندند و توضیحاتی درباره آن ارائــه می دادند و به 
طــرح بحث های معنــوی در هیأت دولــت خیلی توجه 
داشتند. ایشــان تقویت روحیه وزرا را بسیار مورد تأکید 

قرار می دادند. شهید رئیسی تمنای شهادتی که در این نامه 
مطرح است را بسیار دوســت داشت. شهادت آرزوی 

این عزیزان بود.

آل هاشم  درباره شــهید 
مطرح شد که در زمان حادثه ایشان 

با برخی افراد گفت وگوی تلفنی 
داشته است. ماجرا چه بود؟

حسینی: گویا در هنگام فرود بالگرد، ایشان با توجه به اینکه 
کمربند نبســته بوده، به بیرون پرتاب شده  و با تلفن دیگری با 
تماس گیرندگان صحبت کرده اســت. ایشان پس از سقوط از 
بالگرد، در گوشه ای موفق به گفت وگو با برخی دوستان دولتی 
و همچنین اعضای خانواده شان می شود و از وخامت وضعیت 
جسمی خود خبر می دهد. این موضوع سبب امیدواری ما شده 
بود، اما درنهایت با یافتن پیکرها در صبح روز بعد، آنچه نباید، 

اتفاق افتاد.

در پایان اگر ناگفته ای از ســال های همراهی با 
شهید رئیسی دارید، بفرمایید.

حسینی: در ابتدا اشاره کنم که ایشان برای پذیرش مسئولیت 
ریاســت جمهوری راغب نبود، اما احســاس مسئولیت شهید 
رئیسی را به پذیرش این مسئولیت سنگین واداشت. نکته دیگر، 
خاطره جالبی از دوران اغتشاشات پاییز ۱4۰۱است؛ به دنبال 
آغاز این حوادث، چند روزی در گزارش دهی مســتمر من به 
شهید رئیسی توقف ایجاد شد؛ چراکه احساس می کردم اکنون 
ایشان کارهای مهم تری دارند. در نخســتین باری که شهید 
رئیسی مرا دید، گفت که چرا گزارش نمی دهی؟ من در پاسخ 
اشاره کردم که شما الان کارهای مهمی دارید و سرتان شلوغ تر 
از همیشه است. شهید رئیسی اما تأکید کرد که وقت دارم 
و شما طبق روال گزارش های خود را به من بده. این 
رویکرد نشان می داد برخی مشکلات و چالش ها، 
سبب غفلت شهید رئیســی از حوزه های دیگر 
نمی شد. به یاد دارم که در آخرین جلسه ای که 
با ایشان داشــتم، در 23اردیبهشت ماه۱4۰3، 
بیشــتر به بیان حرف های دلی خود پرداخت و 
از افرادی که در دفاع از نظــام، انقلاب و رهبری 
مصلحت جویی می کنند، انتقاد کرد. 
شــهید رئیسی اشــاره ای هم به 
ماجرای فتنه سال۱388داشت 
و به گلایه از برخی چهره ها 
پرداخت که راه شان را جدا 
کردنــد و به خــود و نظام 

آسیب زدند.

ایلان ماســک و دونالد ترامپ زمانی هر روز در صــدر اخبار فضای 
مجازی و سیاسی واشــنگتن قرار داشتند؛ اما اکنون به تدریج حضور 
مؤثر ماسک در عرصه عمومی کم  شــده است. ماسک در ابتدای دور 
دوم ریاست جمهوری ترامپ در دفتر بیضی شکل کاخ سفید، جلسات 
کابینه، هواپیمای ریاست جمهوری، مراسم تحلیف و حتی سخنرانی 
اول ترامپ در کنگره حاضر بود و در کنار رئیس جمهور و خودروهای 
تسلا در محوطه کاخ سفید عکس یادگاری می گرفت. اما این روزها 

خبری از او نیست.
  در شــبکه اجتماعی سوشــال تروث، جایی کــه ترامپ نظرات 
بی پرده اش را منتشر می کند، رئیس جمهور قبلا هر چند روز یک  بار 
از ماسک یاد می کرد؛ اما اکنون بیش از یک  ماه است که هیچ اشاره ای 

به او نداشته است.
  در کمپین جمع آوری کمک مالی ترامپ هــم تقریبا دیگر نامی 
از مدیرعامل تسلا برده نمی شــود و نام ماســک که زمانی مدام در 
 جلسات خبری کاخ سفید شــنیده می شــد، اکنون تقریبا به کلی 

حذف شده است.
  حتی برخی اعضای کنگره نیــز او را از خبرنامه هــای خود کنار 

گذاشته اند.
تارنمای پلیتیکو می نویسد: سیطره ماسک بر گفتمان سیاسی، رسانه ها 
و شبکه های اجتماعی شکسته شده  است: این موضوع  تا حدی به دلیل 

سکوت آشکار ترامپ و جمهوری خواهان درباره اوست.

دور شدن جمهوری خواهان از ماسک
  کاهش حضور رسانه ای و سیاسی ماسک می تواند از جهاتی به نفع 

جمهوری خواهان باشد.
  نظرسنجی ها نشان می دهد محبوبیت عمومی ماسک پیوسته در 
حال کاهش است، حتی کمتر از ترامپ.  ماه گذشته، جمهوری خواهان 
در رقابت قضایی مهمی در ایالت ویسکانســین شکســت خوردند؛ 
انتخاباتی که ماسک در آن هم یکی از تأمین کنندگان مالی اصلی بود و 

هم به یکی از محورهای حملات تبلیغاتی تبدیل شده بود.
  در واشنگتن نیز برنامه های ریاضتی ماسک در »وزارت کارآمدسازی 
دولت« ادامه دارد، اما دیگر به اولویت اصلی جمهوری خواهان در برابر 

موضوعاتی چون تعرفه ها و مبارزه بودجه ای بدل نشده است.

با وجود این، جمهوری خواهان در پاسخ به پرسش ها همچنان با لحنی 
مثبت از ماســک یاد می کنند و خواهان بهره گیری از ثروت عظیم، 
هواداران پرشــمار و نفوذ آنلاین او در انتخابات آینده هستند. با این 
حال، برخی معتقدند که مشارکت سیاسی ماسک بهتر است پشت  

صحنه باقی بماند.

عقب نشینی آشکار دولت ترامپ از ماسک 
  ایلان ماســک که زمانی یکی از چهره های محوری در دولت دوم 
دونالد ترامپ به شــمار می رفت، اکنون از کانون توجه کاخ سفید و 
جمهوری خواهان خارج شــده اســت؛ تغییری که تحلیلگران آن را 
چرخشی معنادار در استراتژی ارتباطی دولت ترامپ ارزیابی می کنند.

  بررسی ها نشــان می دهد که از  ماه آوریل به بعد، ترامپ دیگر در 
سوشال تروث هیچ اشاره ای به ماسک نکرده است. این در حالی  است 
که در ماه های فوریه و مارس به طور میانگین 4بــار در هفته درباره 

مدیرعامل تسلا پست منتشر می کرد.
  تغییر رویکرد در مورد ایلان ماســک تنها بــه پیام های عمومی 
محدود نمی شود. کمپین ترامپ نیز استفاده از نام او برای جمع آوری 

کمک های مالی را تقریبا متوقف کرده است.
به نوشــته پلیتیکو، با افول نقش ماســک در دولــت ترامپ میزان 
جست وجوی گوگل درباره او و حضورش در رسانه ها نیز کاهش یافته 
است، وضعیتی که تفاوت فاحشی با دوران اوج او در کارزار انتخاباتی 
و ابتدای دولت دوم ترامپ دارد. برخی اعضای حزب جمهوری خواه 
اکنون حضور ماسک را از نظر سیاسی آسیب زا می دانند؛ مسئله ای که 

دمکرات ها سعی داشتند از آن به نفع خود بهره برداری کنند.

مجری شاغل بود، فقط به خاطر به اشتراک گذاشتن گزارشی از 
دیده بان حقوق بشر در حساب شخصی خود در فضای مجازی 
از کار اخراج شد. همزمان روزنامه »ایج« استرالیا گزارش داد که 
براساس مجموعه ای از پیام های افشا شده در واتساپ، لابی گران 
طرفدار اسرائیل چند روز قبل از اخراج لطوف، کمپینی را برای 

اخراج او آغاز کرده بودند.

کار با تهدید
»زهرا الاخرس«، روزنامه نگار اخراجی گلوبال نیوز به نیوعرب 
گفته است که ما به عنوان روزنامه نگاران طرفدار فلسطین، اغلب 
با تهدیدها و تلاش هایی برای ساکت کردن خود مواجه می شویم 
و از ما خواسته می شود که درباره فلسطین گزارش ندهیم و اگر 

روی فلسطین تمرکز کنیم، از کار اخراج می شویم.

پایش شدید رسانه ها
در عین حال گزارش های مســتندی در دست است که نشان 
می دهد برخی گروه های غیردولتی به ویــژه در اروپا و آمریکا، 
محتوای رســانه ها را از نظــر عدم تولیدات ضداســرائیلی به 
دقت زیرنظــر دارند و درصورت تهیــه گزارش ها و یا خبرهای 
ضداسرائیلی، این گروه ها فشــار خود را بر خبرنگاران اینگونه 
گزارش ها آغاز می کنند. روزنامه لوموند فرانسه گزارش داده است 

که برخی سازمان ها مانند »کمیته نظارت بر صحت گزارش ها و 
تحلیل ها درباره خاورمیانه«، محتوای رسانه ها را رصد می کنند 
و ماموریت خود را نیز به صورت رسمی »مقابله با توصیف های 
نادرست و تحریف شده از اسرائیل« عنوان می نمایند و به همین 
Committee for Ac- )بهانه، این کمیته که به اختصار کمرا 

 )curacy in Middle East Reporting and Analysis
خوانده می شود، بر رســانه ها برای اخراج روزنامه نگاران حامی 

فلسطین فشار وارد می کند.

مهم ترین اخراج ها
فهرســت بلندبالایی از اخراج روزنامه نــگاران و خبرنگارانی در 
دست است که دلیل اخراج شــان تنها حمایت از غزه بوده است. 
در این بخش به برخی از مهم تریــن اخراج های روزنامه نگاران و 

خبرنگاران حامی فلسطین خواهیم پرداخت:

 مجله دانشــگاهی علوم زیســتی ای لایف: اخــراج مایکل آیزن، 
سردبیر مجله دانشگاهی علوم زیســتی ای لایف)eLife( به دلیل 

نوشتن نامه انتقادی علیه بمباران غزه
خبرگزاری فیلی وویس: اخراج جکسون فرانک، نویسنده ورزشی 

 )PhillyVoice( خبرگزاری محلی فیلی وویس
بی بی ســی: اخراج حداقل ۶خبرنگار بی بی ســی در ماه اول آغاز 

جنگ غزه
 بی بی سی: نوح آبراهامز، خبرنگار اجتماعی به دلیل گزارش هایش 
درباره جنگ در غزه و متهم  شدن به یهودی ستیزی و اخراج از کار.

بی بی سی: اخراج »گری لینه کر« به دلیل انتقاد از اسرائیل
بی بی سی: استعفای »بسام بونن«، در اعتراض به سانسور جنایات 

اسرائیل.
ای بی ســی: اخراج »أنطوانیت لطوف«، خبرنگار استرالیایی پس 

از انتشار گزارش دیده بان حقوق بشــر در انتقاد از جنایت جنگی 
اسرائیل در غزه

گاردین: »استیو بل«، کاریکاتوریست روزنامه گاردین انگلیس بود و 
به دلیل انتقاد از عدم انتشار کاریکاتور نتانیاهو در این روزنامه، قرارداد 

کاری اش تمدید نشد.
فرانس2۴: حداقل 2 خبرنگار بین الملل فرانس24 به دلیل انتشار 

توییت های حمایت از غزه اخراج شدند.
آسوشــیتدپرس: اخراج خبرنگار جوان  ایــن خبرگزاری به دلیل 
فعالیت های او در رسانه های اجتماعی طرفدار فلسطین و حمایت 

از درخواست »فلسطین آزاد«.
هارپرز بــازار: »سمیرا نصر«، سردبیر مجله مد »هارپرز بازار« بود 
که در آمریکا منتشر می شــود و به خاطر انتقاد از محاصره برق و 
آب غزه توسط اســرائیل ناگزیر به عذرخواهی و سپس استعفا از 

کار خود شد.
سی.تی.وی: شبکه تلویزیونی ســی تی وی یک شبکه تلویزیونی 
کانادایی اســت. »یارا جمال«، روزنامه نگار فلسطینی-کانادایی 
شاغل در بخش خبری این تلویزیون بود که به دلیل اظهاراتی که در  

حمایت از فلسطین بیان کرده بود، از کار خود اخراج شد.

ایلان ماسک کجاست؟ 
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کالا برگ

برق

صنایع

جزئیات جدید از واریز مرحله سوم 
کالابرگ الکترونیک

در روز های اخیر، برخی رســانه ها از آغاز مرحله ســوم طرح 
کالابرگ الکترونیکی خبر داده اند؛ اخباری که هنوز از سوی 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی تأیید نشــده و پیگیری ها 
نیز خلاف آن را نشــان می دهد.  با وجود انتشار برخی اخبار 
درباره آغاز مرحله سوم کالابرگ الکترونیکی، بررسی ها نشان 
می دهد فعلًا هیچ تصمیم تازه ای برای ادامه این طرح گرفته 
نشده است؛ نه منابع مالی آن تأمین شــده، نه مصوبه ای در 
هیأت دولت ابلاغ شده و نه خبری از واریز جدید است. طرح 
کالابرگ الکترونیکی از اســفندماه ســال گذشته به صورت 
رســمی کلید خورد. در مرحله اول، سرپرستان خانوار تحت 
پوشــش نهاد های حمایتی ۵۰۰ هزار تومان اعتبار دریافت 
کردند و کمــی بعد، دهک هــای 4 تا 7 هم بــه ازای هر نفر 
۳۵۰ هزار تومان دریافت کردنــد. این اعتبار تنها برای خرید 
کالا های اساسی از گروه های مشخصی چون لبنیات، پروتئین 
و خواربار قابل استفاده بود. مرحله دوم نیز در هفته های پایانی 
فروردین ماه امسال با همان اعتبار اجرا شد و بنا بر اعلام رسمی، 

اعتبار هر دو مرحله تا پایان خردادماه معتبر است.

قطع برق ۲۶۲ اداره تهران 

مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق تهــران بزرگ گفت: 
به دلیل رعایت نکــردن ســاعات کاری جدیــد و فعالیت 
ســامانه های سرمایشــی بعد از ســاعات اداری، برق ۲۶۲ 
مشترک اداری شهر تهران شامل دستگاه های ملی و استانی، 

قطع شد.
 کامبیز ناظریان اظهار داشــت: به دنبال تغییر ساعت کاری 
ادارات با هــدف کاهش مصرف انرژی، براســاس داده های 
حاصل از قرائت کنتورهای هوشمند و همچنین بازدیدهای 
میدانی بازرسان برق پایتخت، ۲۶۲مشترک اداری شهر تهران 
شامل دستگاه های ملی و استانی که اقدام به کاهش ساعت 
کاری نکرده یا سامانه های سرمایشی خود را در پایان ساعت 

کار خاموش نکرده بودند مشمول قطع برق شدند.
ناظریان خاطرنشــان کرد: مطابق با مصوبات هیأت وزیران 
و ابلاغ وزارت کشــور، تمامــی مشــترکان اداری دولتی و 
غیردولتی موظف به کاهش مصرف بــرق حداقل به میزان 
۳۰درصد در ساعات اداری و ۶۰درصد در ساعات غیرکاری 
و همچنین خاموش کردن ســامانه های سرمایشی در پایان 

ساعت فعالیت خود هستند.

 ایجاد مشکل در خطوط تولید صنایع

وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: به دلیل قطعی های مکرر 
برق صنایع و معادن و حاد بودن ناترازی ها، شاهد ایجاد مشکل 

در خطوط تولید هستیم.
محمد اتابک با بیان اینکه میزان تاب آوری صنایع و معادن 
به دلیل ناترازی های انرژی کاهش یافته اســت، عنوان کرد: 
احداث نیروگاه های خورشــیدی اقدام مناســبی است اما 

پاسخگوی این حجم از تولید صنایع سنگین نیست.
اتابک ادامه داد: بنابراین ایجاد نیروگاه های سیکل ترکیبی 
برای صنایع سنگین و همچنین سرمایه گذاری در میادین 

گازی توسط خود شرکت های بزرگ ضروری است.
وزیــر صنعت، معــدن و تجارت توســعه اکتشــافات را از 
سیاســت های مهم وزارت صمت در بخش معدن خواند و 
گفت: اقدامات قابل توجهی با راهبری ایمیدرو در امر اکتشاف 
انجام شده است اما به جهت رفع عقب ماندگی ها در تامین 
خوراک و رشد تولید، باید برنامه های اکتشافی را گسترش 

داد  و سرعت بخشید. 

آمار صندوق بین المللی پول و بانک جهانی نشان می دهد که رشد اقتصادی ایران پس از ثبت رقم 
نازل متوسط 1.1درصد در دهه گذشته، در دولت شهید رئیسی با بهبود مناسبی مواجه شد

حضرت آیت الله خامنه ای روز گذشته در مراسم بزرگداشت شهید 
رئیسی و شهدای خدمت، گزارش مراکز مالی بین المللی از افزایش 

رشــد اقتصادی ایران از نزدیک صفر در ابتدای دولت سیزدهم به 
نزدیک ۵ درصد در پایان آن را مایه افتخار و عزت ملی و نشان دهنده 
پیشرفت کشور دانستند.  گزارش دو نهاد اصلی اقتصاد جهان یعنی 
صندوق بین المللی پول و بانک جهانی نشان می دهد رشد اقتصادی 
ایران پس از ثبت رقم نازل متوسط 1.1درصد در دهه گذشته، در دولت 

سیزدهم با بهبود مناسبی مواجه شد.

براساس آمارهای صندوق بین المللی پول و بانک 
جهانی، در دهه 9۰شمسی یعنی از سال 1۳9۰تا 
1۳99متوسط رشد اقتصادی ایران فقط 1.1درصد 
بود. روند رشــد اقتصادی ایران در 4ســال دولت 
دوازدهم وخیم تر شد به طوری که میانگین رشد 

اقتصادی آن 4سال تقریبا صفر )۰.۳درصد( بود.
اما از ســال 14۰۰بدین سو با تغییر سیاست های 
اقتصادی کشــور در دولت سیزدهم که مبتنی بر 
تقویت تولیدداخل، توسعه تجارت با همسایگان، 
خنثی سازی تحریم ها و معطل نکردن اقتصاد برای 
مذاکرات هسته ای بود، رشد اقتصادی ایران شتاب 
مناسبی گرفت. در ســال 14۰۰رشد اقتصادی 
ایران به 4.7درصد، درســال 14۰1به ۳.8درصد 
و در ســال 14۰۲به ۵درصد افزایــش یافت. در 
سال گذشته با تغییر دولت، مجددا از شتاب رشد 
اقتصادی کشور کاسته شد و این رقم به ۳.۵درصد 
رسید. متوسط رشد اقتصادی ایران در ۳سال دولت 

سیزدهم 4.۵درصد بوده است. این در حالی است 
که متوسط رشد اقتصادی کشور از سال 1۳۵7تا 
1۳99فقط 1.7درصد بود. در 8ســال دولت های 
یازدهم و دوازدهم رشــد اقتصادی ایران به طور 
متوسط 1.۵درصد، در 8سال دولت احمدی نژاد 
۲.8درصد، در 8سال دولت خاتمی 4.۳درصد و در 

8سال دولت رفسنجانی ۵.۲درصد بود.

علت افزایش رشد اقتصادی ایران
در گزارش اردیبهشت 14۰۳ بانک جهانی درباره 
اقتصاد ایران تصریح شده بود که در ۳ سال گذشته 
اقتصاد ایران توانسته است در میانه  تنش های جدی 
ژئوپلیتیک در منطقه خاورمیانه، فرایند رشد خود را 
باثبات و پایدار کند و اساساً از آن وضعیت ناپایداری 
رشد دهه  1۳9۰ کاملًا خارج شود. این اعتراف به 
اعلام یکی از نهادهای معتبر بین المللی بهترین 
مؤید عملکرد موفق اقتصاد ایران در ســال های 

اخیر است.  برخی ممکن اســت گمان کنند که 
رشد اقتصادی ســال های 14۰۰ تا 14۰۲ ناشی 
از تولید و صادرات بیشــتر نفت بود اما آمار رشد 
اقتصادی بدون نفت نیز مؤید همین روند رو به 
 بهبود است. نرخ رشــد اقتصادی بدون نفت در
 ۲۵ سال گذشته  ۳.۶ درصد و در یک بازه ۲۰ 
ســاله )دهه های 1۳8۰ و 1۳9۰( ۳.۵ درصد 
و در دهه  1۳9۰ )سال های 1۳91 تا 1۳99(  
1.۲ درصد بود. این شاخص در سال های 14۰۰ 

تا 14۰۲ به 4 درصد رســید. بنابراین عملکرد و 
تجربه ۳ سال گذشــته به آن تردید خاتمه داد و 
مشخص شد که اقتصاد ایران می تواند از چاله رکود 
تورمی خارج شود و رشد اقتصادی بسیار بالاتری 
را نسبت به ســال های پیش از تحریم ثبت کند. 
اکنون می توان با اعتماد به نفس گفت که مسیر 
اقتصاد ایران در شرایط تحریمی نیز به بن بست 

نخواهد رسید.

صفحه آرا:  مهرداد هاشمیان

 در دومیــن جلســه هیــأت ســرمایه گذاری در ســال ۱۴۰۴، تعــداد ۹۷ درخواســت 
ســرمایه گذاران خارجی به ارزش یک میلیارد و 5۰۰میلیون دلار بررسی و تصویب شد. 
در 2ماه نخست سال ۱۴۰۴، مجموعا ۱۷۷ درخواست ســرمایه گذاری خارجی به ارزش 

8میلیارد و 5۰۰میلیون دلار به تصویب این هیأت رسیده است.

براساس آمار بانک مرکزی، در ســال گذشته کل مانده ســپرده های بانکی ۱۳ هزار و 
525 همت بود. در ســال ۱۴۰2 مانده این ســپرده ها ۹۱۶2 همت ثبت شد که حاکی 
از افزایش ۴۳۶۳ همتی ســپرده ها در پایان ســال ۱۴۰۳ نســبت به پایان سال ۱۴۰2 

است.

1/5
میلیارد دلار

4363
همت

بهزاد رنجبرگزارش
روزنامه نگار

گشتی در اقتصاد جهان

گشتی در اقتصاد ایران

بانک های آمریکا کم اعتبار شدند
 رتبــه بلندمــدت اعتبــاری بانک هــای 
جی پی مورگان، بنک آو آمریــکا و ولز فارگور 
توسط شــرکت مودیز که یکی از سه مؤسسه 
اصلی اعتبارسنجی بین المللی در جهان است 

کاهش یافت.

وزیر نیرو گفت: ایران و ترکمنستان در 
آستانه امضای توافق جدید برای ۲برابر 
شــدن تبادل برق تا سقف ۲میلیارد 
کیلووات ســاعت قرار دارند. 3 خط 

انتقال برق بین ۲ کشور وجود دارد.

شــرکت توزیع نیروی بــرق تهران 
بزرگ با ارســال پیامک برای تمامی 
مدیران ســاختمان های شهر تهران 
 از آنان درخواست کرد از نورپردازی

 نمای ساختمان خودداری کنند. 

رئیس مرکز ملــی مطالعات، پایش 
و بهبود محیط کســب وکار وزارت 
اقتصاد گفت: طبق اعلام وزارت نفت 
تا ۲ ماه دیگر بنزین سوپر وارد کشور 

می شود. 

با بهره برداری از 1۵ طرح پتروشیمی 
و ۴ طرح مربوط بــه خوراک صنعت 
پتروشیمی، ظرفیت تولید محصولات 
پتروشیمی ایران در سال 1۴۰۴ بالغ بر 
۹ تا 1۰ میلیون تن رشد خواهد داشت.

معاون سازمان راهداری و حمل ونقل 
جــاده ای از واردات ۲۰۰۰ دســتگاه 
اتوبوس برای ایــام اربعین خبر داد و 
گفت: به ۴۰۰۰ دســتگاه اتوبوس نیاز 

داریم.

تأمین مالی ۱۰ میلیارد یورویی
 رئیس کل بانک مرکزی گفــت: برنامه ما برای 
 امســال تأمین مالی ارزی بــه ارزش بیش از

1۰ میلیارد یورو است؛ به این معنا که بتوانیم از 
منابع ارزی، تأمین مالی پروژه ها را انجام دهیم. 

قیمت هر بشــکه نفت برنت دریای 
شــمال روز سه شــنبه با یک سنت 
معادل ۰.۰1 درصد افزایش به ۶۵ دلار 
و ۵۰ سنت رسید. نفت وست تگزاس 

آمریکا هم ۶۲.7 دلار  معامله شد.

تعرفه های آمریکا، به شــدت حال 
و هوای صادرکننــدگان بین المللی 
را تضعیف کرده اســت و ۴۲ درصد 
از شــرکت ها اکنون انتظار دارند که 

درآمد شان کم شود.

  شاخص دلار آمریکا  در برابر ارزهای 
معتبر جهانــی از اوجش در ژانویه، 
حداکثر 1۰.۶ درصد کاهش یافته که 
یکی از شــدیدترین کاهش ها برای 

یک دوره 3 ماهه بوده است.

پیش بینی می شود عربستان سعودی 
در تابستان امسال، نفت خام بیشتری 
برای تولید برق بسوزاند. بدین ترتیب  
بخشــی از نگرانی ها نسبت به مازاد 

عرضه نفت برطرف خواهد شد.

هوندا موتور اعلام کــرد که با توجه 
به کاهش تقاضا، ســرمایه گذاری در 
خودروهای برقی را کاهش می دهد و 
روی مدل های هیبریدی تمرکز می کند.

با راه اندازی سامانه هوشمند یارانه ها، 
سرپرستان خانوار می توانند فرزندان 
شاغل و مســتقل بالای1۸سال را از 

ساختار خانوار خود حذف کنند.

4.5درصد

3سال دولت 
رئیسی

4.3درصد

 8سال 
دولت خاتمی

5.2درصد

 8سال
 دولت رفسنجانی

2.8درصد

 8سال 
دولت احمدی نژاد

1.5درصد

 8سال 
دولت روحانی

متوسط رشد اقتصادی ایران
1.7درصد

 از سال
 1357تا 1399

1.1درصد

دهه 90

0.3درصد

 4سال 
دولت دوازدهم

خاک خوردن کالاها در گمرک
  گره کور ترخیص کالا و 1۰ علت اصلی که مانع از تخلیه کالاها از بنادر می شود

به دنبال وقوع انفجار خسارت بار در بندر شهید 
رجایی، بررسی ها نشان می دهد علت این حادثه، 
دپوی کالاها در بندر است که از آن با نام رسوب 
کالا یاد می شود. رســوب کالا در گمرکات ایران 
ناشی از عوامل متعددی است که بخش زیادی از آنها خارج از کنترل گمرک است. با وجود 
این، گمرک ایران با بهره گیری از ظرفیت های قانونی و افزایش نیروی انسانی و ساعات کاری، 
تلاش می کند روند ترخیص را تسریع کند. برای حل ریشه ای مشکل، اصلاح مقررات، تسهیل 

تخصیص ارز و هماهنگی بین دستگاه ها ضروری است.

 ضوابط و مقررات پیچیده و غیرضروری: 
قوانین متعدد و دســتورات مختلف که از 1

وزارت صنعت، معدن و تجارت صادر می شود و گمرک 
اختیاری در تنظیم آنها ندارد.

تأخیر در تخصیص ارز توســط بانک 
مرکزی: گمرک بدون کد منشأ ارز قادر به ۲

ترخیص کالا نیست. کالا به کد مبدأ ارز برای ترخیص 
نیاز دارد و اختیار گمرک محدود به اجرای قانون است.
فرآیند طولانی اخذ مجوز از سازمان های 

مجوزدهنده:  سازمان های  استاندارد، انرژی 3
اتمی، بهداشت، قرنطینه دامی و گیاهی، دامپزشکی، 

محیط زیست و غیره.
 الزام ثبت سفارش و ثبت آماری قبل از تخلیه 

کالا باعث رسوب  کالا در گمرک می شود.۴
فرآیند طولانی ثبت سفارش: روند اصلاح 

و ویرایش ثبت ســفارش در سامانه جامع ۵

تجارت طولانی است.
تغییرات مقررات حقوق ورودی: مأخذ و 

محاســبه حقوق ورودی و مالیات به طور ۶
مداوم تغییر می کند.

عدم امکان اظهار کالا بدون تخصیص ارز 
از بانک مرکزی: ثبت سفارش های فاقد ارز 7

مسدود می شوند.
 مصوبات ممنوعیت تخلیه کالا بدون ثبت 

سفارش: مصوبات اجرایی و تخلیه کالا بدون ۸
ثبت سفارش ممنوع است.

 قانون مبارزه با قاچاق:  قانــون مبارزه با 
قاچاق کالا و ارز با محدودیت های خاص اجرا ۹

می شود.
تأخیر در اظهار کالا توسط صاحبان کالا: 

کالا ابتــدا در اختیــار ســازمان بنــادر و 1۰
انبارهاست و تا اظهار نشود، ترخیص ممکن نیست.

 آســیب به کالاها به دلیل طولانی شدن 
زمان انتظار ترخیص

  ایجاد اختلال در زنجیره تأمین مواداولیه 
و تولید

 افزایش هزینه های انبارداری و نگهداری کالا
 تأثیر منفی بر تولید و صادرات کشور

 افزایش ریسک حوادث مانند انفجار بندر 
شهیدرجایی

1۰ عامل اصلی رسوب کالا در گمرکات

پیامدهای رسوب کالا

احمد میرخداییتجارت
روزنامه نگار

رشداقتصادی ایران )درصد(

میانگین رشد اقتصادی کشور در 5 دولت

رشد اقتصادی در دولت سیزدهم چقدر بود؟

درصد
1391

درصد
1395

درصد
1393

درصد
1390

درصد
1394

درصد
1392

درصد
1396

درصد
1399

درصد
1401

درصد
1397

درصد
1400

درصد
1402

درصد
1403

درصد
1398

-3.7

3/53/83/3-3/1

2/62.8 8.8 -1.4

-1/8

-1.55
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صفحه آرا: مهرداد هاشمیان

رهایی از خانه وحشت بعد از 6ماه

جوان آمریکایی که خانواده نامزدش را 6 ماه در خانه شان 
گروگان گرفت و در این مدت شکنجه می کرد، دستگیر 

شد.
به گزارش همشهری به نقل از ای بی سی، شنبه گذشته 
پلیس یکی از شــهرهای ایالت یوتای آمریکا، با تماسی 
عجیب روبه رو شد. فردی که با پلیس تماس گرفته بود 
ادعا می کرد که نامزد دخترش به نام دومینیک گارسیا 
۲۳ســاله، او و 6عضو خانواده اش را به مــدت 6 ماه در 

خانه شان گروگان گرفته است.
پلیس پس از این تماس عجیب راهی خانه مورد نظر شده 
و در آنجا با جوانی مسلح روبه رو شد که اعضای خانواده ای 
را گروگان گرفته بود. مرد جوان که دومینیک نام داشت 
در یک عملیات ضربتی خلع ســاح و دستگیر شد. در 
تحقیقات معلوم شد که دومینیک 6 ماه پیش بانامزدش 
دچار اختاف شده و از ترس اینکه او را از دست بدهد، 
نقشه عجیبی کشید. او به خانه پدر و مادرنامزدش رفت 
و آنها را فریب داد و گفت که از سوی یک کارتل مخوف 
موادمخدر تهدید به مرگ شده اند و باید مدتی را در کنار 
هم باشند و از خانه خارج نشوند. بعد از چند روز وقتی 
اعضای خانواده خواستند از خانه خارج شوند، او آنها را با 
تهدید اسلحه در خانه نگه داشت. بدین ترتیب آنها 6 ماه 
با تهدید به مرگ در خانه خود زندانی شدند. تا اینکه پدر 
خانواده از غفلت جوان مسلح استفاده کرد و پلیس را در 

جریان قرار داد.
پدر خانواده به کارآگاهان پلیــس گفت که دومینیک 
بارها وی و اعضای خانواده اش را مورد ضرب و شتم قرار 
داده و شب ها آنها را غل و زنجیر می کرد که نتوانند فرار 
کنند. با دستگیری جوان مســلح او با ۲8اتهام ازجمله 
گروگانگیری و شکنجه روبه رو شده و به زودی محاکمه 

خواهد شد.

قاتل افسر پلیس بعد از 25سال اعدام شد

مرد جنایتکار که ۲5سال پیش افسر پلیس آمریکا را به 
قتل رسانده بود، در زندان اعدام شد.

به گزارش آسوشیتدپرس، ۲۹سپتامبر سال۲000، یک 
افسر پلیس ۳۱ساله به نام بیل تونی، وقتی متوجه سرقت 
یک ون از پمپ بنزینی در ایندیانا شد، سارق را تعقیب 
کرد. در جریان این تعقیب و گریز، افسر پلیس با شلیک 
گلوله توسط سارق که بنجامین ریچی نام داشت و در آن 

زمان ۲0ساله بود، به قتل رسید.
قاتل چند روز بعد از این حادثه دستگیر و همان سال به 
جرم سرقت و قتل به اعدام محکوم شد. بنجامین ۲5سال 
در زندان ایالتی ایندیانا به سر برد به امید اینکه وکایش 
حکم اعدام را تغییر دهند. وکای او دادخواســتی را به 
دیوان عالی آمریکا ارائه دادند که حکم اعدام را متوقف 
کنند، اما موفق نشدند. براساس این گزارش، روز سه شنبه 
و با نهایی شدن حکم اعدام، بنجامین را برای اجرای حکم 
به اتاق مرگ در زندان ایالتی ایندیانا در شهر میشیگان 
بردند. او روی تخت مرگ دراز کشــید و دست هایش به 
تخت بسته شد. پس از آن مقدار زیادی داروی کشنده به 

او تزریق شد و وی کمی بعد جانش را از دست داد.

 تصادف زنجیره ای
جان 2 نفر را گرفت

تصادف زنجیره ای 5دســتگاه وســیله نقلیــه در خیابان 
۱7شــهریور حادثه تلخی را رقــم زد و موجب جان باختن 

۲عابر پیاده شد.
به گزارش همشــهری، این حادثه ســاعت ۱4:4۳دقیقه 
ظهر دیروز )سه شنبه( در مســیر جنوب به شمال خیابان 
۱7شهریور، بعد از میدان خراسان اتفاق افتاد. ماجرا از این 
قرار بود که یک موتورســیکلت و یک پراید از پشت با یک 
اتوبوس برخورد کردند و در ادامه اتوبوس نیز با یک خودروی 
ال۹0 و پراید که کنار خیابان پارک شده بود برخورد کرد و در 

این بین، خودروها با دو عابر پیاده برخورد کردند.
سیدجال ملکی، سخنگوی آتش نشانی تهران در توضیح این 
حادثه گفت: به دنبال وقوع این حادثه آتش نشانان ۳ ایستگاه 
در ۳دقیقه به محل حادثه اعزام شــدند و عملیات آغاز شد. 
به دنبال برخورد 5دستگاه وسیله نقلیه با یکدیگر ۲خانم ۱۳ 
و 5۳ ساله که عابر پیاده بودند جان خود را ازدست دادند که 
مرگ این دو نفر از سوی عوامل اورژانس حاضر در محل تأیید 
شد. به گفته او علت دقیق وقوع حادثه از سوی کارشناسان 

پلیس راهور در دست بررسی است.

حادثه

داخلی

داخلی

اعدام قاتل شلیر 

با گذشت بیش از ۲سال از مرگ دردناک شلیر رسولی، شیرزن 
مریوانی به دست مرد همسایه، عامل این جنایت به دار مجازات 

آویخته شد.
به گزارش همشهری، ۱4شهریورســال ۱40۱ حادثه هولناکی 
در شهرســتان مریــوان رخ داد؛ حادثه ای که بــا قتل دردناک 
زنی ۳6ساله به نام شلیر همراه بود و احساسات عمومی جامعه 
را جریحه دار کرد. شــلیر همراه همســر و فرزندانش در یکی از 
محله های مریــوان زندگی می کردند اما همســر وی مدتی بود 
که برای کار به عــراق رفته بود. همســایه روبه رویی آنها مردی 
به اســم گوران بود. شلیر همسر گوران را می شــناخت و با وی 
صمیمی بود. شب حادثه گوران به مقابل خانه شلیر رفت و به او 
گفت که همسرش در خانه بیهوش شده و از حال رفته است. زن 
جوان که نگران شده بود برای کمک به زن همسایه دوان دوان به 
خانه آنها رفت اما به محض اینکه وارد خانه شد، گوران نیز پشت 
سر او وارد شد و در را بست. گوران دروغ گفته بود و همسرش در 
خانه نبود. پس از آن شلیر متوجه شد که مرد همسایه دروغ گفته 
و نقشه ای شوم در ســر دارد، او می خواست خانه را ترک کند اما 
مرد شیطان صفت با اسلحه شروع به تهدید او کرد. شلیر شروع به 
سر و صدا کرد اما بی فایده بود. او خودش را به لبه پنجره رساند و 
همچنان کمک می خواست.کمی بعد ناگهان او از پنجره به پایین 
سقوط کرد و در برابر چشمان وحشت زده فرزندانش که به دنبال 

او از خانه خارج شده بودند، جانش را از دست داد.
با حضور پلیس در محل حادثه، گوران که از طریق پشت بام قصد 
فرار داشت در درگیری مسلحانه با پلیس دستگیر شد. او به اتهام 
قتل شــلیر در شــعبه اول دادگاه کیفری یک استان کردستان 
محاکمه و به قصاص محکوم شد که در نهایت با پرداخت تفاضل 
دیه از سوی اولیای دم، حکم قصاص او سحرگاه دیروز اجرا و وی 

به دار مجازات آویخته شد.
همسر شلیر در گفت وگو با همشهری گفت: سرانجام عدالت 
درباره همســرم اجرا و قاتل او به دار آویخته شــد. این نه تنها 
خواسته ما، بلکه خواسته بسیاری از مردم بود. صبح دیروز، مادر 
همسرم به همراه برادر خانمم و پسرم که اولیای دم هستند به 
زندان مرکزی ســنندج رفتند و حکم در حضور آنها اجرا شد. 
ما در همه این مدت ســختی های زیادی کشیدیم. من کارگر 
هستم و پس از مرگ همسرم، هم   کار می کنم و هم برای پسر 
و دخترم پدر هستم و مادر. شلیر مقابل چشمان بچه هایمان به 
قتل رسید و به همین دلیل تنها خواسته ما قصاص قاتل بود. 
حتی با ســختی فراوان مبلغ تفاضل دیه را فراهم کردیم و در 

نهایت حکم اجرا شد. 

در جست و جوی رمال جنایتکار

مرد رمال که با همسر سابقش دچار اختاف شده بود، او را 
قربانی جنایتی هولناک کرد و گریخت.

بــه گــزارش همشــهری،  ســاعت ۹صبــح ســی ام 
اردیبهشت )دیروز(، پسری ۱۲ساله با پلیس تماس گرفت 
و درحالی که وحشت زده بود، گفت: »مادرم به قتل رسیده و 

من در اتاقی زندانی شده ام. « 
پس از این تماس، مأموران راهی آدرســی که پسر ۱۲ساله 
عنوان کرده بود، شدند؛  طبقه سیزدهم برجی در تهران. در 
آنجا پیکر غرق در خون زن جوان که با ضربات متعدد چاقو 
به قتل رســیده،  دیده می شــد. داخل یکی از اتاق ها، پسر 
۱۲ساله او زندانی شده بود که مأموران قفل در را باز کردند 
و به تحقیق از پسر نوجوان پرداختند. او گفت: روز حادثه به 
همراه مادرم از برج خارج شــدیم تا به خرید برویم. ناگهان 
همســر صیغه ای مادرم را مقابل برج دیدیم. البته همســر 
سابق، چون مدت صیغه آنها تمام شــده بود. او ما را تهدید 
کرد و خواست که سوار آسانسور شویم و به آپارتمان برویم.

وی ادامه داد: مادرم که خیلی ترسیده بود و نمی خواست در 
برج، آبروریزی شود از من خواست تا همراهشان بروم. سوار 
آسانسور شدیم و پس از ورود به خانه، مرد خشمگین با لگد 
مرا به داخل اتاق خواب انداخــت و در را به رویم قفل کرد. 
من صدای فریادهای مادرم را می شنیدم اما کاری ازدستم 
برنمی آمد. به در می کوبیدم و التمــاس می کردم تا نجاتم 
بدهد اما فایده ای نداشت. دقایقی بعد صدای مادرم قطع شد 
و من که مطمئن شدم همسر صیغه ای او رفته،  فورا موبایلم 

را از داخل جیبم بیرون آوردم و به پلیس زنگ زدم.
پس از ثبت اظهارات پســر مقتول، بازپرس دستور انتقال 
جســد مقتول به پزشــکی قانونی را صادر کــرد. در ادامه 
تحقیقات مشــخص شــد که عامل جنایت، رمال بوده و از 
مدت ها قبل با همسر صیغه ای خود دچار اختاف شده بود. 
به دنبال این حادثه، تیمــی از مأموران پلیس آگاهی تهران 

تحقیقات خود را برای بازداشت رمال فراری آغاز کرده اند.

مردی که بــه اتهام قتل در شهرســتان 
جهرم استان فارس تحت تعقیب بود در 
تهران دستگیر شد، اما انگشت اتهام را به 

سمت پسرش نشانه گرفت.
به گزارش همشهری، چند روز قبل، مردی 
به اداره آگاهی تهــران رفت و گفت قاتل 
پسرش در تهران مخفی شــده است. او 
توضیح داد: ما ســاکن شهرستان جهرم 
واقع در اســتان فارس هستیم. زمستان 
۲سال قبل، پســرم پژمان که تازه داماد 
بود، در درگیری با پدرزنش در جهرم به 

قتل رسید. عامل قتل از همان روز فراری 
شــد، اما چند روز پیش از طریق یکی از 
بستگانمان متوجه شــدیم که در تهران 

مخفی شده است.
پس از ثبت اظهارات پدر مقتول، تحقیقات 
در این  باره آغاز و متهم فراری دســتگیر 
شــد. او دیروز در شعبه ســوم دادسرای 
جنایی حاضر شــد و به بازپرس ســالار 
صنعتگر گفــت: قتل را پســرم مرتکب 
شــده اســت. او ادامه داد: مدتی قبل از 
حادثه،  دخترم با پژمان که پسردایی اش 

بود، نامزد کرد. قرار بود به زودی مراســم 
عروســی آنها را برپا کنیم، امــا دامادم 

به دست پسرم به قتل رسید.
او ادامه داد: روز حادثــه همه ما مهمان 
خانه پدر مقتول، یعنی پــدر دامادمان 
بودیم. آن روز دختــرم به من و برادرش 
گفت کــه نامزدش پژمان بــرای او یک 
گوشی موبایل هدیه گرفته است. پسرم 
گوشی را از دست خواهرش گرفت تا آن را 
ببیند، اما ناگهان از دستش افتاد و صفحه 
گوشی شکست. همین موجب شد تا میان 

پسرم و دامادمان درگیری شکل بگیرد. در 
جریان این درگیری پسرم با چاقو ضربه ای 
به داماد که پسردایی اش بود، زد. بعد فرار 
کرد و ما پژمان را به بیمارستان رساندیم، 

اما زنده نماند.
از همان موقــع دیگر خبری از پســرم 
نداریم. من هم برای پیدا کردن او راهی 
تهران شدم تا اینکه دستگیرم کردند، اما 

من دخالتی در قتل نداشته ام.
 این پرونده برای ادامه روند رسیدگی به 

دادسرای شهرستان جهرم ارجاع شد.

سرهنگ رابعه جوان بخت، رئیس اداره تصادفات 
تهران با اشــاره به حادثه مرگبــاری که برای 
قربانیان رخ داده، می گوید: براساس قانون تردد 
موتورهای سنگین در معابر شهری ممنوع است. 
چون موتورسیکلت های سنگین،  سرعت بالایی 
دارند و هر کسی، مهارت راندن این موتورهای 
خاص را ندارد و هر قدر هم حرفه ای باشد، باز هم 
ممکن است کنترل موتور از دستش خارج شود. 
درست مثل پسر جوانی که این حادثه برای او 
و ترک نشــینش رخ داد. این پسر جوان فیلم و 
کلیپ موتورســواری هایش را در اینستاگرام 
منتشــر می کرد و خودش را بلاگــر در زمینه 
موتورسواری می دید اما در نهایت در اوج جوانی 

جانش را از دست داد.
وی ادامه می دهد: از بحث مهارت و کنترل 

موتورهای ســنگین که بگذریم، بحث 
آلودگی صوتی این دســته از موتورها 
مطرح است؛ چون صدای زیادی دارد 
و  امنیت روانی جامعه را نیز به خطر 
می اندازد. تصــور کنید، نیمه های 
شب، چنین صدای مهیبی شنیده 
شود و آن وقت چطور روان جامعه 
به هم می ریــزد. به همین دلیل 

همــکاران مــن، چنانچه در 
خیابان  موتورهای سنگین را 
ببینند، اقدام به توقیف آن 

می کنند.
اما چه می شــود که یک 
عده جوان و نوجوان برای 

تخلیه هیجان خودشــان، 
خطرناک ترین و مرگبارترین 

تفریح را انتخاب می کنند؟ 

سرهنگ رابعه جوان بخت می گوید: متأسفانه 
نوع تفریــح جوانــان و نوجوانــان امروزی 
تغییر کرده اســت. آنها اصلا به عواقب کاری 
که می کنند، فکر نمی کننــد. آنها برای تخلیه 
هیجانات خود، بدترین ساعت شب را انتخاب 
می کنند؛  زمانی که بزرگراه خلوت است و دید 
کافی نیست. در این شرایط،   بدون اینکه نکات 
ایمنی مانند استفاده از کلاه کاسکت را رعایت 
کنند، ســوار بر موتورســیکلت های سنگین 
می شوند. سپس با انجام حرکات مخاطره آمیز 
به منظور تخلیه هیجان، یا خودنمایی، جانشان 
را به بازی می گیرند؛ چون اتفاق در یک لحظه 
رخ می دهد مانند این حادثه که پســر جوان با 
این همه ادعا،  در یــک لحظه کنترلش را از 

دست داد.
وی ادامــه می دهد: توصیــه من به 
خانواده ها این اســت که کنترل و 
نظارت بیشــتری روی فرزندان 
خود داشته باشند. یک دختر 
یا پسر نوجوان چرا باید در آن 
ساعت شب،  بیرون از خانه 
باشد؟ شاید به همین دلیل 
است که جامعه،  قانونی 
برای حفظ جان مردم و 
محافظت از آنها تعیین 
می کند. وقتی فرد به فکر 
خودش نیست و با تردد 
سنگین  موتورسیکلت 
در سطح شهر  با جانش 
بازی می کند، پس در این 
شرایط قانون گذار باید به 

فکر باشد.

هیجان خطرناکگفت و گو

جنایت به خاطر یک گوشی موبایل

سارق مقبره شاه نعمت الله ولی دستگیر شد
سارق نسخ قرآنی و سکه های تاریخی مقبره شاه نعمت الله ولی بخش ماهان در استان کرمان به دام پلیس 
افتاد. متهم چند روز پیش نقشه این ســرقت را عملی کرد اما با تحقیقات پلیسی در یکی از محله های شهر 

کرمان دستگیر و اموال مسروقه از مخفیگاه او کشف شد.

فروش شمش های تقلبی با روکش طلا 
مرد کلاهبردار که با فروش شمش های طلای قلابی دست به کلاهبرداری میلیاردی زده بود دستگیر شد. این 
مرد در شهرستان آشخانه در خراسان شمالی تعدادی شمش تقلبی با روکش طلا را به فردی به مبلغ 3میلیارد 

و 700میلیون تومان فروخته بود که دستگیر شد و به جرم خود اعتراف کرد.
سرقت

انتظامی

بسته خبری خارجی

پسر   و دختر موتور سوار جانشان  را به خاطر هیجان از دست دادند

حرکات نمایشی و تک چرخ زدن با موتورسیکلت در تونل نیایش، به قیمت 
جان جوان ۳0ساله و دختر نوجوانی که ترک نشین موتور بود، تمام شد. 
پسر جوان که ادعا می کرد موتورسوار حرفه ای است، به دلیل انتشار  فیلم و 
کلیپ هایش در اینستاگرام، تبدیل به باگر شده بود اما فکرش را نمی کرد 

که مرگ در انتظارش باشد.
به گزارش همشــهری، بامداد دیروز، گزارش حادثــه مرگباری در تونل 
نیایش به پلیس اعام شد. یک دستگاه موتورسیکلت سنگین با ۲سرنشین 

داخل تونل واژگون شده و هر دو سرنشین آن در دم جان باخته بودند.
قربانیان پسری ۳0ساله و دختری ۱5ساله بودند که پس از واژگونی موتور، 
سرشان به بتن های حاشیه تونل برخورد کرده و جان باخته بودند. در این 
شرایط گزارش این حادثه مرگبار به قاضی محســن اختیاری، بازپرس 

جنایی تهران اعام شد.
 

حرکات نمایشی

تیم تحقیق با حضور در محل حادثه و بررســی دوربین های مداربسته و 
تحقیق از شــاهدان، اطاعات تازه ای از حادثه به دست آورد. بررسی ها 
حکایت از این داشت که پسر ۳0ساله راکب و دختر ۱5ساله ترک نشین 
بوده اســت. راکب موتور وقتی وارد تونل نیایش شــده، تصمیم به انجام 
حرکات نمایشــی گرفته و تک چرخ زده اســت. اما به دلیل سرعت بالا 
موتورســیکلت واژگون شده و چون آنها کاه کاســکت به سر نداشتند، 
جانشان را در دم از دست داده بودند. دختری ۱4ساله که دوست قربانی 
بود به مأموران گفت: ما یک جمع دوستانه ۱0نفره بودیم و شب حادثه با 
5موتورسیکلت در خیابان ها می گشتیم و وقتی وارد تونل شدیم، ناگهان 
راننده یکی از موتورها  تک چرخ زد اما تعادلش را از دســت داد و نه تنها 
خودش، بلکه دختری که ترک موتور نشســته بود جانشــان را از دست 
دادند. براســاس این گزارش، تحقیقات تکمیلی درخصوص این حادثه 

ادامه دارد.

الهه فراهانیگزارش
روزنامه نگار

مجلات  همشهری
 منتشر شد
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تک چرخ زدن مرگبار در تونل نیایشتک چرخ زدن مرگبار در تونل نیایش
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نخستین قطار مثلث گردشگری کشور وارد یزد شد

ســیدرضا ســادات حســینی، مدیرکل راه آهن یزد:بازدید از اماکن تاریخی یزد همچون میــدان امیرچخماق، 
مســجد جامع، باغ دولت آباد و دیگر اماکن گردشگری به وسیله این قطار برای مســافران برنامه ریزی شده 

است. این قطار از یزد به مقصد شیراز و سپس اصفهان به مسیر خود ادامه می دهد. 

برنامه ریزی برای زاگرس باید بلندمدت و مبتنی بر سالم سازی زیستگاه باشد
هادی کیادلیری، معاون آموزش و مشــارکت های مردمی ســازمان حفاظت محیط زیســت: هیچ برنامه ریزی 
کوتاه مدتی نمی تواند چالش های زیســتگاه های زاگــرس را برطرف کند. باید برای سالم ســازی  این زیســتگاه 

برنامه ریزی بلندمدت داشته باشیم. 

کوتاه تر  از گزارش میراث 

مکث 

 عظیمیه کرج 
منطقه مورد علاقه بارزانی ها 

محله عظیمیه کرج این بار نه به دلیل همســایگی با رودخانه کرج و 
جاده چالوس، بلکه به دلیل نام بردن نیچــروان بارزانی، رئیس اقلیم 
کردستان عراق در مصاحبه اخیر خود به عنوان محله ای که دلتنگش 
می شود بر سر زبان ها افتاده  است. به گزارش همشهری آنلاین، خاندان 
بارزانی یکی از نام های برجسته در تاریخ مبارزه های کردهای عراق، 
پیوندی عمیق و تاریخی با ایران دارند. ایــن پیوند نه تنها در عرصه 
سیاسی و مبارزاتی، بلکه در خاطرات شخصی و زندگی روزمره اعضای 
این خانواده ریشه دوانده است. نیچروان بارزانی، رئیس کنونی اقلیم 
کردستان عراق بارها از علاقه اش به ایران و به ویژه منطقه عظیمیه کرج 
سخن گفته است. او در سخنرانی اخیر خود که به زبان فارسی انجام 
داده، گفت: »هرگاه به ایران سفر می کنم، دلم می خواهد بار دیگر به 
عظیمیه کرج، جایی که دوران کودکی و نوجوانی ام را در آن گذرانده ام، 
سر بزنم.« بارزانی دوران مدرسه خود را در کرج گذراند و برای مدت 
حدود 2دهه همراه با خانواده مهمان مــردم کرج بود. بارزانی پس از 
قبولی در کنکور سراسری وارد رشته علوم سیاسی دانشگاه تهران شد.

مهاجرت تاریخی

ماجرای مهاجرت خانواده بارزانی به ایران به مبارزات کردهای عراق 
در دهه 1350برمی گردد  که در این  دهه، پس از توافق الجزایر میان 
ایران و عراق در سال 1۹۷5 )135۴ هجری شمسی(، شرایط برای 
ادامه مبارزه کردها در عراق دشوارتر شد. این توافق که میان پهلوی 
دوم و صدام حسین به امضا رسید، زندگی امن برای کردها را متزلزل 
کرد؛ به همین دلیل، ملا مصطفــی بارزانی، رهبر تاریخی کردهای 
عراق و بنیانگذار حزب دمکرات کردستان عراق به همراه خانواده و 
بســیاری از رهبران کرد عراقی و صدها هزار نفر از مردم کردستان 
عراق مجبور به ترک عراق شدند و به ایران پناه آوردند. دولت ایران با 
آغوش باز از آنها استقبال کرد و مکان هایی را برای اسکانشان درنظر 
گرفت. ملا مصطفــی و خانواده اش، ازجملــه فرزندانش ادریس و 
مســعود بارزانی و همچنین نوه اش نیچروان بارزانی در عظیمیه، 

منطقه  شهری کوهستانی در کرج ساکن شدند.

زندگی در عظیمیه کرج

کرج در آن روزگار، شهری در حال توسعه بود که فاصله کمی با تهران 
داشــت و به دلیل موقعیــت جغرافیایی اش، فضایی امــن و دور از 
تنش های مرزی را فراهم می کرد. 3کوچه مجاور هم محل اسکان 

خاندان بارزانی شد و 100واحد را در برگرفت.

صفحه آرا: بهروز قلی پور

قلق های جراحی بافت تاریخی 
در قلب هر شــهری محله هایی وجود دارد که نماینده هویت 
تاریخی ساکنان آن شهر است. این محله ها محدود به کوچه های 
قدیمی، خانه های خشتی و بازارهای سنتی نمی شود؛ آدم ها، 
قصه ها و اعتقادات ساکنان این محله ها نیز با این هویت تاریخی 
گره خورده است. شهرها که بزرگ شوند محله های قدیمی را در 
دل خود حل می کنند، به طوری که ساکنانش برای همرنگی با 
بافت رو به  توسعه شهر، دیوارهای کاهگلی و پنجره های رنگی 
را خراب می کننــد و جایش را به آپارتمان هــای نمای رومی 
می دهند.  در سال های اخیر، اجرای برخی پروژه ها در شهرهای 
تاریخی توانسته بین توسعه شــهری و حفظ میراث و هویت 

تاریخی پیوندی محکم ایجاد کند.
پنجمین روز از هفته میراث فرهنگی »میراث فرهنگی و توسعه 

شهری« نامگذاری شده است.

توسعه ناهماهنگ در بافت تاریخی 

پژوهشــگر و متخصص میراث فرهنگی با 
نگاهــی انتقــادی و کارشناســانه درباره 
بحران های ناشی از توســعه  ناهماهنگ در 
بافت های تاریخی شهرها به ویژه گرگان باور 

دارد که بازآفرینی شهری تنها زمانی موفق خواهد بود که فراتر از نگاه 
کالبدی به جان و روان شهر نیز توجه شود؛ جایی که خاطره، فرهنگ 
و حضور مردم اصل نخست است. جاوید ایمانیان با بیان اینکه توسعه 
شــهری امری گریزناپذیر اســت و نمی توان جلوی آن را در هیچ 
جامعه ای گرفت، می افزاید: تدوین کنوانســیون ها و منشــور های 
بین المللی توانست میزان تخریب بافت های تاریخی را در کشور های 
توســعه  یافته کند تر کنــد؛ اما این روند با شــروع قرن بیســتم و 
صنعتی شدن زندگی منجر به تخریب دیوار ها و دروازه های شهر های 

تاریخی ایران شد.
ایمانیان با اشــاره به تجربه های موفق جهانی مثــل دیدگاه های 
محافظه کارانه معماری که منجر به نجات بافت تاریخی وین شده 
است، اظهار می کند: مداخله در این بافت ها باید با حساسیت و دقت 
بسیار انجام شود؛ زیرا کوچک ترین خطا می تواند به نابودی هویت 
تاریخی بینجامد. مداخله در بافت تاریخی همچون جراحی یک فرد 
سالخورده است و باید با دقت، دانش و حتی پرهیز از جراحی باشد. 

مردم هم در حفاظت نقش دارند 

این متخصص میراث فرهنگی می گوید: حفاظت از بافت تاریخی در 
مقابل توسعه شهری فقط بر عهده  نهادهای دولتی نیست؛ مردم نیز 
در آن نقشی اساسی دارند. مردم باید آموزش ببینند که چرا حفظ 

هویت تاریخی شهرشان اهمیت دارد.
متأسفانه امروزه به دلیل تغییر ســبک زندگی و جا به جایی محل 
زندگی نســل های مختلف، بســیاری از افراد با بافت های قدیمی 
احساس دلبستگی نمی کنند. این گسست به ویژه زمانی رخ می دهد 
که افراد دیگــر در محله هایی که پدران و پدربزرگانشــان زندگی 

می کردند، حضور ندارند. 
ایمانیان با بیان اینکه برای ایجاد دوباره  این دلبســتگی، آموزش 
باید از سنین پایین آغاز شود، می افزاید: همانطور که در بسیاری از 
کشورها مرسوم است، از دوران ابتدایی باید کودکان با مفهوم میراث 
فرهنگی، ارزش های آن و اهمیت حفاظت از هویت تاریخی آشــنا 
شوند. این آموزش می تواند از طریق کتاب، بازی، برنامه های درسی 

و فعالیت های مشارکتی در مدارس صورت گیرد.
او با اشــاره به اینکه شهر ها بیشــتر جایی برای ماشین ها شده اند 
تا انســان ها، می گوید: توســعه ای که منجر به تخریب بافت های 
تاریخی و بی هویتی در پیرامون آنها می شــود، توسعه ای نادرست 
اســت. اصولا بازآفرینی شــهری، شبیه یک شــوک حیاتی برای 
بیماری اســت که در آســتانه مرگ قرار دارد. هدف این است که 
جان تازه ای به کالبد فرســوده شهر دمیده شود؛ درحالی که شوک 
 کالبدی، بدون تداوم اجتماعی، اقتصــادی و فرهنگی، اثر پایداری

 نخواهد داشت. 

مشارکت شهروندان 

ایمانیان می گوید: اگر مردم احساس کنند که حفظ یک بافت یا خانه 
تاریخی برایشان ارزش افزوده، اعتبار و حتی سود اقتصادی به همراه 
دارد، خود در مســیر احیای آن قدم می گذارند؛ اما اگر فقط به آنها 
گفته شــود که باید از این میراث حفاظت کنند، بدون آنکه ارزش 
 واقعــی آن برایشــان روشــن شــود، ایــن پروژه ها با شکســت

مواجه می شود.
او به یک نمونه  موفق هم اشــاره می کند و آن بازار تبریز اســت  و 
توضیح می دهد: پیش از مرمت یک چهارســوق توســط سازمان 
میراث فرهنگی و سپس ثبت جهانی بازار، قیمت مغازه ها ناچیز بود؛ 
اما پس از آن، ارزش اقتصادی و اعتباری بازار چندبرابر شد و خود 

بازاریان برای مرمت و احیای آن اقدام کردند. 
این موفقیت نتیجه  پیوند میان ارزش اقتصادی، فرهنگی و مشارکت 
مردمی بود. علاوه بر تبریز تا حدودی در روستاهای ماسوله و ابیانه 
و محله فهادان یزد علاوه بر کالبد، زندگی نیز جریان دارد؛ اما نمونه  

کامل و جامع موفق هنوز در کشور ما نادر است. 

  هفته  میراث فرهنگی

زهرا رفیعی ، روزنامه نگار

برای تماشای سخنرانی رئیس اقلیم کردستان 
این کیوآرکد را اسکن کنید. 

کشف زن 3200ساله در بابل   
محوطه ای در روســتای کامیکلا  از توابع بخش بندپی غربی بابل 
استان مازندران که اسکلت 3200ساله زن دوران آهن در آن پیدا 

شده ، یکی از غنی ترین گورستان های عصر آهن ایران است.
دانشــیار گروه باستان شناسی دانشــگاه تهران با اعلام این خبر به 
همشــهری گفت: »قدمت این محوطه هر 3دوره عصر آهن یک، 
2و 3را در برمی گیرد، اما متأســفانه بخش زیادی از این گورستان 
که قدمــت آن به قبل از دوران هخامنشــی برمی گردد، از ســوی 
حفاران غیرمجاز و ســودجویان غارت شــده  اســت. خوشبختانه 
 اسکلت 3200ساله زن دوران آهن به موزه بابل منتقل شده است.« 
حسن فاضلی نشلی افزود: »کاوش در این گورستان 20هکتاری انجام 
شد و اهالی شهر بابل برای تسهیل کار کاوش بسیار همکاری کردند.« 
گروه باستان شناسان، کاوش خود را در 2منطقه »قلعه بن« و »شهنه 
پشت« در سال 13۹۷ آغاز کردند و تا ســال 13۹۹ ادامه دادند که 
حاصل این اکتشــاف، کشف 1۶ترانشه از گورســتان بود که برای 
پژوهش روی تدفین انجام شد. از دیگر دستاوردهای  این کاوشگران 
کشف ۶1 اسکلت انســان بود که 31مورد مربوط به کاوش علمی 
باستان شناسان و مابقی از بقایای انســانی است که از حفاری های 

غیرمجاز به دست آمد و همه از عصر آهن است. 
فاضلی نشلی درباره محوطه باستانی شهنه پشت در شهر بابل گفت: 
»محوطه باستانی شهنه پشت از نیمه دهه 13۸0 هدف حفاری های 
سودجویان آثار تاریخی قرار گرفت و بسیاری از قبور و اشیای داخل 
آن که قدمت 3هزار ساله دارد از بین رفت؛ این در حالی است که از 
اداره میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی مازندران خواسته 
بودیم تا این محدوده را ثبت ملی کند. از ســوی دیگر یگان میراث 
فرهنگی تجهیزات و امکانات کافی برای محافظت از این محوطه را 
نداشته و اقدامی برای جلوگیری از حفاری های غیرمجاز انجام نشده 
است.« محوطه قلعه بن، مهر 1۴0۴دوباره مورد کاوش قرار خواهد 
گرفت. فاضلی نشلی یادآور شد: »در تلاشیم تا این محوطه را از زیر 
خاک بیرون بیاوریم و در خشرودپی موزه باستان شناسی دایر کنیم 

و جذب توریست داخلی و خارجی داشته باشیم.«   
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3خبرخوش برای هنرمندان صنایع دستی
 شکل گیری کارگروه صنایع دستی،  تدوین برنامه 5ساله و نهایی سازی سند ملی توسعه

باعث رونق بازار صنایع دستی می شوند

اهالی هنرهــای صنایع دســتی در روزهای اخیر 
خبرهای خوشی از معاون صنایع دستی و هنرهای 
ســنتی وزارت میراث فرهنگــی، گردشــگری و 

صنایع دستی شنیده اند. 
به گفته مریم جلالی معاون صنایع دستی وهنرهای 

سنتی، کارگروه صنایع دســتی در معاونت اجرایی 
ریاســت جمهوری شــکل خواهد گرفت تا پیوند 
صنایع دستی با ادبیات توســعه ملی را هموار کند. 
همچنین برنامه 5ســاله صنایع دستی با مشارکت 
دانشگاه ها نهایی می شود و مثلث دانشگاه، صنعت 
و هنر شــکل خواهد گرفت. در بحث نهایی سازی 
سند ملی توسعه صنایع دســتی هم بر هم افزایی 
بین دستگاهی برای تحقق اهداف سند و اجرای ۶۷ 
برنامه عملیاتی با هدف روزآمدسازی و جهانی سازی 

صنایع دســتی ایران تأکید شده  اســت. خاطره 
استادرضایی، مدیرعامل اتحادیه تعاونی های صنعتی 
تهران که تجربه 3دهه فعالیت در حوزه صنایع دستی 

را دارد، معتقد است تعامل صنایع دستی به عنوان 
صنایع خــلاق در مجامع علمی و دانشــگاه 

ســبب به روز شــدن صنایع دســتی 
 بومــی و تقویــت تولیدکننــدگان

 برای حضور آنان در عرصه بین المللی 
می شود. 

راحله عبدالحسینیگزارش
روزنامه نگار

این غرفه های پر از مشتریمتولیان اصلی کارگروه صنایع دستیهنر کهن مطابق سلیقه روز

رمــز پویایی و پایــداری در صنایع دســتی پیوند آن با 
نهادهای علمی و دانشگاهی کشــور است؛ به طوری که 
پایان نامه های دانشــگاهی باید برای پاسخ به نیازهای 
حوزه صنایع دستی تهیه شــوند؛ موضوعی که از سال ها 
پیش شنیده شده، اما هنوز جامه عمل به تن نکرده  است. 
حالا قرار است برنامه 5ســاله صنایع دستی با مشارکت 
دانشگاه ها نهایی شود و مثلث دانشــگاه، صنعت و هنر 

شکل بگیرد.
مدیرعامل اتحادیه تعاونی های صنعتــی تهران درباره 
اهمیت این موضوع به همشهری می گوید: »قطعا هرقدر 
طیف صنعتگــران بومی با حوزه دانشــگاهی در تعامل 
باشــند و تولیدات آنان که درواقع حاصل دسترنج شان 
است، فضای علمی خاص خودش را طی کند به نتیجه 
 بهتر می رســیم؛ یعنی تولیــد پایدار مطابق با ســلیقه 

مخاطب امروز.«
مهم ترین نکته در بحث تعامل صنایع دستی با نهادهای 
علمی و دانشگاهی کشور، ارتباط دانشگاه با صنایع خلاق 
است. استادرضایی در این باره می گوید: »صنایع خلاق 
یعنی داشته های علمی و عملی، دانش فنی و بومی با هم 
گره بخورد و دست ساخته ای تولید شود که هم کیفیت 

مورد قبولی دارد و هم با سلیقه عمومی سازگار است.«
استادرضایی تأکید می کند: »درصورت تحقق این اتفاق 
می توانیم بگوییم صنایع دســتی کهن ما برای ورود به 
بازار جهانی حرفی برای گفتن دارد و بخشی از صادرات 
را تامین می کند؛ البته قبل از صادرات به درآمد ســرانه 

تولیدکنندگان داخلی کمک کرده  است.«
وقتی حــرف از اقتصاد و ســرمایه گذاری بــرای تولید 
می شــود، پای بخش خصوصــی هم در میان اســت؛ 
موضوعی که استادرضایی به آن اشاره می کند و می گوید: 
»بی شک وقتی خلاقیت جای خودش را در صنایع دستی 
بومــی بــاز کنــد، ثقــل حمایــت از تولیدکنندگان 
صنایع دستی خلاق هم بر دوش سرمایه گذاران خصوصی 

می افتد.« 

 در بحث نهایی ســازی ســند ملی توســعه صنایع دستی هم
 بر هم افزایی بین دســتگاهی برای تحقق اهداف سند و اجرای 
۶۷ برنامــه عملیاتی با هدف روزآمدســازی و جهانی ســازی 
صنایع دســتی ایران تأکید شــده  اســت.  موضوع راه اندازی 
کارگروه صنایع دســتی در معاونت اجرایی ریاســت جمهوری 
از سوی هنرمندان صنایع دســتی با اما و اگرهایی همراه است. 
مدیرعامــل اتحادیه تعاونی هــای صنعتی تهــران می گوید: 
»معمولا ایــن کارگروه ها کارکرد تشــریفاتی دارند و دردی از 
هنرمند صنایع دستی دوا نمی شــود. امیدوارم این بار کارگروه 
صنایع دستی در ریاست جمهوری، از حیاط خلوت خارج و یک 
کارگروه توسعه پذیر و همه گیر شــود؛ بدین معنا که بتواند در 
سطح کلان کشوری با موضوع سرمایه گذاری برای تولید، اثرگذار 
باشد و عملیاتی شود.« خاطره استادرضایی از قول هنرمندان 
صنایع دســتی می گوید که کارگروه صنایع دستی زمانی مؤثر 
است که به دست هنرمندان بومی صنایع دستی گردانده شود. او 
ادامه می دهد: »ظرفیت واقعی این کارگروه ازسوی هنرمندانی 
که در شــهرهای مختلف مشغول ســوزن دوزی، سفالگری، 
فرش بافی و... هستند، فعال می شود. تا مادامی که جامعه هدف، 
کنار دست حوزه اقتصاد قرار نگیرد، شاهد هیچ تحولی در حوزه 
صنایع دستی نخواهیم بود.« او در پاسخ به این پرسش که برای 
هم افزایی هنرمندان صنایع دستی و کارگروه صنایع دستی در 
معاونت اجرایی ریاست جمهوری چه باید کرد و چه پیشنهادی 
دارد، می گوید: »تشــکل های مردمی اقتصادی و اجتماعی یا 
همان تعاونی های تخصصی صنایع دســتی که جامعیت کلی 
در حوزه شــهری و روســتایی دارند، نباید پشت درهای بسته 

تصمیم گیری بمانند و باید حمایت شوند.«
ســند ملی توســعه صنایع دســتی در برنامه هفتم توسعه، بر 
هم افزایی بین دســتگاهی تأکید دارد. مریــم جلالی، معاون 
صنایع دستی و هنرهای ســنتی می گوید: »سند ملی توسعه 
صنایع دســتی، برای رونق ســرمایه گذاری جدی و گسترش 
بازارهــای جهانــی صنایع دســتی و بــا هدف حفــظ، احیا 
 و روزآمدســازی صنایع دســتی در تراز ســبک زندگی اصیل

ایرانی- اسلامی تدوین شده است.« 

ســند ملی توسعه صنایع دســتی، فرصتی برای تبدیل 
هم افزایی نهادها در 2۹۹رشته در 1۸گروه صنایع دستی 
کشور با اجرای ۶۷برنامه عملیاتی است که زمینه توسعه 
صنایع دســتی و ارزش آفرینی بیشــتر برای هنرمندان 
را فراهم می کنــد. از آنجا که یکی از درخواســت های 
همیشگی هنرمندان صنایع دستی راه اندازی بازارچه های 
دائمی اســت، مدیرعامل اتحادیه تعاونی های صنعتی 
تهران، تحقق این خواســته را وابسته به همت کارگروه 
صنایع دستی در معانت اجرایی ریاست جمهوری می داند.

خاطــره اســتادرضایی در توضیح بیشــتر می گوید: 
»بازارچه های صنایع دســتی، روزبازارها و گذرهای هنر 
که به شکل دائمی در شهرها دایر می شوند، هم ویترین 
صنایع دســتی بومی هســتند و هم گرداننده اقتصاد 
محلی. البته از ظرفیت اســتان های مــرزی هم غافل 
نشویم که1۶استان مرزی در کشور داریم. بازارچه های 
صنایع دســتی به عنوان نبض اقتصاد استان های مرزی 
می توانند با داشــتن بخش دائمی صنایع دســتی، هم 
هنر بومی را نمایش  دهنــد و هم از تولیدکننده حمایت 
کنند.« چرا معمولا کنار نمایشــگاه های صنایع دستی 
استان ها غرفه های خوراک مشتری بیشتری دارد؟ خاطره 
اســتادرضایی، مدیرعامل اتحادیه تعاونی های صنعتی 
استان تهران، علت را گردش اقتصادی می داند و می گوید: 
»چون صنایع دســتی همان اســت که از سال ها پیش 
دیده ایم. چندان خلاقیت و به روز شــدنی در آن نداریم 
که مشتری داشته باشــد، اما اگر دانشگاه صنایع دستی 
را صنایع خلاق ببیند و آن را به فناوری روز مجهز کند، 
صنایع دستی بومی هر روســتا برای خودش بازار خوبی 
دارد و چرخ اقتصــاد تولیدکننــدگان را می چرخاند.« 
به گفته مریــم جلالی، معــاون صنایع دســتی وزارت 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی، در نوروزگاه 
1۴0۴، 12هزار غرفه فروش صنایع دستی برپا شد که در 
مجموع ۷میلیون نفر بازدیدکننده و ۶30میلیارد تومان 

فروش داشت. 
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برخلاف دهه های ۱۳۶۰، ۱۳۷۰ و حتی اوایل دهه ۱۳۸۰ که نه فقط  خواســت سینماداران، بلکه سیاست های تعیین شده از 
سوی مدیران سینما در توزیع سانس ها و مدت زمان اکران هر فیلم مؤثر بود، حالا تقریبا بیش از یک دهه می شود که عملا فقط 
مناسبات بازار و تمایل سینماداران به نوع خاصی از فیلم هاست که جریان فروش در سینمای ایران را تعیین می کند. سیاستگذار 
دیگر مثل سابق دست بالا را در تعیین مناسبات اکران برعهده ندارد و سعی می کند این ضعف را در بخش تولید با سرمایه گذاری 
فراوان   که معمولا هم بازگشتی ندارد، جبران کند. از طرف دیگر، فروش بالای فیلم های کمدی به مدیران سینما امکان می دهد 

که این فروش را حاصل سیاست های خودشان نشان دهند و موفقیت شان را با چوب خط فروش کمدی ها بسنجند.

نکته دیگری که سیاستگذاران ســینمایی را در زمره حامیان کمدی ها جای می دهد، به ظاهر بی دردسر بودن و مسئله 
نداشتن این نوع فیلم هاست. 

در این وضعیت، چرا نباید بیشتر سانس های سینماها قسمت کمدی ها شود؟ نه تنها تعداد سانس های کمدی ها بیشتر 
است، بلکه سانس های خوب و به اصطلاح پرتماشــاگر عصر یا آخر هفته نصیب این فیلم ها می شود و سانس های صبح و 

کم تماشاگر به فیلم های غیرکمدی تعلق می گیرد.

هزینه نگهداشت سالن  سینما، دستمزد پرســنل یا هزینه تهیه تجهیزات نمایش فیلم ازجمله دلایلی است که سینماداران 
در توجیه اختصاص سانس های بیشتر و بهتر به فیلم های کمدی ردیف می کنند. اما واقعیت این است که منفعت اقتصادی 

مهم ترین دلیل تمایل سینماداران به اکران کمدی  هاست. 
سؤالی که پیش می آید این است که واگذار کردن تربیت ذوق عامه به افرادی که سینما را به چشم محل کسب نگاه می کنند 
تا پایگاهی فرهنگی که می تواند در توسعه فرهنگ و هنر نقش آفرینی کند، منطقی است؟ جای سیاستگذاران سینما در این 

معادله کجاست و تماشاگری که فرصت تماشای آثار متنوع را از دست می دهد، چقدر در این میانه ضرر می کند؟

اســپایک لی در نشست خبری جشــنواره فیلم کن 
 که به مناســبت نمایــش تازه ترین اثرش بــا عنوان

»بالاترین تا پایین ترین« برگزار شد، طعنه ای صریح 
به دونالد ترامپ زد. وقتی از او پرســیده شــد که آیا 
شــبکه های اجتماعی ارزش های اخلاقی در آمریکا را 
به خطر انداخته اند یا نه، پاســخ داد: »نمی دانم چقدر 
می توانیم درباره ارزش های آمریکایی صحبت کنیم، 

وقتی کسی مثل او رئیس جمهور است.«
او ادامه داد: »همسرم گفت: اســپایک، خیلی مراقب 
حرف هایی که می زنی باش!   اما واقعیت این اســت که 
فکر نمی کنم بتوانیم شــبکه های اجتماعی را محکوم 
کنیم. مردم همین حرف ها را درباره سینما یا چیزهای 
دیگر هم می زنند. بنابراین نمی خواهم این رســانه را 

شیطانی جلوه دهم.«
در ادامه، وقتی پرسش مستقیم تری درباره تعرفه های 
پیشنهادی ترامپ بر فیلم های خارجی مطرح شد، لی 
گفت که »پاسخ مشخصی برای آن ندارد«، اما تأکید 

کرد که »مردم واقعا آسیب دیده اند.«
وی گفت: »هیچ کــس کار نمی کند. همین چند وقت 
پیش بود که گفت می خواهد بر هر فیلمی که در خارج 
فیلمبرداری شده تعرفه وضع کند... نمی دانم قرار است 

چطور عمل کند.«
لی برای وفاداری به قولی که به همسرش داده بود در 
ادامه بحث را به ســمت خاطرات فیلم »کار درست را 
بکن« برد و گفت که ابتدا قرار بــود این فیلم به جای 
نیویورک، در بالتیمور فیلمبرداری شود. گفت: »گفتم 
ولم کن بابا. ایــن کار را نمی کنیم. بعضــی چیزها را 
نمی توان تقلید کرد. این یک حال و هواست، یک انرژی 
خاص است. من خوش شــانس بوده ام که توانسته ام 

فیلم هایی بســازم، به خصوص آنهایی که در نیویورک 
اتفاق می افتند. کسانی که در »از بالا به پایین« با من 
کار کردند قبلا در »کار درست را بکن« هم با من بودند. 
پاسخ دقیقی برای سؤال شما ندارم، اما مردم واقعا در 

رنجند.«
فیلم»بالاتریــن تــا پایین ترین« سه شنبه شــب در 
جشــنواره کن به نمایش درآمد و با اســتقبال قابل 
 توجهی روبه رو شــد: ایستادن تماشــاگران به مدت 
۵/۵دقیقه و اهدای نخل طلای افتخاری غیرمنتظره 
به دنزل واشــنگتن. همچنین حضور ریحانا که برای 
حمایت از شریکش، ایســپ راکی، بازیگر فیلم آمده 
بود و همراه او زیر باران روی فرش قرمز قدم زد، توجه 
رسانه ها را جلب کرد. این فیلم بازسازی انگلیسی زبان 
اثر کلاسیک آکیرا کوروساوا، کارگردان ژاپنی با عنوان 
»بالا و پایین«)۱9۶۳( اســت که در نیویورک امروز 
روایت می شود و دنزل واشــینگتن در نقش یک مدیر 
قدرتمند صنعت موســیقی بازی می کنــد که درگیر 
ماجرایی پرتنش و مرگبار گروگانگیری می شود. راکی 
نیز نقش یانگ فلون، رپرجاه طلبی را بازی می کند که 
برای رسیدن به رؤیایش از هیچ چیز فروگذار نمی کند.

بازیگران دیگری چون آیس اســپایس)در نخستین 
تجربه ســینمایی اش(، دین وینتــرز، جان داگلاس 
تامپسون، لاشانز، آبری جوزف، مایکل پاتس و وندل 
پیرس نیز در این فیلم حضور دارنــد. فیلمنامه اثر را 

ویلیام آلن فاکس نوشته است.
»بالاترین تا پایین ترین« پس از اکران در جشنواره کن، از 
۲۲اوت)یکم شهریور( به صورت سینمایی توسط شرکت 
A24 منتشر خواهد شد و از ۵سپتامبر)۱۴شهریور( در 

+Apple TV به نمایش درمی آید.  

رخدادخبر

پلان 

مأموریت تام کروز تمام نمی شود 
ممکن اســت فیلم های »ماموریت: غیرممکن« به پایان خود 
نزدیک شــده باشــد، اما تام کروز به پایان ماموریت خود فکر 
نمی کند. به گزارش مهر به نقل از هالیوود ریپورتر، تام کروز در 
مراسم نخستین نمایش فیلم »روزشمار نهایی« در نیویورک قول 
داد که هرگز از انجام کارهای اکشن دست نکشد. درحالی که این 
فیلم برای نخستین بار در جشنواره کن به نمایش درآمد، اکنون 
به سفر خود در سراســر جهان ادامه می دهد و یکشنبه شب در 

نیویورک به نمایش درآمد.
در نمایش هشــتمین فیلم از مجموعه فیلم هــای »ماموریت: 
غیرممکن« با عنوان »روز شمار نهایی« که آخرین حضور ایتن 
هانت با بازی کروز است، وی روی فرش قرمز گفت: »این فینال 

است! بی دلیل به آن »فینال« نمی گویند.«
۲ســال پیش، کروز گفتــه بود از هریســون فورد ۸۰ســاله 
 الهام گرفتــه و می خواهد تا ســن فورد به ســاخت فیلم های
»ماموریت: غیرممکن« ادامه دهد. وقتی از وی درباره این نقل 
قول و اینکه آیا نظرش عوض شده سؤال شــد، کروز ۶۲ ساله 
گفت: حرف من این بــود که می خواهم تا ۸۰ســالگی ام فیلم 
بسازم. درواقع می خواهم تا ۱۰۰ ســالگی ام به کار ادامه بدهم. 
وی افزود: من هرگز متوقف نخواهم شــد. مــن هرگز از انجام 
فیلم های اکشــن، درام و کمدی دســت نخواهم کشید، من 
هیجان  این کار را دارم. کروز که نزدیک به ۳۰ ســال است که 
مجموعه فیلم های »ماموریت غیرممکن« را ساخته و نخستین 
فیلم این مجموعه سال ۱99۶ اکران شد، گفت که این مجموعه 
برایش خیلی ارزشمند اســت؛ چون پاداش بســیار زیادی با 
فیلمسازانی که با آنها همکاری کرده ، عوامل، افراد، فرهنگ هایی 
که در آنها کار کرده ، وجود داشته و او از همه آنها آموخته است. 
وی خود را خوش شــانس خواند که می تواند فیلم هایی را که 
دوست دارد، بســازد. در فیلم »روزشــمار نهایی« هیلی اتول، 
سایمون پگ، پام کلمنتیف، گرگ تارزان دیویس، آنجلا باست، 
اســای مورالس، هنری چرنی، چارلز پارنل، هولت مک کالانی، 
نیــک آفرمن، ترامــل تیلمن و کیتــی اوبرایــان ایفای نقش 
می کنند. کریستوفر مک کواری که با این فیلم برای چهارمین 
بــار روی صندلی کارگردانــی فیلم »ماموریــت: غیرممکن« 
نشست در مراســم افتتاحیه، همکاری خود را با کروز اینگونه 
 توصیف کرد: او بخشــنده ترین و بازیگوش ترین فرد و برای هر 

چیزی آماده است.

با دوستانی که در دوبله دارم نیاز به دشمن ندارم 
داریوش کاردان، بازیگر و صداپیشــه:  پیشنهادی داشتم که مثل همیشــه قبول نکردم. نقشی که من بازی 
می کنم باید در داستان کاره ای باشد. یقین دارم کارنامه ام خیلی بهتر از این می توانست باشد، اما در همه جا 

مثل دوبله دوستانی دارم که دیگر هیچ نیازی به دشمن ندارم. / ایرنا 

دوران مدیریت نظارتی گذشته است
سیدمحمد بهشتی، بنیانگذار و مدیر اسبق بنیاد سینمایی فارابی: در زمینه نظارت و ارزیابی تولیدات فرهنگی، 
باید گفت دوران مدیریت صرفا از طریق نظارت گذشته است. نظارت، تنها اهرم در اختیار حاکمیت نیست، 

بلکه مهم ترین اهرمی که حاکمیت در اختیار دارد، حمایت است.  /سینماپرس 

صفحه آرا: بهروز قلی پور

دنزل واشینگتن در جشنواره فیلم کن ۲۰۲۵ با دریافت 
جشنواره

 
نخل طلای افتخاری در نخســتین مراســم نمایش 
جدیدترین فیلمش، »بالاترین تا پایین ترین« اسپایک 
لی، غافلگیر شد. بازیگر برنده ۲ جایزه اســکار که برای نخستین بار در 
طول ۵۰ سال فعالیت حرفه ای بازیگری خود در جشنواره کن شرکت 
کرده، یک خاطره فراموش نشــدنی از این جشــنواره را با خود به خانه 

خواهد برد.
پیش از نمایش جدیدترین فیلم اسپایک لی، تیری فرمو، مدیر جشنواره 
کن با نمایش مونتاژی از فیلم های مختلف واشینگتن، ازجمله »مالکوم 
ایکس« و »بهترین بلوز« که هر دو به کارگردانی لی ســاخته شده اند و 
همچنین ترکیبی از بازی های برنده اســکار او در فیلم های »افتخار« و 
»روز تمرین«، از هنرنمایی وی در طول این سال ها تمجید کرد و پس 
از آن اسپایک لی جایزه نخل طلای افتخاری را به این بازیگر-کارگردان 
اهدا کرد. لی در لحظه خاص اهدای جایزه نخل طلا به دنزل واشینگتن، 
این بازیگر را »برادر من از مادری دیگر« خطاب کرد. واشینگتن از این 
افتخار کاملا غافلگیر شده بود. »بالاترین تا پایین ترین« به کارگردانی 
لی، بازسازی انگلیسی زبان فیلم »بالا و پایین« ساخته آکیرا کوروساوا، 
کارگردان ژاپنی در سال ۱9۶۳ است. بازسازی لی در نیویورک مدرن 
اتفاق می افتد و واشینگتن را در نقش یک غول موسیقی تصویر می کند 
که درگیر یک نقشه باج گیری مرگ و زندگی است. رپر اشاپ راکی در 
این فیلم در نقش یونگ فلون، یک رپر مشتاق که برای رسیدن به رویای 
خود از هیچ چیز دریغ نمی کند، بازی کرده است. در کنار واشینگتن و 
راکی، »بالاترین تا پایین ترین« با بازی ایلفنش هادرا، جفری رایت، آیس 
اسپایس )در نخستین فیلمش(، دین وینترز، جان داگلاس تامپسون، 
لاچانزه، اوبری جوزف، مایکل پاتس و وندل پیرس ساخته شده است. 

این فیلم پنجمین همکاری لی و واشینگتن است.

بازار سیاه بلیت در جشنواره کن
باور این خبر کمی مشکل اســت، آن هم برای جشنواره ای که فروش 
بلیت ندارد و خرید و فروش بلیت هم غیرقانونی اســت و با آن به شدت 

برخورد می شود.
اسکرین اینترنشنال گزارش مستندی ارائه داده که بازار سیاه کن فراتر 
از تصورات همگان در جریان اســت. بلیت فیلم »الینور کبیر«، ساخته 
اسکارلت جوهانســن به همراه مهمانی بعد از فیلم با ۵۵۰۰دلار قابل 
خریداری است و عکس با خانم جوهانسن هم حدود ۲هزار دلار دیگر 
هزینه دارد. سونی پیکچرز کلاسیک، پخش کننده فیلم هیچ پاسخی به 
این موضوع نداده، اما سخنگوی جشنواره اظهار داشته با فروشندگان 
و خریداران بلیت به شدت برخورد می کند و اجازه ورود چنین افرادی 
به سالن سینما را نخواهد داد. فیلم های دیگری مانند آثار لین رمزی و  
وس اندرسون و تمامی فیلم های بخش رسمی جشنواره نیز قابل خرید و 
فروش با قیمت های بسیار بالا بوده. شاید این موضوع با دسترس نبودن 

بلیت فیلم ها برای اکثر حاضران در جشنواره مرتبط باشد. 

پردیس سینمایی راگا مدرن شد
پردیس سینمایی راگا با تجهیز و بهسازی سالن های نمایش 

از درجه کیفی ممتاز به مدرن ارتقا پیدا کرد.
به گــزارش روابط  عمومی مؤسســه تصویر شــهر، مهدی 
قلی زاده، مدیر پردیس سینمایی راگا با اعلام این خبر افزود: 
۳سالن پردیس ســینمایی راگا تا سال۱۳99 ممتاز بود، اما 
از اواخر آن ســال که مدیریت این سینما را بر عهده گرفتم، 
تلاش ها برای ارتقای کیفی سالن ها، تعویض پرده نمایش، 
تعویض صندلی ها و بهبود تجهیــزات صوتی و تصویری را 
آغاز کردم. بــا تغییر مدیریت تصویر شــهر هم روند مدرن 
شدن سینما تسریع و اقدامات در این زمینه جدی تر از قبل 
پیگیری شد و نوروز امسال به انجام رسید. مدرن شدن راگا 

تأثیر محسوسی در افزایش فروش این پردیس داشته است.
وی گفت: بــا وجود مدرن شــدن ســینما و اســتقبال و 
رضایتمندی مردم شهرری، به دنبال افزایش سالن های راگا 
هستیم تا با توجه به تعدد فیلم ها در هر نوبت اکران، به شکل 

بهتری پاسخگوی نیاز و سلیقه مخاطبان باشیم.
پردیس سینمایی راگا که ازجمله سینماهای زیرمجموعه 
مؤسسه تصویر شهر است، با ۳سالن با ظرفیت ۶۰۴صندلی 
از پرمخاطب ترین سینماهای جنوب شهر تهران محسوب 
می شود که در منطقه شهرری)اتوبان شهید آوینی، خیابان 

کریم شیرازی( قرار دارد.

 کارگردان »آناتومی یک سقوط«
 در هالیوود 

فیلمساز فرانسوی »آناتومی یک سقوط« پس از دریافت جایزه 
نخل طلا و اســکار بهترین فیلمنامه غیراقتباسی، توجه جدی 
هالیوود را به خود جلب کرده است. به گزارش ورایتی، ژوستین 
تریه قرار است فیلمی به زبان انگلیسی با حضور ستارگان بزرگ 
بسازد. درحالی که جزئیات دیگری از این فیلم مشخص نیست، 
تریه پیش تر گفته بود برای کارگردانی فیلم اقتباسی »مونیکا« 
از رمان گرافیکی نوشــته دنیل کلوز با بازی کیت بلانشت با او 
تماس گرفته شده اســت. با این حال، تریه تأکید کرد که هنوز 
تصمیم نگرفته اســت که   این پروژه را بپذیرد یا خیر.  در رمان 
تحسین شــده کلوز که سال ۲۰۲۳ منتشر شــد، چندین ژانر 
مختلف در یک داســتان ترکیب و آنها در هــر فصل تفکیک 
می شــوند تا ســفر دختری را روایت  کند که در جست وجوی 
مادرش است و سعی دارد گذشته مرموز او را کشف کند. سال 
پیش، ماری-آنژ لوسیانی، یکی از تهیه کنندگان فیلم، گفته بود 
تریه در حال حاضر مورد توجه چهره های برتر صنعت سینماست 
و حتی استیون اســپیلبرگ با وی و آرتور هراری همسرش که 
همکار وی در نوشتن فیلمنامه بود، ملاقات کرده تا تحسین خود 
را از فیلم آنها ابراز کند و به آنها پیشنهاد کرد فیلمنامه ای برای او 
بنویسند. تریه یک شخصیت تک بعدی نیست و فیلم های قبلی 
این کارگردان ۴۶ساله فرانسوی، قبل از »آناتومی یک سقوط« 
شامل ۲ اثر ارزشــمند بود: »ویکتوریا« محصول ۲۰۱۶ و فیلم 
باارزش کمتر دیده شده اش »ســیبیل« در سال ۲۰۱9. سال 
۲۰۲۳ تریه برای کارگردانی فیلم »آناتومی یک سقوط« برنده 
نخل طلای هفتادوششمین دوره جشنواره فیلم کن شد تا نامش 
به عنوان سومین کارگردان زن تاریخ سینما که برنده نخل طلای 
کن شده، در تاریخ ثبت شــود. وی ۶ جایزه سزار معادل اسکار 

فرانسه را هم برای این فیلم از آن خود کرد. 

بهترین سانس ها، بیشترین سالن ها
یکی از دلایل فروش کمدی ها  تعداد زیاد سانس هایشان است

بعید است جز صاحبان کمدی های 
پرفروش و ســینمادارانی که از 
فروش فیلم ها منتفع می شــوند، 
کسی دیگر از توزیع سانس های 

سینما در ایران راضی باشد.
از مجموع ۱۸۰ هزار ســانس برای 
۱۸ فیلم اکران شــده از ابتدای 
سال، ســهم ۴ فیلم کمدی ۸۷ 
هزار سانس بوده، یعنی ۴۸ درصد 
سانس های سینما به ۴ فیلم کمدی 
تعلق داشته و ۵۲ درصد دیگر به 

۱۴ فیلم. 
در این وضعیت آیا می شود توقع 
داشت که فیلم های غیرکمدی با 
فیلم های کمدی رقابت پایاپایی 

داشته باشند؟

ناصر احدیگزارش
1روزنامه نگار

2
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اسپایک لی: مردم به خاطر ترامپ در رنجند

کن دنزل واشینگتن را 
غافلگیر کرد

جشنواره 

معرفی داوران جشنواره فیلم مقاومت 

محمدرضا شرف الدین، همایون اســعدیان، مهدی فرجی، 
ژاله صامتی و روح الله ســهرابی آثار سینمایی دوره هجدهم 
جشــنواره بین المللی فیلــم مقاومــت را داوری می کنند. 
محمدرضا شرف الدین، تهیه کننده سینما، طراح جلوه های 
ویژه میدانی، مدیــر فرهنگی و مدیرعامل انجمن اســبق 

سینمای انقلاب و دفاع مقدس است.
همایون اسعدیان تهیه کننده، نویسنده و کارگردان سینما و 
از اعضای کانون کارگردانان ایران اســت که »طلا و مس« و 
»بوسیدن روی ماه« ازجمله آثار سینمایی او هستند. مهدی 
فرجی تهیه کننده سینما و تلویزیون، مدیر فرهنگی و مدیر 
صدا و سیما در ادوار مختلف است. ژاله صامتی بازیگر تئاتر، 
تلویزیون و سینماست که ۳ســال قبل در فیلم »سرهنگ 
ثریا« با نگاهی متفاوت به حضور سازمان مجاهدین خلق در 

پادگان اشرف بازی کرده بود.
روح الله ســهرابی تهیه کننــده، نویســنده و کارگــردان 
 سینماست که تا سال گذشته مدیرکل دفتر نظارت بر عرضه

و نمایش بود.
هجدهمین جشــنواره بین المللی فیلــم مقاومت به همت 
انجمن سینمای انقلاب و دفاع مقدس بنیاد فرهنگی روایت 
فتح تا دوم خرداد ماه در موزه انقلاب اسلامی و دفاع مقدس در 
حال برگزاری است و ورود برای عموم علاقه مندان آزاد است.

»سینما متروپل« در بخش غیررقابتی جشنواره مقاومت 

فیلم ســینمایی »ســینما متروپل«، برنده سیمرغ بلورین 
بهترین فیلم چهل ویکمین جشنواره فیلم فجر، در جشنواره 

فیلم مقاومت به صورت غیررقابتی نمایش داده می شود. 
»ســینمامتروپل«  به کارگردانی محمدعلی باشه آهنگر و 
تهیه کنندگی سیدحامد حسینی و از تولیدات فارابی که در 
چهل و یکمین جشنواره فیلم فجر ســیمرغ بلورین بهترین 
فیلم جشنواره را به دســت آورد، در جشنواره فیلم مقاومت 

به صورت غیررقابتی حضور خواهد داشت. 
این فیلم به منظور احترام به برگزار کنندگان و دست اندرکاران 
هجدهمین جشنواره فیلم مقاومت و مخاطبان این رویداد 
سینمایی، در یک نوبت طبق جدول نمایش جشنواره فیلم 
مقاومت نمایش داده می شود، اما در بخش رقابتی این رویداد 
حضور ندارد.»ســینمامتروپل« که بازیگرانی چون هومن 
برق نورد، مجتبی پیرزاد، پریوش نظریــه و رضا کیانیان در 
آن نقش آفرینی کرده اند، به روزهای جنگ تحمیلی و قصه 

سینما در آبادان می پردازد.
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حافظ
من که سر در نياورم به دو کون

گردنم زير بار منت اوست

سرقت روس ها از برج يزيد

تهرانگرام

برج اینانج یکــی از بناهای تاریخی در شــهرری 
است که بارها در دوره های مختلف مورد دستبرد 
ســوداگران عتیقه قرار گرفته است. این برج 
 میان مــردم محلــی در دوره معاصر به 
»برج یزید« شهرت دارد. گویا قاچاقچیانی 
که اغلب شان روس بوده اند با علم به اینکه 
ایرانیان همواره بر یزید لعنت می فرستند و از 
هر کس بدشان بیاید او را یزید خطاب می کنند، 
با هدف دورکردن اهالی از این محدوده و به قصد 
حفاری و سرقت آثار باســتانی فارغ از مزاحمت 
مردم، اینجا را یزید می نامند و به تدریج این برج 

به برج یزید هم معروف می شود. 

تهران نامه

 اولين زن
 روزنامه نگار تهرانی 

عزت ملک خانم، ملقب به اشرف الســلطنه، همســر 
اعتمادالسلطنه وزیر انطباعات دوره ناصرالدین شاه، 
نخســتین زن خبرنگار در تهران قدیم بــود. از این 
بانو به عنوان نخســتین زن عکاس هم یاد می شــود. 
عزت ملک خانم دختر امامقلی میــرزای عمادالدوله 
دولتشــاهی بود. او در ســال1241 به دنیا آمد و در 
سال1250 با اعتمادالســلطنه ازدواج کرد. دختری 
جســور و کنجکاو بود و بــه همین دلیــل به حرفه 
خبرنــگاری علاقه مند شــد و در کنار همســرش با 
تولید خبر و مطلب و مواردی از این دســت فعالیتش 
را شــروع کرد. آن زمان اعتمادالسلطنه عهده دار امور 
مطبوعاتی بود و علاوه برآن مترجم و کاتب خصوصی 
ناصرالدین شاه هم بود و چیزی حدود 9نشریه منتشر 
می کرد و بدین ترتیب نامش به عنوان نخستین وزیر 

انطباعات در تاریخ ایران به ثبت رسید.

تهران مصور

در نظام طبقاتی لوطی ها، باباشملی آخرین 
مرتبه بود. کسی باباشمل یا بزرگ لوطی های 
محله می شد که مرام نامه اخلاقی را موبه مو 
رعایت کرده باشد. هر محله فقط می توانست 
یک باباشمل داشته باشــد؛ چون باباشملی 
جایگاهی بود که همه داش ها و لوطی ها به آن 
احترام می گذاشتند و حرف آخر را او می زد. 
باباشمل مرجع داش مشدی ها و جامع همه 
صفات یک لوطــی تام وتمام بــود. معروف 
اســت تهران عهد قاجار در حدود 150سال 
پیش، 15باباشمل داشت که همگی از احترام 

ویژه ای برخوردار بودند. 

تهران قديم چند باباشمل داشت؟

خیابــان شــهید عضدی 
جنـوبی تهران خـیابانی 
بیمارستان خیز است. در این خیابان مختصر و مفید که 
در محله بهجت آباد واقع است و یک سر آن به موازات 
خیابان حافظ بــه خیابان کریم خان زنــد می خورد 
و انتهایــش نیز بــه خیابــان حافــظ راه دارد، لااقل 
2بیمارستان وجود دارد: بیمارستان آبان و 15خرداد و 
البته یک مجتمع پزشکی. اما جالب است بدانید یکی 
از بیمارســتان هایی که روس ها بعد از جنگ جهانی 
دوم و پس از کم رنگ  شدن حضور آلمانی ها در ایران 
ساختند همین بیمارستان 15خرداد است. حالا قرار 
است در این خیابان قدیمی گشتی بزنیم و تاریخش را 

با هم مرور کنیم.

تاريخش

 در جریان محله وســیع بهجت آبــاد در تهران قدیم 
که هســتید. میرزا یوســف خان آشــتیانی یا همان 
مســتوفی الممالک قجــری بخش هــای وســیعی 
از آبادی های اطــراف آن روزهای تهــران را خرید و 
مالک محله هایی مثل حســن آباد، عباس آباد و البته 
بهجت آباد شد. او بخشی از دارایی خود را به دخترش 
بهجت الملوک بخشید که شمالش به محله یوسف آباد 
محدود می شــد و جنوبش به حــدود خیابان انقلاب 
و چهارراه کالج و این محله هــا را بهجت آباد نامیدند. 
خیابان شــهید عضدی که در قدیم نامــش آبان بود، 
در این محله اســت. اما پا گرفتن این خیابان زیر سر 

روس ها بود.

بيمارستان روس ها

وقتی حضور نیروهای شــوروی ســابق حین جنگ 
جهانــی دوم در ایران و تهران پررنگ تر شــد، یکی از 
اقدام هایشان ساخت بیمارســتان بود که یکی از آنها 
بیمارســتانی در خیابان شــهید عضدی امروز است، 
بیمارستانی که از ســال1329 خورشیدی به صورت 
یــک بیمارســتان 80تختخوابی آغاز بــه  کار کرد و 
تهرانی ها آن را با نام بیمارستان شوروی و یا چهرازی 
می شــناختند. به دنبال ســاخت همین بیمارستان، 
این خیابان هم از همان روزها رونق گرفت. ســاخت 
بیمارستان آبان در سال1347 در همین خیابان هم به 

رونق این خیابان بیمارستان خیز افزود.
البته روس ها بیمارستان دیگری هم بنا کرده بودند که 
در خیابان نادری تهران واقع شده بود؛ باغ و بیمارستانی 
که قرار بود علاوه بر کار درمان، به آموزش پزشکیار و 
ماما هم بپردازد و دانشجویانش را برای ادامه تحصیل 
و اخذ مدرک دکتری به مسکو بفرستد. آن بیمارستان 
هم به بیمارستان شوروی ها شهرت داشت، اما به خاطر 
مسائل سیاسی کارش رونق نگرفت و تنها تا سال1358 
فعال بود. بیمارستان 15خرداد همچنان برقرار است و 
علاوه بر خدمات معمول درمانی، در حوزه جراحی های 

ترمیمی، پلاستیک و زیبایی هم مراکزی دارد.

عضدی که بود؟

 دکتر حســن عضــدی، کارشــناس روزنامه نگاری و
 روابط  عمومی بود و تحصیلات خود را تا مقطع دکتری 
در دانشــگاه تگزاس آمریکا در رشته اقتصاد سیاسی 
ادامه داد. او پیش از انقلاب، ازجملــه مخالفان رژیم 
طاغوت بود و پس از انقلاب اسلامی به عنوان نماینده 
مردم استان گیلان به مجلس خبرگان قانون اساسی راه 
یافت و در کنار شهید دکتر بهشتی و دیگر نمایندگان 
برای تدوین قانون اساسی قدم های مؤثری برداشت. او 
یکی از فعالان حزب جمهوری اســلامی بود و در کنار 
دکتر بهشتی در جریان حادثه انفجار دفتر این حزب 
در هفتم تیرماه سال1360 به شهادت رسید و نامش 

ماندگار شد.

محله روس ها

سیدسروشطباطباییپور

این محله ...

لوطیها
یکجامبرنجی
کرمانی،
یکدستمال
ابریشمی
کاشانی،
یکچاقوی
اصفهانیویک
جفتگیوه
تختنازک
همراهداشتند

عکس های نوستالژيک از دوران رونق کافی نت ها در تهران

وقتی اینترنت، کافه داشت

پيشــرفت فناوری از ســال 2000 به بعد با چنان فاطمهعباسی
سرعتی در جريان بوده اســت که شايد فقط نور 
بتواند از آن جلو بزند. بعضی از ما حتی زمانی را به 
خاطر داريم که نه خبری از رايانه بود، نه اينترنت و نه گوشی هوشمند؛ اما حالا هوش 
مصنوعی برايمان از کلمات و تصوير، ويدئو و موسيقی می سازد و ماهواره ها در مدار 
زمين اينترنت پرسرعت دراختيار کاربران قرار می دهند. به دليل سرعت شگفت انگيز 
پيشــرفت تکنولوژی، برخی از فناوری ها هم به ناچار منسوخ می شوند و نسل های 
آينده حتی تصوری از آنها نخواهند داشت. در اين بين، دنيای رايانه ها در طول سال ها 

دستخوش تغييرات زيادی شده است و بســياری از موضوعات مرتبط با آنها هم به 
خاطره ها پيوسته اند. نمونه اش کافی نت هايی است که تا 20- 15سال پيش مثل قارچ 
در هر کوچه و پاساژی راه اندازی می شد و مملو از دانشجويان و علاقه مندان به گشت 
و گذار در اينترنت بود؛ مراکزی که نسل جوان و نوجوان امروزی رنگش را هم نديده و 
چه بسا حتی اسمش را هم نشنيده باشد. نمونه اش تصويری است که به تازگی در فضای 
مجازی از يک کافی نت در سال های دور وايرال شده و نظر کاربران جوان و بی اطلاعی 
آنها از وجود چنين مکان هايی به بحث روز تبديل شده است. اين مطلب و عکس ها شايد 

کمی شما را در زمان به عقب ببرد و خاطره کافی نت ها را برای نسل قديم تر زنده کند.

دهه شصتی ها خوب یادشان هست که برای اتصال به اینترنت، آن هم اینترنت 
دایل آپ، باید از دکه های روزنامه فروشــی کارت اینترنت می خریدند و پشت 
کارت را با یک سکه می تراشیدند و کد اتصال را پیدا می کردند. اصلا یکی از این 
صداهایی که به نظر می رسد متولدین دهه شصت رابطه بیشتری با آن داشته 
باشند، صدایی است که موقع اتصال به اینترنت دایل آپ از مودم می شنیدند؛ 
 صدایی که می توانســت در انتها با پیغامی مبنی بر اتمام حساب اینترنتی ما یا
 شور و شعف حاصل از برقراری ارتباط از طریق مودم های 56 کیلوبایتی همراه 
باشد. اشغال شــدن تلفن تا زمانی که اینترنت متصل بود و قطع و وصل شدن 

دائمی اینترنت، از مشکلاتی بود که خیلی ها را روانه کافی نت ها می کرد.

نسل اينترنت دايل آپ

رفتن به کافی نت هزینه زیادی نداشت. به طور مثال در سال 92برای راه انداختن 
کارتان یا گشتن در اینترنت باید ساعتی هزارتومان پرداخت می کردید. البته ناگفته 
نماند که درآمد کافی نت ها بستگی به فصل و همچنین شرایط ویژه داشت. مثلا 
در پایان دی ماه و با فرا رسیدن فصل امتحانات، به دلیل تقاضای زیاد برای کپی 
جزوات دانشجویی، درآمد این حوزه به روزی یک میلیون تومان و حتی بیشتر هم 
می رسید اما در برخی از ایام، درآمد ماهانه این فروشگاه ها به زحمت 3 میلیون 

تومان می شد.

ساعتی هزار

گویا نخســتین کافی نــت در تهران 
ســال 1376راه انــدازی شــده و آن 
زمان شــما موقع کار کردن بــا رایانه 
می توانستید قهوه هم نوش جان کنید. 
با شلوغ تر شدن کافی نت ها، سرو قهوه 
یا چای هم از این مراکز جمع شد و در 
بعضی از کافی نت ها افراد باید توی نوبت 
انتظار می ایستادند تا بتوانند پشت یکی 

از رایانه ها بنشینند.

کافی به اضافه نت

هر قدر که فناوری پیشرفت کند و نیاز عمومی به کافی نت ها کم رنگ تر شود، نداشتن وقت کافی 
و وجود مشغله های زیاد، بخش جدا نشدنی از زندگی امروزه ماست که باعث شده است همچنان 
در برخی کار های ثبت نامی یا دریافت برخی از خدمات دولتی، به کافی نت ها نیاز داشته باشیم. اما 
از طرفی رفتن به کافی نت و طی کردن مسیر رفت وآمد در تناقض با صرفه جویی در زمان است. به 
همین دلیل هم امروزه به جای کافی نت های حضوری که تعدادشان بسیار کم شده، سایت هایی 
طراحی شده اند که تمامی خدمات اینترنتی را که در کافی نت های قدیمی و به اصطلاح سنتی قابل 

انجام بود، به صورت کاملا غیرحضوری انجام می دهند.

کافی نت غيرحضوری

یک اتاق که دور تا دور آن رایانه چیده شــده و یک 
میز که مخصــوص مدیر بود، کافی نــت را از دیگر 
مغازه های یک پاســاژ جدا می کــرد. کافی نت ها 
معمولا داخل پاســاژها یا کوچــه  پس کوچه های 
نزدیک به دانشگاه ها دایر می شدند و کمتر در خیابان 
اصلی کافی نت می دیدید. برای همین بود که مثلا 
در کوچه های خیابان انقلاب و نزدیک به دانشگاه 
تهران، کلی کافی نت وجود داشت که تعداد خیلی 

کمی از آنها هنوز هم فعال است.

کنج پاساژ

گویا نخستین
  کافی نت در تهران

 سال 1376راه اندازی شده و آن 
زمان شما موقع کار کردن با رایانه 
می توانستید قهوه هم نوش جان کنید
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غیر قابل 

هضم
در فاصله تنها چند ساعت، انتشار یک استوری 
بسیار عجیب در صفحه شخصی محمدحسین 
کنعانی زادگان و بعدتــر خاطراتی که برخی 
بازیكنان تراکتور از علیرضا بیرانوند منتشــر 
کردند، بسیاری از مخاطبان را در مورد سطح 
سواد و بهره هوشی فوتبالیســت های ایرانی 
نگران کرد. طبیعتا مهــارت اصلی برای این 
گــروه از ورزشــكاران، اســتفاده از عضلات 
بدن شــان اســت و کســی انتظار ندارد آنها 
فیلسوف، دانشمند یا اســتاد دانشگاه باشند، 
با این حال مسئله ترسناک این است که گاهی 
رفتارهای این دوســتان، بدون تعارف حتی 
از کف انتظارات از یک شــهروند معمولی هم 
پایین تر است و تحت هیچ شرایطی نمی شود 

آنها را هضم کرد.

   مورد عجیب کنعانی
قــرارداد محمدحســین کنعانــی زادگان با 
پرســپولیس تمام شــده و او بازیكن آزاد به 
شمار می رود. باشــگاه برای حفظ این مدافع، 
طبیعتا باید باب مذاکره را باز کند و همزمان 
شایعاتی در مورد درخواست نجومی کنعانی 
هم به گوش می رســد. در چنین شــرایطی، 
دوشنبه شب انتشار یک استوری بسیار عجیب 
در صفحه شــخصی این بازیكــن ملی پوش، 
مخاطبان را شــوکه کرد. کنعانی نوشته بود: 
»ســاختن آینده ای زیبا، نیازمند تصمیمات 
سخت اکنون است. یک عكس بدون پیراهن 
پرســپولیس و ترجیحا خارج از تهــران.« با 
دست به دست شدن این استوری، خیلی ها گیج 
و سردرگم شدند و نفهمیدند منظور کنعانی 
چیست، تا اینكه ساعتی بعد، یک فرضیه جالب 
و احتمالا درست در مورد این استوری مبهم 
منتشر شــد؛ اینكه یک نفر به کنعانی توصیه 
کرده جمله اول را بــرای بازارگرمی و افزایش 
قیمتش استوری کند و در عین حال به او گفته 
این جمله را با تصویری از خــودش بیرون از 
تهران و بدون پیراهن پرســپولیس به انتشار 
برساند تا اینطور القا شود که او از تراکتور، فولاد 
یا سپاهان پیشنهاد دارد. کنعانی هم که متوجه 
منظور طرف نشده، خود آن توصیه را زیر جمله 
اصلی استوری کرده! این اتفاق، بساط خنده 
و شادی گســترده هواداران فوتبال را فراهم 
کرد و البته کنعانی هم مجبور شــد به همان 
توجیه همیشگی اینطور مواقع متوسل شود: 
»صفحه ام هک شــده بود.« یعنی صفحه ات 
را هک کردند که فقط ایــن جمله نبوغ آمیز 

را بنویسند و تمام؟ عجب هكرهای منصفی!

   بیرو حواسش نیست
ســاعاتی بعد امــا چنــد بازیكــن تراکتور 
مهمان برنامه فوتبال برتر بودنــد تا در مورد 
قهرمانی تیم شــان حرف بزنند. در میانه های 
این گفت وگو، بحث به علیرضــا بیرانوند هم 
کشــید و چیزهای عجیبی گفته شــد. مثلا 
شجاع خلیل زاده مدعی شــد بیرانوند شرح یا 
کپشن های اینســتاگرامش را به طور کامل از 
گوگل کپی می کند که این خیلی غیرمنتظره 
نبود و بعید نیست خودش اصلا معنای خیلی از 
آنها را نداند! موضوع وقتی شگفت آورتر شد که 
دانیال اسماعیلی فر گفت: »وسط  ماه رمضان 
به بیرانوند گفتیم 3روز دیگر عاشوراســت. او 
باور کرد و گفت عجب ســال عجیبی شده.« 
ویدئو وایرال شد و همه هم خندیدند، اما بخش 
غم انگیز ماجرا، سطح سواد و کیفیت اطلاعات 
عمومی ورزشكاری اســت که سال هاست در 
دانشــگاه تحصیل می کند و از همین معافیت 
هم برای ادامه فوتبالش ســود می برد. چطور 
ممكن است یک دانشجوی این مملكت نداند 
امكان تداخل ماه رمضان و محرم وجود ندارد؟ یا 
متوجه نباشد جمله »تن من مباد و پرسپولیس 
باد« ایــراد دارد؟ بعد ما گلایــه داریم که چرا 
بیرانوند بعد از صعود اخیر تیم ملی، گفته بود: 
»خوشحالم برای نخستین بار با یک مربی ایرانی 
به جام جهانی رفتیم«، درحالی که پیش تر این 
افتخار به نام حشمت مهاجرانی به ثبت رسیده 
بود. مشــكلات این بنده خدا اساسی تر از این 
حرف هاست، همانطور که محمدحسین میثاقی 
در توجیه گاف های پرشمار این دروازه بان گفت: 

»بیرو کلا حواسش نیست!«

   قشنگ نیست اصلا!
داســتان این دو عزیز را فقــط به خاطر اینكه 
مثال های روز هســتند پیش کشیدیم، وگرنه 
وضع بســیاری دیگــر از فوتبالیســت های 
کشــورمان هم ابدا بهتــر از این نیســت. از 
اســتوری هایی که بعضی از این رفقا منتشــر 
می کنند، راحت می شــود 10غلط دیكته ای 
و نگارشــی در آورد. بزرگ و تحصیلكرده این 
عزیزان هم سیاوش یزدانی است که با خودش 
گوشی موبایل سر جلســه آزمون دکتری برد 
و به خاطر منتشر کردن اســتوری از امتحان، 
2سال محروم شد! بعد هم که کارنامه اش آمد، 
تقریبا در تمام دروس نمره زیــر صفر گرفته 
بود. تكرار می کنیم کــه می دانیم کارتان چیز 
دیگری اســت، اما برخورداری از کف سواد و 
هــوش اجتماعی، واقعا توقع زیادی نیســت، 
مخصوصا وقتی صدها برابر شهروندان عادی 

پول در می آورید.
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پخش زنده

برنامه بازی

پاری سن ژرمن

اینتر
22:30

لیگ قهرمانان اروپا - فینال

شنبه 10 خرداد 1404

تاتنهام

منچستریونایتد
22:30

لیگ اروپا - فینال

رئال بتیس

چلسی
22:30

لیگ کنفرانس اروپا - نیمه نهایی
چهارشنبه 7 خرداد 1404

گل گهر

ملوان
19:30

جام حذفی ایران

استقلال

صنعت نفت
19:45

جمعه 2  خرداد 1404

شنبه 3  خرداد 1404

آرمنیا بیلفلد

اشتوتگارت
21:30

جام حذفی آلمان
شنبه 3  خرداد 1404

پاری سن ژرمن

رنس
22:30

جام حذفی فرانسه
شنبه 3  خرداد 1404

بحرانبحرانسوسواداد
به بهانه استوري عجيببه بهانه استوري عجيب  

 حسين حسين  کنعاني زادگانکنعاني زادگان
   و گاف هاي باورنکردني  و گاف هاي باورنکردني 

 عليرضا بيرانوند عليرضا بيرانوند؛؛
  غيراز عضلات تان  غيراز عضلات تان

ديگر چه داريد؟ ديگر چه داريد؟ 
Alireza

Hossein
Beiranvand
Kanaanizadegan

چهره 
روز

امیرمحمد يعقوب پورتیتر یک
روزنامه نگار
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بدترین
منچستریونایتد یا تاتنهام؛ کدام یک 
نخستین جام اروپایی فصل را می برد؟

03 روبن آموریم می تواند پــس از ژوزه مورینیــو در فصل ۱۷-۲۰۱۶ )جــام اتحادیه و لیگ 
اروپا( و اریک تن هاخ در فصل ۲۳-۲۰۲۲ )جام اتحادیه(، سومین سرمربی باشد که 
در نخستین فصل حضورش در منچستریونایتد، یک جام معتبر به دست می  آورد. او 
از وقتی به یونایتد آمده، در لیگ برتر فقط ۰.9۲امتیاز در هر بازی کسب کرده است.

چه کسی فکرش را می کرد 2تا از بدترین باشگاه های بزرگ این فصل در یک فینال اروپایی حاضر باشند و بخت کسب جام داشته 
باشند؟ روبن آموریم و پیش از او تن هاخ در منچستریونایتد و آنژ پوستکوگلو در تاتنهام در رکوردهای منفی تاریخ سازی کردند، 
اما حالا یکی از این دو تیم با پیروزی در مسابقه امشب می تواند هم جام بگیرد و هم سهمیه فصل آینده لیگ قهرمانان را. فکرش 
را بکنید؛ تیم شانزدهم یا هفدهم لیگ برتر انگلیس به لیگ قهرمانان اروپا راه می یابد! همه نگاه ها به سن مامس در بیلبائو دوخته 
شده است. این ششمین فینال تمام انگلیسی در رقابت های اروپایی اســت؛ فینال جام یوفا ۷2-۱۹۷۱با پیروزی 3بر 2تاتنهام 
مقابل ولوز  )درمجموع گل ها(، فینال لیگ قهرمانان اروپا ۰۸-2۰۰۷که منچستریونایتد بعد از تساوی یک – یک مقابل چلسی در 
ضربات پنالتی به پیروزی رسید، فینال لیگ اروپا ۱۹-2۰۱۸ با پیروزی 4بر یک چلسی مقابل آرسنال، فینال لیگ قهرمانان اروپا  
۱۹-2۰۱۸که لیورپول 2بر صفر تاتنهام را شکست داد، فینال لیگ قهرمانان اروپا 2۱-2۰2۰ با پیروزی یک بر صفر چلسی مقابل 

منچسترسیتی و امشب در فینال لیگ اروپا 2۵-2۰24 که تاتنهام مقابل منچستریونایتد قرار می گیرد.

  منچستریونایتد فصل 25-2024بازی های رسمی خود را مقابل 12حریف مختلف 
باخته است، اما آنها حتما از رویارویی با تاتنهام و باخت به این تیم خسته شده اند.

  تاتنهام هر سه بازی خود مقابل یونایتد در تمام رقابت های این فصل را برده است، 2بار 
در لیگ برتر )۳ بر صفر خارج از خانه و یک بر صفر در خانه( و یک بار هم در جام اتحادیه 

)4 بر ۳در خانه(. در همه این بازی ها تاتنهام در 15دقیقه اول بازی به گل رسیده است.
  تنها حریفی که تاتنهام توانسته در یک فصل 4بار آن را شکست بدهد منچسترسیتی 
فصل ۹۳-1۹۹2 است و تنها تیمی هم که 4بار شیاطین سرخ را در یک فصل شکست 

داده، اورتون فصل ۸۶-1۹۸5بوده.
  یونایتد در هیچ یک از ۳بازی خود مقابل تاتنهام در ایــن فصل حتی یک ثانیه هم از 
حریف پیش نیفتاده. در مجموع 2۹5دقیقه و 41ثانیه بازی 2تیم )با احتساب وقت های 
اضافه(، تاتنهام 22۶دقیقه و 42ثانیه از حریف پیش بوده؛ معادل ۹0.2 درصد از زمان بازی.
  شیاطین سرخ در این فصل فقط ۶بازی از 5۸بازی خود را که از حریفان عقب افتاده، 
با پیروزی پشت سر گذاشته؛ 4بازی مقابل تماشاگران پرشور اولدترافورد و 2بازی دیگر 

مقابل تیم های قعر جدولی لیگ برتر )ساوتهمپتون و ایپسویچ( بوده است.
  این فصل فقط 4باشگاه لیگ برتری درحالی که از حریف پیش بوده اند، امتیاز بیشتری 
نسبت به تاتنهام )2۶( از دست داده اند. از ابتدای فصل 24-202۳که پوستکوگلو به این 

باشگاه پیوست، تنها برنتفورد )52( از این نظر بدتر بوده است.
  منچســتر هرگز 7بازی متوالی را بدون برد مقابل تاتنهام پشت سر نگذاشته و هرگز 

4بازی متوالی را به آنها نباخته است.

تاتنهام تحت هدایت پوستکوگلو به وضوح مشــکلات زیادی داشته اســت، اما هیچ کس نمی تواند آنها را به خاطر 
نداشــتن توانایی در خلق موقعیت سرزنش کند. فقط 4تیم بیشــتر از تاتنهام گل های غیرپنالتی به ثمر رسانده اند 
)۶1( و فقط ۶تیم بیشتر از آنها امید گل غیرپنالتی )xG 55.۳( ایجاد کرده اند. اما تاتنهام با یک مشکل منحصر به 
فرد به مصاف یونایتد می رود، هر سه بازیکن برتر آنها در پســت هافبک تهاجمی به دلیل مصدومیت غایب هستند؛ 
جیمز مدیسون و دژان کولوسفسکی که در تمام رقابت های این فصل به ترتیب در رتبه های اول )7۸( و سوم )50( 
خلق موقعیت از بازی آزاد قرار دارند و برگوال. اسپرز برای ســومین بار در این فصل بدون این سه بازیکن به میدان 
خواهد رفت. آنها در تســاوی 2-2 مقابل بورنموث در  ماه مارس )که هم برگوال و هم مدیســون از روی نیمکت به 
میدان آمدند( و در شکست 2 بر صفر جمعه شب مقابل اســتون ویلا غایب بوند. در نبود این سه، بیسوما، بنتانکور 

و پاپه سار بازی می کنند.

  هر تیمی که در فینال لیگ اروپا پیروز شود، رکورد جدیدی را به عنوان ضعیف ترین 
تیم در تاریخ لیگ داخلی خود که موفق به کســب یک جام معتبر اروپایی شده است، 

ثبت خواهد کرد.
  هیچ یک از 177قهرمان قبلی یک دوره از جام باشگاه های اروپا/لیگ قهرمانان اروپا، جام 
یوفا/جام بین شهری/لیگ اروپا، جام برندگان جام یا لیگ کنفرانس، هرگز در لیگ داخلی 
خود در آن فصل رتبه ای پایین تر از چهاردهم کسب نکرده اند. رکورد فعلا در اختیار وستهم 

است، زمانی که آنها لیگ کنفرانس 2۳-2022را بردند، در لیگ برتر چهاردهم شدند.
  در لیگ اروپا یا جام یوفا هم اینترمیلان رکورددار است و زمانی که قهرمان این جام 
شد، پایین ترین رتبه را در سری آ داشت. آنها فصل ۹4-1۹۹۳ در سری آ سیزدهم شدند، 
اما در فینال جام یوفا تیم اتریشی اس وی کازینو سالزبورگ را در مجموع 2بازی رفت و 

برگشت با نتیجه 2 بر صفر شکست دادند و به قهرمانی رسیدند.
  از همین حالا قطعی شده که منچســتر فصل 25-2024 با 41امتیازی که فصل 
74-1۹7۳به دست آورد، برابری خواهد کرد، که این فقط با برد استون ویلا در روز آخر 
لیگ اتفاق می افتد و یا با بدترین رکوردشان درفصل ۳1-1۹۳0)۳۹( برابر می شود؛ که 

این اتفاق هم با باخت به استون ویلا عملی می شود.
  تاتنهام در فصل 25-2024از ۳7بازی لیگ فقط ۳۸امتیاز کسب کرده است و اگر در 
روز پایانی فصل مقابل برایتون شکست نخورد، این دومین فصل بد تاریخ آنها در لیگ 

پس از فصل 15-2014خواهد بود )۳۶امتیاز(.
  اسپرز در این فصل 25بازی در تمام رقابت ها را باخته که برابر با فصل 1۹۹1-۹2)25( 

بیشترین شکست آنها در یک فصل در تاریخ باشگاه است.

بی اراده ها

تاتنهام خلاق

بدها

نا  نا و ا
و ویکاریو به پایان دومین 

فصل حضور خود در یونایتد و اســپرز 
نزدیک می شوند. اونانا آســیبی نبوده که به 

منچستر نزده باشد. ویکاریو فصل پیش روی ضربات 
ایستگاهی مشکل داشت اما بهتر شد. او مدتی طولانی 
به دلیل شکســتگی پا غایب بود، اما برگشته. ویکاریو در 

بازی با پا خوب نیست و روی کرنرها هم جاخالی می دهد! بین 
بازیکنان تیم های لیگ برتر در فصل 2۵-2۰24تنها بارت 
وربروخن از برایتون )6( در تمام رقابت ها، نسبت به اونانا )۵( 

اشتباهات منجر به گل بیشتری مرتکب شده است. اونانا 
در پاسکاری خوب است اما به همان اندازه سوتی 

هم می دهد و روی ضربه هایی که به ســمت 
چپ دروازه اش زده می شود هم 

دارد. مشکل 

ی |
زاد

م به
رها
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ســولانکه در 4بازی اخیر خود مقابل یونایتد در تمامی رقابت ها گل زده است )5گل(. از 
ســال2013و از زمان جدایی ســر الکس فرگوسن از شــیاطین ســرخ، تنها یک بازیکن در 
5بازی متوالی یا بیشــتر مقابل آنهــا موفق به گلزنی شــده بود؛ محمد صــاح در 6بازی از 

ژانویه 2021 تا مارس 2023.

آموریم 40ساله می تواند پس از هاوارد کندال 38ساله)قهرمان جام برندگان جام اروپا 
در فصل 85-1984با اورتون( و جیانلوکا ویالی 33ساله )قهرمان جام برندگان جام اروپا 
در فصل 98-1997با چلســی( ســومین مربی باشد که در سن 40ســال یا کمتر، با یک 

باشگاه انگلیسی، یک عنوان قهرمانی مهم اروپایی به دست بیاورد.

یونایتد در 3فینال از 4فینال اخیر خود در این سطح بازنده بوده ؛ مقابل 
بارســلونا در لیگ قهرمانان اروپا در فصل هــای 09-2008و 11-2010، و در 
بازی ویارئال در فصل 21-2020لیگ اروپا. آنهــا فصل 17-2016در فینال 

لیگ اروپا آژاکس را 2 بر صفر شکست دادند و قهرمان شدند.

از ســال 2009و بعد از تغییر نام لیگ اروپا، این چهارمین فینالی است که 
بین دو تیم از یک کشــور برگزار می شود؛ پس از ســال های 2011 )پیروزی 
یک بر صفر پورتو مقابل براگا(، 2012 )برد 3بــر صفر اتلتیکومادرید برابر 

اتلتیک بیلبائو( و 2019 )پیروزی 4بر یک چلسی مقابل آرسنال(.

2تیم پیــش از ایــن فقــط یک بــار در رقابت های مهــم اروپایــی با هــم روبه رو 
شده اند، در مرحله یک هشتم نهایی جام برندگان جام اروپا در فصل 1964-

1963. در آن دیــدار یونایتــد تحــت هدایت مت باربــی و با پیــروزی 4 بر3 در 
مجموع 2بازی رفت و برگشت به دور بعد صعود کرد.

   فصل پیش در فینال لیــگ قهرمانان اروپا، پیروزی 2بر صفــر رئال مادرید مقابل 
دورتموند پس از 4فینال متوالی با نتیجه یک بر صفر به دســت آمد. در لیگ اروپا هم 
3فینال از 4فینال اخیر به ضربات پنالتی کشیده شده و هر 3فینال لیگ کنفرانس تا به 

امروز با اختلاف یک گل به پایان رسیده است.
   2تیم فینالیست امشب در این فصل عملکرد متفاوتی در گلزنی داشته اند. در لیگ 
برتر تاتنهام ۱2.۸درصد از شوت هایش را به گل تبدیل کرده است که ششمین نرخ برتر 
در این لیگ محسوب می شود. یونایتد هم با نرخ تبدیل ۸.4درصد، بعد از ساوتهمپتون 
دومین نرخ پایین را دارد. برای درک بهتر، میانگین تبدیل شوت به گل در این فصل از 

مسابقات ۱۱.3درصد است.
   تاتنهام بدون احتساب گل به خودی، ۶۰گل از شانس گل معادل ۵۷.۷گل در لیگ 
برتر به ثمر رسانده است. این بدان معناست که آنها 2.3 گل بیشتر از حد انتظار زده اند که 
این اختلاف مثبت آنها را در رتبه هفتم لیگ قرار می دهد. آنها نسبت به موقعیت هایی که 

خلق می کنند، یک چیزی هم بدهکار هستند و بیشتر دارند گل می زنند.
   یونایتد فقط 4۰گل )بدون احتســاب گل به خودی( از شانس معادل ۵۰.۵ به ثمر 
رسانده اســت. این یعنی ۱۰.۵گل کمتر از حد انتظار. تنها کریستال پالاس )۱3.۹-( 

عملکرد بدتری در گلزنی داشته است.
   حتی اگر فقط آمار لیگ اروپا را هم درنظر بگیریم - جایی که گلزنی برای منچستریونایتد 
بسیار آسان تر بوده است - شیاطین سرخ همچنان به دلیل تفاضل شانس گل منفی )۷.۹-( 

عملکرد ضعیف تری قرار دارند. تاتنهام همچنان عملکردی بهتر از حد انتظار )۶.۱+( دارد.
   شیاطین سرخ در این فصل لیگ اروپا 3۵گل به ثمر رسانده اند؛ تنها تیم هایی که 
در یک فصل جام یوفا/لیگ اروپا گل های بیشتری به ثمر رسانده اند، بروسیا مونشن 
گلادباخ در فصل ۷3-۱۹۷2)3۶(، پورتو در فصل ۱۱-2۰۱۰)3۷( و چلسی در فصل 

۱۹-2۰۱۸)3۶( هستند که 2تیم آخر جام را از آن خود کردند.

   در ۵سال ونیم گذشته منچستر وابستگی زیادی به برونو فرناندز پیدا کرده. لیگ اروپا 
لیگ اوست. از سال2۰۰۹ که این رقابت ها به لیگ اروپا تغییر نام داد، هیچ بازیکن دیگری 

غیراز فرناندز نمی تواند ادعا کند که به اندازه او در این رقابت ها تأثیرگذار بوده است.
   فقط پیر امریک اوبامیانگ )34( و رادامل فالکائو )3۰( گل های بیشــتری نسبت به 
فرناندز )2۷( در لیگ اروپا به ثمر رسانده اند، اما از سال2۰۰۹این بازیکن پرتغالی است 
که در پاس گل ها )۱۹( و مجموع تأثیرگذاری روی گل ها )4۶( در صدر جدول رده بندی 

تمام ادوار این رقابت ها قرار دارد.
   دریس مرتنز که ۱۶بازی بیشتر از کاپیتان یونایتد در لیگ اروپا انجام داده است، تنها 
بازیکنی اســت که در این رقابت ها موقعیت های بیشتری نسبت به فرناندز ایجاد کرده 
است، هم در مجموع )۱۸۵ در مقابل ۱۵۸( و هم در جریان بازی )۱2۹ در مقابل ۱۱۰(.

   برونو در 33بازی مرحله حذفی، روی 32گل تأثیر داشته است که باز هم آمار او از هر 
بازیکن دیگری بهتر است، با ۱۹گل )دومین رکورد بیشترین گل( و ۱3پاس گل )بیشترین 
تعداد پاس گل(. او همچنین در مجموع موقعیت های گلزنی ایجادشــده در مسابقات 

حذفی لیگ اروپا )۹4( در صدر جدول قرار دارد.
   یونایتد تنها تیم بدون شکست در رقابت های مهم اروپایی این فصل است که در 

۱4بازی لیگ اروپا، ۹برد و ۵تساوی کسب کرده است.

مهاجمان بی دقت

کلید برونو

این نهمین فینال بــزرگ اروپایی 
منچســتریونایتد خواهــد بــود و 
در بیــن باشــگاه های انگلیســی، 
فقــط لیورپــول )15( فینال هــای 

بیشتری را تجربه کرده است.

این ششمین فینال 
تمام انگلیسی در 

تاریخ مسابقات 
باشگاهی یوفاست 

و ایتالیا و اسپانیا 
هر کدام 5 فینال 

داشته اند.

این سومین باری است که تاتنهام در این مسابقات شرکت 
می کند؛ تیمی که در فینال جام یوفا 1972، وولوز را با نتیجه 
مجموع 3 بر2 شکست داد و در فینال لیگ قهرمانان اروپا 

2019، با نتیجه 2بر صفر مغلوب لیورپول شد.

پیروزی در این مســابقه، شــیاطین سرخ 
را پــس از لیورپــول، بــه دومیــن باشــگاه 
انگلیسی تبدیل خواهد کرد که 3بار جام 

یوفا/لیگ اروپا را فتح کرده است.

تاتنهامی ها 
امیدوارند در سالی که بولونیا، هری 

کین، پالاس، گو اهد ایگلز و... طلسم سال های 
بی افتخار خود را شکســته اند، پس از سال ها جام 

بگیرند. تا امروز ۱۷سال و ۸۶روز از آخرین باری که اسپرز با 
قهرمانی در جام اتحادیه، به جام قهرمانی دست یافت، می گذرد. 
در همین حال، آخرین عنوان قهرمانی بزرگ اروپایی آنها، تحت 

هدایت سرمربی کیت بورکینشاو در جام یوفا فصل ۱۹۸۳-۸۴، 
۴۰سال و ۳۶۳روز پیش به دست آمد. پوستکوگلو، نخستین مربی 
استرالیایی است که به یک فینال بزرگ اروپایی رسیده. آخرین 

باری که یک مربی از یک کشور جدید برای نخستین بار به 
فینال یک رقابت بزرگ اروپایی رسید، زمانی بود که اوله 

گونار سولسشائر نروژی در فینال لیگ اروپا۲۰۲۱ 
با منچســتریونایتد مقابــل ویارئال 

شکست خورد.

مجلات  همشهری
 منتشر شد

hamshahrimarket.com
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 اعداد 1 تا 9 را طوري در خانه هاي سفيد قرار دهيد كه هر رقم در سطرها، ستون ها و مربع هاي كوچك 3 در 3 يك بار جدول اعداد | 5046
ديده شود. پاسخ ها در ادامه آمده است.

افقی:
1- نوعی نان سنتی- غیرممکن- 

خوابگاه
2- شهر مدفن دهخدا- داستانی 

طنز نوشته مهرداد صدقی
3- تأییــد خارجــی- غذایــی 
از گوشــت چرخ کــرده و آرد 

نخودچی- پشت سر هم
4- نمایــان- ورزش یخ و چمن- 

غذای بیمار
5- گنــاه و معصیــت- خانــه- 

زوال پذیر
6- عبادت کننــده- حقیرترین- 

سنگین ترین حیوان
7- سنگ آسیاب- مراسمی برای 
معرفی کتاب تازه منتشر شــده- 

روحانی زرتشتی
8- در کمیــن نشســته- مقابل 

اختیار- گناه بزرگ
9- زنی که به جای مادر به کودک 
شیر دهد- روزنامه چاپ امارات- 

حرف ندا
10- الفت- هــر داروی افزایش 
تحرک دستگاه گوارش- قصاب 
گوشت را از آن آویزان می کند

11- ســایه بان درشکه- انجمن 
بین المللــی حمل ونقل هوایی- 

ارسباران امروزی
12- پول ژاپن- مونس- وسایل 

حمل ونقل
13- جســمی- پســر معاویه- 

وســیله ای برای برقراری ارتباط 
تصویری اینترنتی

14- کنایه از آدم فاسد و ریاکاری 
که خودش را نیکوکار و مصلح جا 

می زند- چیز
15- روزآمد- راه خارج شــهر- 

یاری رساندن
  

عمودی
1- تحســین فرنگی- ماده ای در 

ورزش دوومیدانی- مفقود
2- کامیون ارتشی- فصل سرما- 

پیکار
3- برگه کوچــک مقوایی- اقدام 
به کار خطرناک- مخفف دیگر

4- امپراتوری آلمــان- قلمرو- 
طرد کردن

5- تیر پیکانــدار- بهتر از نبود- 
نویسنده فرانســوی نمایشنامه 

خسیس
6- خاموش کردن آتش- ورزش 

زمستانی- یکدندگی
7- جنگجــو- نشــریه ای که در 
فواصــل زمانی یکســان چاپ 
می شــود- فدراســیون جهانی 

بسکتبال
8- پســر حضــرت نــوح)ع(- 

بی بندوبار- توشه
9- آینده- سرگشــتگی- بانوی 

همدم
10- گونــه- از راســت به چپ- 

اولویت عبور
11- عنوان احترام آمیــز نظامی- مجرای 
مصنوعی عبور آب- نشانه مصدر جعلی

12- خداشناس- نقطه شروع- از پیامبران 
الهی

13- نیکویی- اشــعه فرابنفش- پارســای 
دیرنشین

14- شهری در فلسطین- کانال- از اجزای 
میز

15- خط کش نقشه کشی- یکی از روش های 
قدیمی و رایج در مجسمه سازی  است- یار ویس

تسیضاقتمیکشرز
کحممابراکسابر

نرقباطقاریخا
ییالطعیفشنوتس
سلوهجماتشانا
یلهالهاجهتگنل
نبیناتعفرراک

رمحالالهتیعمج
شینرتسایهنوک
هزاغمتفالوزرا

لفاکسالهاانف
اجاروتیفدنبکی
اتنپسلامرینش
نذمانیددیالسا

یباکرناگتسبلپ

سخت

764329518
521648379
839751462
643897251
217534896
985216734
472965183
356182947
198473625

متوسط

6  4       
  2  1     
 1 9 3      
3     4  2 5
 7  8  9  6  
1 2  6     9
     8 5 9  
    5  4   
      6  7163748295

725139684
498526731
547392168
689451372
312687549
234965817
876214953
951873426

ساده

متوسط

634592178
582417936
719386254
396174825
475829361
128635749
241768593
867953412
953241687

سخت

7     9  1  
 2      7  
8 3    1    
6     7 2   
    3     
  5 2     4
   9    8 3
 5      4  
 9  4     5

ساده

1 6  7    9  
   1 3    4
4 9      3  
5   3      
6  9    3  2
     7   9
 3      1 7
8    1 4    
 5    3  2 6

نكته بازی

فقط خبر انحلال نفت نیامد!
بعید است حتی تیفوسی ترین هواداران استقلال هم مخالف این باشند که 
قرعه امسال آنها در جام حذفی خیلی آسان از کار در آمد. آبی ها از بین تیم های 
لیگ برتری فقط با شمس آذر مســابقه دادند و 3دیدار دیگرشان با تیم های 
لیگ یکی بوده و همه این بازی ها هم در ورزشگاه آزادی با مس کرمان، پیکان 
و حالا نفت آبادان. درجه مهربانی جام با استقلال اما بیش از این حرف هاست. 
مخالفید؟ کافی است به شرایط نفت پیش از مسابقه روز شنبه توجه کنید. این 
تیم ابتدا به شکلی دراماتیک و غم انگیز از صعود به لیگ برتر بازماند، در ادامه 
طالب ریکانی که دقیقه90بازی آخر پنالتی خراب کرده بود، اقدام به  خودزنی 
کرد، راهی بیمارستان شد و خبر داد می خواهد از فوتبال خداحافظی کند، 
بعد فراز کمالوند به عنوان سرمربی تیم استعفا داد و در نهایت کمیته انضباطی 
این باشگاه را به خاطر شکایت ریکانی به پرداخت جریمه سنگین مالی محکوم 

کرد. فقط کم مانده تا شنبه خبر انحلال باشگاه صنعت نفت منتشر شود!
 

مراقب همسرش باشید!
رضا شکاری یکی از خریدهای پرشمار پرسپولیس در آغاز نقل وانتقالات بوده 
است. در مورد اینکه آیا اقدام باشگاه برای جذب این بازیکن درست بود یا نه، 
نظرات متفاوت زیادی ابراز شده. هم کیفیت فنی شکاری و هم مسائل اخلاقی 
و حرفه ای مربوط به این بازیکن حسابی بحث برانگیز بوده است. در این مورد، 
حتما گذر زمان به خوبی قضاوت خواهد کرد و نشان می دهد شکاری به کار 
پرسپولیس می آید یا نه. با این تفاسیر، آن چیزی که باشگاه بی بروبرگرد باید 
مراقبش باشد، رفتارهای همسر روس شــکاری است. دست به اینستاگرام 
عیال آقارضا خیلی خوب است و معمولا هم در مورد وقایع روز فوتبال ایران 
استوری های تند و آتشــین می گذارد؛ از آنها که هر کدام شان می تواند یک 
حاشیه جدی برای باشگاه باشد. تجربه فصل قبل در سپاهان نشان می دهد اگر 

فکری برای این داستان نشود، پرسپولیس تاوان زیادی خواهد داد.

چه تصادف جالبی!
دوشنبه شب تعدادی از بازیکنان تراکتور مهمان برنامه فوتبال برتر بودند. دعوت 
از بازیکنان تیم قهرمان لیگ، یک اتفاق عادی است و بر همین اساس شجاع 
خلیل زاده، دانیال اسماعیلی فر و مهدی ترابی روی آنتن تلویزیون ظاهر شدند. 
در این میان طبیعتا بحث به کم و کیف انتقال همزمان 3بازیکن پرسپولیس، 
ازجمله همین دانیال و ترابی به تراکتور کشیده شد. نکته جالب اینکه هر دو نفر 
با قاطعیت عقیده داشتند پیش از پایان فصل هیچ مذاکره ای با تراکتور نداشتند. 
آنها می گفتند اول صبر کرده اند فصل تمام شود، بعد با خود پرسپولیس مذاکره 
کرده اند و وقتی به نتیجه نرسیده اند تازه سراغ تراکتور رفته اند. خیلی هم عالی؛ 
فقط اینکه نفهمیدیم چطور بدون هیچ گفت وگویی، 2ماه قبل از پایان فصل 
دقیقا همین 3نفری که از پرسپولیس به تراکتور رفتند )ترابی، اسماعیلی فر و 
علیرضا بیرانوند( در مجلس ترحیم همسر محمدرضا زنوزی حاضر شدند؟! یعنی 
تله پاتی تا این حد قوی؟ دقیقا همان هایی که در آن مجلس حاضر بودند بعدها 

تراکتوری شدند، بدون حتی یک خطا. عجب دنیای شگفت انگیزی!

 فکر می کردند فکر می کردند
مربیمربی خوبی نیستم خوبی نیستم

امیرحسین اعظمی |   بعد از پیروز قربانی، این بار نوبت یک استقلالی دیگر بود تا صعود به لیگ برتر را جشن 
بگیرد. حالا سیروس دین محمدی هرگز لحظات پرُ استرس یکشنبه شب را از یاد نخواهد برد. اگر پنالتی 
دقیقه 92 طالب ریکانی گل می شد الان صنعت نفت جای پیکان به لیگ برتر صعود کرده بود ولی در لحظات 
آخر همه  چیز به نفع سیروس و پیکان تغییر کرد تا صعود به لیگ برتر، به کارنامه مربیگری دین محمدی 
اضافه شود. جالب اینجاست که او در شروع فصل به عنوان سرپرست به پیکان آمده بود و شاید تصور نمی کرد 
به عنوان سرمربی، این اتفاق مهم را رقم بزند. دین محمدی در گفت وگو با همشهری به سؤالات پاسخ می دهد.

پنالتی صنعت نفت 

ما از روی ســکوها متوجه شدیم و فکر 

می کنم برای چند دقیقه، تیم ما در حالت کپ 

قرار گرفت. واقعا لحظات سختی بود و طبیعتا اگر 

آن پنالتی گل می شد شاید همه  چیز فرق می کرد. 

خدا را شکر می کنم که زحمات ما نتیجه داد 

و در نهایت به لیگ برتــر صعود کردیم. از 

مدیران ایران خودرو و باشگاه هم کمال 

تشکر را دارم و امیدوارم پیکان فصل 

بعد در لیگ برتر، روزهای خوبی 

را تجربه کند.
 سیروس دین محمدی که پیکان را به لیگ برتر رسانده، از تجربه اش

 در لیگ یک و این باشگاه می گوید

   فصل سختی را پشت سر گذاشتید و حالا قطعا 
جزو خوشحال ترین مربیان دنیا هستید.

واقعا فصل سختی بود. من الان مریض هستم و صدایم گرفته است.
اصلا نمی دانم بعد از پایان بازی چه شد که مریض شدم! واقعا استرس 
و فشار بالا بود ولی خدا را شکر که آخر ســر همه  چیز برای ما خوب 

تمام شد.

   هفته گذشته در آبادان به صنعت نفت باختید. 
آیا بعد از آن بازی بابت صعود به لیگ برتر ناامید نشدید؟

کار سخت شده بود ولی اینطور نبود که ناامید باشیم. می دانستیم 
بازی صنعت نفت و آریو برای هر دو تیم ســخت است و هر دو هم 
شانس صعود به لیگ برتر را داشتند ولی ما باید روی کار خودمان 
تمرکز می کردیم. این حتی از توجه به عملکرد و شرایط تیم حریف 
مهم تر بود و اگر خودمان نتیجه نمی گرفتیم، مساوی صنعت نفت و 

آریو هیچ فایده ای برای ما نداشت.

   قبل از هفته آخر، 4 تیم شانس صعود داشتند. 
آیا بابت صعود پیکان اطمینان کامل داشتید یا همه  چیز 

برای شما در حد شک و تردید بود؟
در این ســال ها که فوتبال را دنبال می کنم، به یاد ندارم در هفته 
آخر 4 تیم شانس صعود به لیگ برتر را داشته باشند. در فوتبال که 
نمی توان چیزی را پیش بینی کرد ولی ما قبــل از بازی و در طول 
هفته با بازیکنان صحبت کردیم و تأکید داشتیم که با تمرکز بالا 

بازی کنند. واقعا هفته آخر اوج استرس و فشار بود. شما دیدید که تا 
دقیقه 60سایپا صعود کننده بود، 20دقیقه بعد صنعت نفت به صعود 

نزدیک بود و در لحظات آخر ما به لیگ برتر صعود کردیم.

   شما ابتدا به عنوان سرپرست به پیکان آمدید و 
در پایان فصل به عنوان سرمربی به لیگ برتر صعود کردید. 
این اتفاقات قطعا برای خودتان قابل پیش بینی نبود، درست 

است؟
بله، ابتدا سرپرست بودم و قرار هم بود فقط در همین پست کار کنم 
ولی بعد از رفتن آقای روانخواه، مسئولیت فنی تیم را بر عهده گرفتم. 
البته چندبار هم استعفا دادم که باشگاه قبول نکرد. من از تیم شناخت 
داشتم و در ادامه تغییراتی هم ایجاد کردیم که خوشبختانه تیم شکل 
خوبی پیدا کرد. قبل از بازی صنعت نفت در آبادان، در 12یا 13 بازی 
شکست نخورده بودیم و در همین بازی هم نباید می باختیم. ما واقعا 
تیم خوبی داشتیم و البته باید از زحمات بازیکنان هم تشکر کنم که 

تا آخرین لحظه برای رسیدن به هدفشان جنگیدند.

   وقتی سرمربی پیکان شدید، برخی معتقد بودند 
این تیم باید یک سرمربی دیگر را انتخاب می کرد تا شانس 
صعود به لیگ برتر را داشته باشد. حتما این حرف ها به گوش 

خودتان هم می رسید؟
بعضی ها فکر می کردند مربی خوبی نیســتم. کارنامه من در دوران 
بازیکنی مشــخص اســت و در مربیگری هم بی تجربه نیستم. در 

این سال ها در نساجی، هوادار و استقلال 
مربیگری کرده ام و کمی دورتر در شهرداری 
تبریز و راه آهن بودم. مــا در کنار هم یک 
تیم خوب بودیم و باید از اعضای کادر فنی 
پیکان هم تشکر کنم. اگر موفقیتی حاصل 
شده اســت، نتیجه کار تیمی است و این 

صعود فقط برای من نیست.

   فکــر می کنید صعود 
پیکان، موقعیت مربیگری شما را به 

شکل قابل توجهی تغییر بدهد؟
مربیگری شغل سختی است و شما مدام باید 

کار کنید و ایده ها و تفکرات جدید داشته باشید. 
من هم امیدوارم اتفاقات خوبی را تجربه کنم.

   سیروس دین محمدی یک روز 
سرمربی استقلال خواهد شد؟

من در مورد این چیزها ترجیح می دهم صحبت نکنم.

   قرار است در پیکان بمانید؟
صحبت هایی با من انجام شــده و حالا باید ببینیم چه اتفاقاتی رخ 
خواهد داد. باشــگاه می تواند هر تصمیمی را بگیرد و این برای من 

قابل احترام است.
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شورا

تهران 20هزار 
دستفروش دارد 

 بهینه سازی آبیاری فضای سبز
با اقدامات متعدد

محمدی: بارندگی، برودت هوا، مه غلیظ و 
تاریکی، کار را دشوار کرده بود

مدیریت منابع آبی تهران 

نفسگیرترین مأموریت

شهرداری با کاهش چشمگیر استفاده از منابع زیرزمینی 
به دنبال استفاده حداکثری از پساب تصفیه خانه هاست

ناگفته های جست وجوی بالگرد رئیس جمهور شهید از زبان 
آتش نشانان تهران در تلویزیون اینترنتی همشهری

صفحه 14

صفحه 14

صفحه 14

در نشست خبری مدیرعامل شرکت ساماندهی 
صنایع و مشاغل تهران مطرح شد

 از نرخ گذاری پارکینگ ها 
تا مشکلات پاساژ علاءالدین 

رئیــس شــورای اســلامی 
شــهر تهــران در حاشــیه 
سیصدوبیست وهفتمین جلسه 
شورا در جمع خبرنگاران حاضر 
شد و به سؤالات آنها پاسخ داد. 

نرخ گــذاری پارکینگ هــای 
نرخ گــذاری  در  عمومــی: 
پارکینگ هــا 2عامــل تأثیرگذار 
اســت؛ نخســت اینكــه نــرخ 

تعیین شــده خیلی زیاد نباشد تا شــهروندان مجبور به پارک خودروهای خود کنار 
خیابان یا دوبله شوند، و دوم اینكه قیمت ها برای صاحبان پارکینگ ها صرفه اقتصادی 

داشته باشد. این 2عامل کنار هم هستند. 
نرخ های بالای برخی پارکینگ ها:اینها پارکینگ شــهرداری یا پارکینگ دولتی 
نیســتند؛ بلكه پارکینگ های خصوصی  در مكان های خاصی هستند و به دلیل آنكه 
بازار خوبی هم دارند، نرخ های بالایی تعیین می کنند که غیرقانونی است. در این مورد 

باید نظارت لازم انجام شود. 
واردات تراموا تا پایان ســال: هنوز گزارشی از عملكرد آزمایشــی تراموای  چرخ 
لاستیكی دریافت نكرده ایم و قرار است یک جلسه با تراموا تردد و از نزدیک عملكرد آن 
را ارزیابی کنیم. البته هیچ قراری از نظر اعتبار بودجه برای افزایش تراموا نداشته ایم. 

مشکلات پاساژ علاءالدین و قطعی برق: قطعی برق ارتباطی به مباحث مطرح شده ندارد. 
اما به دلیل ازدحام بالای این پاساژ و شــرایط ناایمن آن، قطعی برق بر شدت این ازدحام و 
مشكلات موجود می افزاید. این مكان فاقد پارکینگ است و نمای آن نیز باید بازسازی شود؛ 
اما به طور کلی این ســاختمان از ابتدا ساختمان خوبی نبوده اســت و هنگام وقوع حادثه 
تخلیه افراد خطرآفرین است؛ تا آنجا که کسبه با هزینه خود اقدام به استقرار دائمی تعدادی 

آتش نشان در محل کرده اند. امیدواریم هیچ گاه حادثه ای رخ ندهد. 
استفساریه مجلس درخصوص انتخاب شهردار: مطابق قانون انتخاب شهردار برای 
4سال است. کمیسیون شوراهای مجلس بر تمدید 4سال تأکید داشته؛ اما ما هنوز در 
این خصوص به نتیجه نهایی نرسیده ایم. البته رأی نهایی را مجلس اعلام خواهد کرد. با 
این اوصاف تفاهمنامه شهردار درخصوص خرید واگن مترو و اتوبوس در طول این دوره 
به طور کامل اجرایی نمی شود؛ اگرچه ما تلاش خود را در این خصوص انجام می دهیم. 
اظهارات شهردار تهران درباره ســاخت تربیت معلم در پادگان06: به دلیل 
کمبود فضای آموزشی در کشور و اصرار دولت بر افزایش این فضا، پیشنهاد استفاده از 
آن  برای اهداف آموزشی مطرح شد؛ اما  به دلیل بحث شهرسازی نیاز به تصویب شورا 

دارد و باید در صحن شورا بررسی شود. 

با ساخت وساز در حریم 
مواجهیم 

مهدی اقراریان، رئیــس کمیته حقوقی 
شورای اسلامی شهر تهران با بیان اینکه 
مسئله نجات تهران و حریم پایتخت فارغ 
از جناح بندی ها و سلایق مختلف باید مورد 
توجه قرار بگیرد، دراین باره توضیحاتی داد 

که در ادامه می خوانید. 

حریم پایتخت در حال آسیب دیدن است
ما نمی توانیــم تهران را بدون شــهر قدس و 
اسلام آباد و حتی استان البرز درنظر بگیریم. 
حریم پایتخت در حال آســیب دیدن است و 
فارغ از اینكه مسئولیت های قانونی استانداری، 
فرمانداری و شهرداری مشــخص است، این 
موضوع وجود دارد که ما با واقعیت ساخت وساز 
در حریم مواجهیم. براساس هر نگاه دانشگاهی، 
علمی و عقلانی، سیاســت  فعلــی در حریم 
اشتباه است. وقتی از نگاه شهرسازی، معماری، 
پدافندی و آمایش ســرزمین به موضوع نگاه 
می کنیم، مســیر اشتباه اســت و پیامدهای 
تصمیمات را امروز شاهدیم. یكی از مسائل ما 
آب است و گرچه امروز و فردا می کنیم، اما این 

کار صورت مسئله را پاک نمی کند. 

مسئله حریم مسئله تهران است
یک خودروســاز در حریم پایتخت به توسعه 
پرداخته اســت. این مســئله تهران اســت 
و مســئله جناح الف و ب و جیم نیست. یک 
تجربه جهانی در این زمینه وجود دارد. ما باید 
به ســمت عقلانیت پیش برویم. اداره کشور 
بدون عقلانیت باعث کاهش سرمایه اجتماعی 
حاکمیت می شود. آیا می خواهیم حریم فضایی 
برای تنفس شهر باشد؟ اگر در تهران با زلزله 
مواجه شویم به زمین هایی نیاز داریم که امكان 

اسكان اضطراری در آنها وجود داشته باشد. 

نباید منافع عامه 
قربانی منفعت گروه خاص شود 

کســانی منافع کوتاه مدت و بخشــی دارند؛ 
ما نباید منفعت یک گــروه خاص و مجموعه 
کوچک را هرچند درست باشد، در برابر منافع 
عمومی قرار دهیم. حریم شــهر تهران جزو 
حقوق عامه است و باید از آن پاسداری کنیم. 
این تنها مربوط به خودروســازی ها نیســت 
بلكه بســیاری از مجموعه های دیگر هم حق 
ندارند در حریم تهران باشند. باید برنامه ریزی 
بلندمدت انجــام دهیم تا بــرای آیندگان و 
فرزندان اجازه ندهیم حریم پایتخت بیش از 

این آسیب ببیند. 

بحث داغ راه اندازی تلویزیون اینترنتی همشهری
 در شورای شهر؛ از مجوزهای قانونی تا فرصت های نوین ارتباطی

چمران 
در جمع 

خبرنگاران چه 
گفت؟ 

جمعیت و بارگذاری در تهران زیاد نشده 
مهدی چمران با بیان اینكه تمرکززدایی یكی از ضروریات است، درباره حریم 
اینطور گفت: در محدوده شهر تهران جمعیت زیاد نشده و بارگذاری هم افزایش 
نیافته و رشد جمعیت محدوده تهران از حد متوسط افزایش جمعیت کشور، 
کمتر و زیر یک درصد اســت. شــهرهای اطراف تهران در برخی سال ها رشد 
جمعیتی بالغ بر ۱2درصد داشته اند. این شهرها بادکنكی به تهران می چسبند. 
قانون یک بند و ســه تبصره ای به آنها اجازه داده که اینگونه عمل کنند و ریشه 
مشكلات همین جاست. مشهد، تبریز، اصفهان، شــیراز و حتی سنندج هم با 
مشكل ساخت وساز در حریم مواجه هســتند و ما باید تلاش کنیم بند قانونی 

اصلاح شود. 

روز گذشته در سیصدوبیســت وهفتمین جلسه علنی شورا میان 
موضوع هایی مانند صیانت از حریم، چگونگی ســرمایه گذاری 
برای تولید در همه حوزه های شهری، لزوم توجه به زبان فارسی و 
تذکرهای اعضا، یک بار دیگر بحث راه اندازی تلویزیون همشهری 
داغ شد و یکی از اعضا درباره راه اندازی تلویزیون اینترنتی  با اشاره 
به  مجوز صادرشده و نسبت به  بی توجهی به قوانین ساترا هشدار 
داد. این در حالی بود که در هفته گذشته از شهردار تهران تا رئیس 
سازمان صداوسیما دراین باره مصاحبه کرده بودند. البته در پاسخ 

به تذکر مطرح شده دیگر اعضا هم پاسخ خود را داشتند. 

موضوع چه بود؟
علی اصغر قائمی، عضو کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر تهران به عنوان یكی از تذکردهندگان 
درباره اقدام اخیر مؤسســه همشــهری مبنی بر راه اندازی تلویزیون اینترنتی با عنوان »همشهری تی وی« و 
مشكلات قانونی پیرامون آن تذکر داد. او حكم۸۶ برنامه چهارم شــهرداری یعنی »ایجاد و توسعه زیست بوم 
مجازی با مشارکت عمومی« توسط مؤسسه همشهری را سند خود قرار داد و عنوان کرد که مؤسسه همشهری 
2۰اردیبهشت اقدام به معرفی و افتتاح تلویزیون اینترنتی کرده؛ اما مسئله مهم، نحوه اجرای این حكم و پایبندی 
به الزامات قانونی آن اســت. این عضو شورای شهر در ادامه تصویری از مجوز رســمی صادرشده توسط ساترا 
)سازمان تنظیم مقررات رسانه های صوت و تصویر فراگیر وابسته به صداوسیما(، ارائه داد و گفت که این مجوز 
برای فعالیت آزمایشی شش ماهه، از تاریخ سوم اردیبهشت تا اول آبان۱4۰4، صادر شده و فقط مجوز »رسانه 
ناشرمحور سطح یک« است، نه مجوز پخش زنده. از طرفی همشهری در اقدامی عجیب، تاریخ مجوز را در تصویر 
منتشرشده به صورت »دائمی« تغییر داده و همین موضوع باعث واکنش رسمی ساترا شده است؛ به طوری که 

این نهاد اعلام کرده تلویزیون اینترنتی همشهری فاقد مجوز قانونی است. 

کلمه دائمی، در مجوز وجود دارد 
پس از طرح ایــن موضوع محمد آخوندی، رئیس کمیســیون 
برنامه وبودجه شورای اسلامی شهر تهران به عنوان یكی دیگر از 
تذکردهندگان پیش ازدستور، در بخش نخست به لزوم دریافت 
مجوز از شورا در تغییرات ساختاری شهرداری تأکید کرد و در 
ادامه با قدردانی از تذکر یكی از اعضای شــورا درباره تلویزیون 
اینترنتی همشهری، گفت: براساس مســتنداتی که در اختیار 
داریم؛ ســاترا در مجوز اولیه صادرشده برای این رسانه صراحتا 
قید »دائمی« را درج کرده بوده است. سپس به دلایلی نامعلوم، 
این مجوز در سامانه ساترا به حالت شش ماهه تغییر داده شده، 
بدون آنكه تغییری از ســوی همشــهری صورت گرفته باشد. 
مستنداتی  که توسط مؤسسه همشهری ارائه شده، صحت این 

ادعا را تأیید می کند. 

 ابزار نوین برای شنیدن صدای مردم 
رئیس کمیسیون برنامه وبودجه شورای اسلامی شــهر تهران همچنین تلویزیون 
اینترنتی همشهری را یک ابزار نوین ارتباطی برای شنیدن صدای مردم، گفت وگو  
با آنها و رساندن صدای مردم به مسئولان دانست و تأکید کرد: در همه دنیا چنین 
ابزارهایی وجود دارد و ما باید از این فرصت بــرای تعمیق ارتباط مردم با مدیریت 
شهری استفاده کنیم؛ نه اینكه مانع توسعه آن شویم. اگرچه بحث هایی درباره نام آن 
وجود دارد، اما اصل ماجرا ارزشمند و دارای پشتوانه قانونی است؛ چراکه این رسانه 

با تصویب شورا و شهرداری ایجاد شده و باید از مسیر اصلی خود منحرف نشود. 

دعوت از مدیرعامل 
با طرح این موارد، مهدی چمران، رئیس 
شورای اسلامی شــهر تهران که خود 
از تلویزیون همشــهری بازدید داشته و 
در مراســم رونمایی از آن شرکت کرده 
بود، عنوان کرد که مدیرعامل مؤسسه 
همشــهری را به صحن دعوت خواهیم 
کرد کــه در این زمینــه توضیح دهد و 

مسائل را پیگیری کند. 

پریسا نوریگزارش
روزنامه نگار

500
غرفه در بازارهای 
فاخر تا آخر مرداد 
در مناطق5و 15 
راه اندازی می شود

300
 دستفروش 

پایانه آزادی در فاز 
اول ساماندهی 

شده اند

600
ون کافه در تهران 

فعالیت می کنند که 
فقط 50ون مجوز 

دارند
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پریسا نوریگزارش2
روزنامهنگار

چهارشنبه  چهارشنبه  3131 اردیبهشت  اردیبهشت 14041404- شماره  - شماره  93979397
جذب ۶همت سرمایه گذاری بخش خصوصی

نوید خاصه باف، مدیرعامل سازمان سرمایه گذاری و مشارکت های مردمی شهرداری: هدف گذاری امسال، 
دستیابی به رقم ۵۰همت در راستای تقویت تولید و توسعه زیرساخت های شهری است. در دوره مدیریت 

جدید موفق به جذب بیش از ۶هزار میلیارد تومان سرمایه از بخش خصوصی شدیم.

بروز و ظهور اقدامات صورت گرفته کم است
داوود گودرزی، معاون خدمات شــهری شــهردار تهــران: در دوره مدیریت شــهری کنونی زحمات بســیاری در 
موضوعات مختلف کشــیده شــده اســت اما انعکاس اخبار آنطور که باید و شــاید ظهور و بروز نداشــته و حق 

مطلب به خوبی ادا نشده است. انتظار می رود، درخصوص چگونگی انعکاس اقدامات قوی تر عمل شود.

سیدمحمد فخار؛ روزنامهنگاردرشهر

صفحهآرا:آرششاهسمندی

مدیریت منابع آبی تهران 
در ســال های اخیر که بارش ها به شدت کاهش یافته و 
کشور با تغییر اقلیم آب وهوایی مواجه است، مدیریت 
منابع آبی در شــهری نظیر تهران اهمیت بالایی دارد. 
به همین دلیل مدیریت شــهری طرح هایی را شروع 
کرده و برخی هم به مرحله اجرا درآمده اند. عبدالمطهر 
محمدخانی، سخنگوی شهرداری تهران از 8اقدام مهم 

مدیریت شهری در زمینه منابع آبی شهر خبر می دهد.

 نخســتین نشســت خبری مدیرعامل شرکت 
ساماندهی صنایع و شهر مشاغل شهر تهران در 
ســال1404، با حضور جمعی از اصحاب رسانه و 
خبرنگاران برگزار شد. مجتبی اقوامی پناه قبل از 
پرسشگری خبرنگاران، درباره تکلیف این شرکت 
برای ساماندهی 25رسته مزاحم در شهر اطلاعاتی 
داد و خبرهای خوبی از مزایده غرفه های انتفاعی، 
ساماندهی دستفروشان، ساخت جایگاه سوخت 

تک منظوره و افتتاح 12پروژه در امسال داشت.

تهران 20هزار دستفروش دارد 
درنشستخبریمدیرعاملشرکتساماندهیصنایعومشاغلتهرانمطرحشد

صدور 71هزار رأی برای ساماندهی مشاغل 
مبنایشــرکتســاماندهیصنایعومشــاغلشهر
تهرانبند2۰قانونشهرداریهاست.برخیازصنایع
مزاحمتهایبصری،زیســتمحیطی،ترافیکیو…
ایجــادمیکنندوماطبــققانونمکلفبــهبرخورد
انضباطیهستیم.ازســال۶۹نزدیکبه۷۱هزاررأی
بابتبند2۰ماده۵۵صادرشدهاستوبراساسشکایات
مردمیشهردارانمناطقمکلفبهورودهستندتااگر

صنعتیآلودگیایجادمیکندباآنمقابلهکنیم.

افتتاح 12پروژه در سال1404
مکلفهستیم2۵رستهایراکهبایدازتهرانخارجشوندساماندهیکنیم،
برایمثالصنعتشیشهگریراساماندهیکردیموباتخصیصمکانیکه
شهرداریپیشبینیکردفضاییرادرمنطقه۱۵دراختیارشیشهگران
گذاشتیم.سالگذشته۹پروژهبا22۹میلیاردتومان در2۳هزارمترمربع
افتتاحشد.امسال۱2پروژهباارزش۵۰۰میلیاردتومانافتتاحخواهدشد

که۳۰هزارمترمربعرادربرمیگیرد.

شناسایی 100نقطه برای ساماندهی دستفروشان
یکیازبرنامههایاساسیشهردارتهرانوشورایاسلامی
شهرتهرانساماندهیدستفروشاندرشهرتهراناست
کهکارراشروعکردهایم.ازهرمنطقهخواستهایم۵نقطه
کلیدیرامعرفیکندکه۱۰۰نقطهتاکنونمعرفیشدهاند.
بهدنبالرضایتمندیوآرامشدرسطحشهرتهرانهستیم

تاکرامتافرادنیزحفظشود.

مزایده غرفه های انتفاعی تا پایان خرداد
شهرداریبیشاز۱2هزارغرفهتجاریدرمناطقداردکهبادستور
شهرداربهجهتشفافیتدرسامانهبارگذاریمیشودوبهمزایده
آنلاینمیرود.تاپایانخردادماهنخستینسریمزایدهاینغرفهها
دراپلیکیشنهایشهرداریاعلاموبرگزارمیشود.اطلاعاتاین
غرفههادرسامانهشــفافیتبارگذاریشــدهتاهمهشهروندان

بتوانندازاینظرفیتاستفادهکنند.

افتتاح 6جایگاه سوخت تک سکو در سال گذشته
یکیازفعالیتهایاجراییایجادجایگاههایسوختتکسکواست.
بهدلیلکمبودجایگاهسوختدرتهرانمیانگینعرضهسوختدرهر
نازلنزدیکبه۹هزارلیتراست.ایننشانمیدهدکهمردمپیمایش
بیشتریدارند.شهرداریسالگذشــته۶جایگاهتکسکوراافتتاح
کردوامسالبرنامهداردکهتعدادبیشــتریافتتاحکندتابحثهای

زیستمحیطیوترافیکیراکنترلکند.

کوچ طلاسازان به منطقه19
بااتحادیههایمختلفهماهنگشدبرخیازصنوفازشهرتهران
انتقالیابند.یکیازمواردهماهنگشده،انتقالاتحادیهسازندگان
طلاوجواهرازمنطقه۱2است.مردممنطقهازحضورآنهاناراضی
بودندوبهمنطقه۱۹منتقلشدند.شهرداریپیگیرانتقالصنوف
مزاحمبهمناطقدرستاســت.همچنینبنکدارانموادغذایی

منطقه۱۱ساماندهیخواهندشد.

ساماندهی بازارهای پرندگان و آبزیان در غرب تهران 
ازســالگذشــتهباتوجهبهمشــکلاتایجادشــدهتوسط
فروشندگانپرندگانطرحساماندهیشروعشدهاست.درنتیجه
تعدادیغرفهدربازارپرندگانغربایجادشــد.امســالهم
پیگیریمیشودتاتعدادبیشتریغرفهشکلبگیرد.همچنین
ساماندهیبازاربزرگآبزیاندرغربتهرانومنطقه2۱پیگیری

میشودتاقیمتآبزیانهمکنترلشود.

3۰۰۰
دستفروش در 

مترو بساط گستری 
می کنند.

5۰۰
غرفه در بازارهای 
فاخر تا آخر مرداد 
در مناطق5و 15 
راه اندازی می شود.

3۰۰
دستفروش پایانه 

آزادی در فاز 
اول ساماندهی 

شده اند.

3۰۰
غرفه در خاوران برای 

ساماندهی گلفروشان 
بازار امام رضا)ع(

 فراهم شده است.

نفسگیرترین مأموریت
ناگفتههایجستوجویبالگردرئیسجمهورشهیداززبان

آتشنشانانتهراندرتلویزیوناینترنتیهمشهری
درست یک سال از روزی که مردم ایران با چشمان نگران خبرها را 
پیگیری می کردند و برای سلامت مسافران بالگرد رئیس جمهور دست 
به دعا برداشته بودند می گذرد؛ روزی که خبر شهادت سرنشینان 
بالگرد رئیس جمهور، ایران را عزادار کرد. روایت روز حادثه تابه حال بارها از زبان افراد مختلف شنیده شده 
است. اما این بار در نخستین سالگرد شهادت آیت الله سیدابراهیم رئیسی و دیگر شهدای خدمت، قدرت الله 
محمدی، مدیرعامل سازمان آتش نشــانی تهران و جلال ملکی، سخنگوی این سازمان به عنوان نخستین 
افرادی که از تهران خودشان را به محل حادثه سقوط بالگرد رئیس جمهور شهید رساندند،   جزئیات این روز 

تلخ، عملیات جست وجو و یافتن پیکر شهدای خدمت را در تلویزیون اینترنتی همشهری روایت می کنند. 

ملکی:مااشــرافدقیقیرویمنطقهمحلوقوعحادثهنداشتیم.
پیشازایندرسال۱۳82کهدرمنطقههریسوورزقانزلزلهایرخ
دادهبود،بهمدتیکهفتهباتیمهایعملیاتی،درمناطقیبافاصلهاز
محلسقوطبالگردرئیسجمهورحضورپیداکردهبودیم؛اماشرایط

منطقهنسبتبهقبلتغییرکردهبود.

ملکی: منطقهبسیارصعبالعبوریبود.حدودساعت2:۳۰صبح
بهمنطقهجنگلیومعدنســنگونرســیدیم.نیمههایشــب
بودوخودمانهنوزنمیدانســتیمدقیقاکجاقــرارداریم.موقع
بالارفتنباگروهیموتورســوارروبهروشــدیمکهباموتورهای
ســنگینکوهنوردیدرحــالپایینرفتنازمســیربودند.آنها
گفتندکهدرآنمهغلیــظ،دودیرامشــاهدهکردهاندوتصور
میکنندحادثهدرآننقطهاتفاقافتادهباشــد.مابههمراهچند
نفرمحلیدریکتیمبعدازپارککردنخودروها،پیادهبهطرف
محلحادثهحرکتکردیم.شــیبزیادجنگل،بارندگیشدیدو
گلآلودگیزمین،پوشــشگیاهیفشردهومهغلیظ،راهرفتنرا
بسیارســختوکندمیکرد.تلفنهمراهبهسختیآنتنمیداد.

تااینکه۳ســاعتبعدباروشنشــدنهوا،
یکیازقطعاتبالگردپیداشــد
وفهمیدیمکهبهمحلحادثه
نزدیــکشــدهایم.کمیبعد
پشتدرختاندیدیمکهچند
نفرازهلالاحمــروگروههای
دیگربهمحلحادثهرسیدهاند.
مانخستینگروهعملیاتیبودیم

کهبهمحلرسیدیم.

ملکی:وقتیمابهمحلحادثهرسیدیم،وسعتســوختگیبهاندازهوسعتبالگرد
بود.برایمامحرزشــدکهانفجاریدرکارنبودهچوناطرافمحلسقوط،درختان
نسوختهبودند.مابهعنوانتیماولبرایارزیابیرفتهبودیم.تیمبعدیدرتماسیاعلام
کردکهتازهباتجهیزاتبهفرودگاهرسیدهاند.هواروشنشدهبودومردمکمکمجمع
میشدند؛بنابرایننمیتوانستیمصبرکنیمومنتظرتیمدومبمانیم.کاورهایزیپدار
بهدستمانرسیدوبلافاصلهباهمانحداقلامکاناتموجود،بااحتیاطکاملوبدون
آسیبزدنبهصحنهحادثه،پیکرهاراپوشاندیم.پیکرهاراباکمکاهالی،نیروهای
نظامیوهلالاحمرآمادهانتقالکردیم.محلعملیاتدقیقادردلمهقرارداشــت.
بایدپیکرهارادرمسیریباشیبزیادبهطرفجادهایکه4۰۰متربالاترقرارداشت

میبردیم.اگرشدتمهآنقدرزیادنبود،بالگردزودترپیدامیشد.

ملکی: علتیابیحادثهدرتخصصنیروهاینظامیوکارشناسانپروازیاست؛اماارزیابیعملیاتینشان
میدادمنطقهحادثهازآخرینروســتاهمفاصلهزیادیدارد.درهمانوضعیتدشوار،همهنیروهاباتمام
توانمشغولکاربودند.یکثانیههمجستوجومتوقفنشد.تاقبلازرسیدنبهمحلحادثهاخباررارصد
میکردیمتاازمسیرهایتکراریحرکتنکنیم.مسیربهشــدتخطرناکوسختبود.حتیبالباسهای
سهلایهعملیاتیازتیزیخارهادراماننبودیم.باهمهایندشــواریهاتاکتیکهایعملیاتیجوابدادو
توانستیمبهمحلحادثهبرسیم.حادثهازنظروسعتوپیچیدگیدستکمبرایآتشنشانیتهراندرمقایسه
باحوادثیمانندمتروپلوپلاسکوآنقدربزرگنبود؛اماتمامدنیادرحالرصداینحادثهبودواینازنظرروانی
فشارزیادیبهنیروهایامدادیواردمیکرد.صفرتاصداینعملیاترا،مثلهمهحوادثوبحرانهایدیگر،

آتشنشانان،نیروهایامدادیونظامیکشورخودمانانجامدادند.

 ساعت های
  بهت و

 امیدواری

 ارزیابی
   یک رویداد

 تلخ 

 شاهدان 
 صحنه 

شهادت 

 عملیات
  دشوار 

جست وجو

پروانه بهرام نژادگزارش
دبیرگروهشهری

8اقدام مهم این حوزه

بهینه سازی آبیاری فضای سبز تهران 
عبدالمطهر محمدخانی، ســخنگوی شهرداری 
تهران: پروژهانتقالپســاببرایآبیاریفضایسبز
پایتختواتصال۳تصفیهخانهبهشبکهآبرسانیشهری
ازجملهقدمهایمهمیاستکهباتلاششهرداریو
بدونهمکارینهادهایمسئولبرداشتهشدهوهدف
آنکاهشبرداشتازمنابعآبزیرزمینیوتأمینآب
پایداربرایفضایسبزشهریاست.خطوطلولهایکه
ازتصفیهخانههابرایفضایسبزکشیدهایم،بااجرای
مستقیمشهرداریانجامشدهوسایردستگاههادراین
زمینههمکارینداشتهاند.بهدلیلخشکشدنمنابع
آبیشهرداریناگزیرشدبهصورتمستقلاینشبکه
راتوسعهدهد.هدفازاینبرنامههاوپروژههاکاهش
مصرفآبشربوبهینهســازیاستفادهازپسابدر
آبیاریفضایسبزشهریاست.باایناقداماتتهران
قادرخواهدبودمنابعآبخــودرابهطوربهینهتری
مدیریتکندوفضایسبزشهررابااستفادهازمنابع

آبیپایدارتوسعهدهد.

اتصال 3تصفیه خانه به شبکه 
آبرسانی شهری

احداث خط انتقال آب منطقه۲۱ 
استفاده از ظرفیت پساب ها تا  
۵۶میلیون مترمکعب در سال 
کاهش 4۲درصدی برداشت 

شهرداری از منابع زیرزمینی
استفاده از پساب به جای آب چاه 

برای آبیاری فضای سبز شهر

تکمیل طرح انتقال ۱۰میلیون مترمکعب 
پساب تصفیه خانه فیروزبهرام

امضــای تفاهمنامــه جدید با شــرکت 
آبفا برای آبرسانی تا ۱4۱۰

برنامه ریزی برای ساخت 
تصفیه خانه های جدید در تهران

تصفیه خانه اکباتان
تصفیه خانه ششم

تصفیه خانه شهرک محلاتی

نه  3تصفیه خا
متصل شده به 
شبکه آبرسانی 
شهری کدامند؟

تصفیه خانه های موجود در تهران کدامند؟
تصفیهخانههایشرکتآبوفاضلاب

)تامینکنندهآبشرب(
تصفیهخانههایخصوصی)تامینکنندهآبشهرکهای

مسکونی،مجتمعهایصنعتیومراکزنظامی(
تصفیهخانههایمحلی

)تامینکنندهمنابعآبیاریفضایسبزشهرتهران(

میزان برداشت شهرداری از منابع زیرزمینی

سال 14۰4

1۰۳
میلیون

 مترمکعب

سال 14۰1

18۰
میلیون 

مترمکعب

میزان کاهش 
سه ساله

%42
کارایی تصفیه خانه های محلی چیست؟

پسابتصفیهخانهشــماره2آبشربشهرزیباازطریق
خطلولهایبــاقطر۳۱۵میلیمتربــهمناطقمختلفیدر

منطقه۵منتقلمیشود.
پسابتصفیهخانههایشــماره۳و4آبشربحکیمیه
بهمخزنبوســتانجنگلیلویزانمنتقلشدهوبهآبیاری
۵۰۰هکتارفضایسبزجنگللویزاناختصاصیافتهاست.

پسابتصفیهخانههایشــماره۵و۶آبشربسوهانک
وشهرکغرببهآبیاریفضایسبزمناطقمختلفتهران

کمکمیکند.

 ۵۶
میلیون مترمکعب 

توان فعلی 
شهرداری تهران 
برای برداشت 

سالانه پساب از 
تصفیه خانه ها 

است. 

4
تصفیه خانه محلی 

کانال چمران، 
میدان میوه وتره بار 

مرکزی، پارک 
ساعی و هزار 
شهید در حال 
استفاده اند.

۳
تصفیه خانه  

موتوری سنگین، 
بوستان 

نهج البلاغه و 
دریاچه بوستان 

ملت درحال 
ساخت هستند.

1
2

۳
4

۵
۶

7
8
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مجلس تصمیم گرفته شهرداران تا پایان دوره شوراها ابقا شوند 

محمدصالح جــوکار، رئیس کمیســیون امور داخلی کشــور و شــوراهای مجلس: اگــر ما قانونگذار هســتیم، 
قانونگذار تصمیم گرفته است که شهرداران تا پایان دوره شوراها باقی بمانند. اگر دیگران قانونگذار هستند 

خودشان تکلیف را مشخص کنند.ما به طور کلی دوره مدیریت شهری را تمدید کردیم.

ابطال کارت سوخت تاکسی های غیرفعال
شادی مالکی، مدیرعامل سازمان تاکســیرانی شهر تهران: هزار و ۸۰۰دستگاه تاکســی غیرفعال شناسایی و کارت 
سوخت آنها باطل شد. نیروهای گشت در 2نوبت صبح و عصر تاکسی های غیرفعال پایتخت را شناسایی می کنند. 

تاکسی ها باید در طول ساعات خدمت خود فعال باشند و در غیراین صورت کارت سوخت آنان باطل می شود.

گزارش کار امروز

مهم ترین اقدامات مدیریت شــهری،کف مناطق رخ می دهد و 
همشهری در پی مطالبه گری از شــهرداری های مناطق است تا 
مشخص شود هر منطقه در هر روز چه اقدامی انجام داده است.

منطقه 

بساط    گستران خیابان شهرداری در طرحی ضربتی 1
جمــع آوری و بــه ســمت میــدان تجریــش هدایت 

شدند.

منطقه 

عملیــات تــراش و روکــش مکانیــزه آســفالت 9
خیابــان طحانــی، حــد فاصــل خیابان هــای تفرش 
تا شمشــیری بــا هدف تســهیل تــردد شــهروندان 

انجام شد.

منطقه 

ســاماندهی معابر پرتردد مانند جنت آباد جنوبی، 5
2۰ متــری گلســتان، ســیمون بولیــوار و لالــه ادامه 

دارد.

منطقه 

ســرای محلــه و کتابخانه عمومــی در محــدوده ده 3
ونک برای ارتقای خدمات به شــهروندان ســاخته 

می شود.

منطقه 

بناهــای فرســوده و نقــاط بی دفــاع خیابان هــای 11
رضایی مجد و توسلی ساماندهی شد.

منطقه 

کــودکان و نوجوانــان بــا بــازی ماروپلــه در خانــه 7
محیط زیســت منطقه، مدیریــت انــرژی و راه های 

کاهش پسماند را یاد گرفتند.

منطقه 

  کیوسک های فرسوده مطبوعاتی منطقه با هدف 2
زیباسازی مناظر شهری و رفع آلودگی های بصری 

شناسایی و بازسازی شد.

منطقه 

معضل آب گرفتگی کانال نواب هنگام بارندگی های 10
فصلی با اجرای عملیات لایروبی و رســوب برداری 

برطرف شد.

منطقه 

12اصلــه نخــل بلندقامــت فونیکــس به منظــور 6
زیباسازی نمای شــهری در میدان ولیعصر کاشته 

شد.

منطقه 

بزرگراه ها و خیابان های پرتردد منطقه همزمان با 4
شــروع فصل امتحانات به المان های مدادرنگی و 

قلم آذین بندی شدند.

منطقه 

یادواره شــهدای فصل باران به منظورگرامیداشت 8
یاد و خاطــره شــهیدان راه خدمت و آزادســازی در 

مسجد حضرت ولیعصر)عج( برگزار شد.

منطقه 

عملیــات پاکســازی برچســب ها و پوســترهای 12
غیرمجاز دیوار هــای محله تاریخی ســنگلج انجام 

شد.

منطقه 

طرح ســاماندهی بلوار ۳۵متری شهیدان بهرامی 18
و پیــاده راه خیابــان شــریعتی بــا هــدف کاهــش 
معضلات زیست محیطی و ترافیکی اجرا می شود.

منطقه 

بار ترافیکــی منطقه بــا اجرای طــرح بازنگــری گذر 16
عبدی به طور چشمگیری کاهش یافت.

منطقه 

طرح تحــول و نگهداشــت بزرگــراه امام علــی)ع( با 14
شست وشــو و پاکســازی جدول به طول 1966متر 

انجام شد.

منطقه 

6۳پایه چراغ دکوراتیو با هدف افزایش روشــنایی 20
و ایمنی شبانه در میدان های اصلی منطقه نصب 

شد.

منطقه 

مرکــز فوریت هــای امــدادی بوســتان جنگلــی 13
ســرخه حصار برای تسهیل دسترسی شــهروندان 

و آمادگی آنها در مواقع اضطراری راه اندازی شد.

منطقه 

بزرگ ترین مســابقات جهانی گل کوچــک با عنوان 19
جام خادم الرضا با حضور 4هزار تیم در 22۰زمین 

ورزشی برگزار شد.

منطقه 

عملیــات خط کشــی محــوری به منظــور کاهــش 17
حــوادث ترافیکــی در ۳۸۵۰متــر از معابــر منطقــه 

انجام شد.

منطقه 

پروژه روشــنایی رمپ و لوپ بزرگراه نجفی رستگار 15
به خیابان شــورا به طــول 7۰۰متر با نصــب 16پایه 

روشنایی به پایان رسید.

منطقه 

دانش آموزان منطقه با شرکت در مسابقه شناخت 21
هویت محلی مشکلات مدرسه و محل زندگی خود 

را با مدیران شهری در میان گذاشتند.

منطقه 

عملیــات بهســازی و روکــش آســفالت بلــوار علــی 22
دایی شمال به جنوب، حد فاصل میدان انوری به 

آفتاب22 اجرا شد.

صفحه آرا: آرش شاه سمندی

مدیرعامل شــرکت ســاماندهی 
صنایع و مشاغل تهران، پس از ارائه 
توضیحاتی درباره فعالیت های اجرایی 
به ســؤال های خبرنگاران هم پاسخ 

داد.

برخورد با اتباع دستفروش 
به چه صورت است؟

مشکل این است که برخی    روابط مافیایی 
در این زمینه وجود دارد. آنها از اتباع برای 
دستفروشی اســتفاده می کنند. در بحث 
دستفروشی خط قرمزهایی ایجاد کردیم 
و این افــراد بایــد در درگاه ملی مجوزها 
ثبت نام کنند، پس دیگر مافیا نمی تواند از 
اتباع برای دستفروشی بهره ببرد. همچنین 
فقط یک غرفه به هر فرد ارائه می دهیم که 
موقت است و بعد از یک بازه زمانی خاص 

باید به سمت اشتغال مولد هدایت شوند.
پاکسازی صنوف از اتباع 

چطور پیگیری می شود؟
رسیدگی به اینکه در فلان صنف اتباع 
حضور دارند، وظیفه ما نیســت، اما اگر 
یک صنف موجب ســد معبر شود و از 

اتباع هم باشد حتما پلمب می کنیم.
ساماندهی شب بازار آزادی 

به کجا رسید؟
پایانــه آزادی در گذشــته به دلیــل 
ازدیاد دستفروشــان جای راه رفتن 
نداشــت. در حال حاضر تقریبا 
۳۰۰دستفروش در یک  سوله 
مستقر شــده اند و دیگر در 
پایانه پراکنده نیســتند. 
البته ســوله دوم هم در 

حال آماده سازی  است.
بازار خلازیر 
که با هدف ســاماندهی 
دستفروشــان راه اندازی شد، در 

چه وضعیتی است؟ 
۲روز دیگر مزایده ای درباره بازار خلازیر 
برگزار خواهد شد؛ برنده این مزایده باید 
بازار و محور اطراف خلازیر را نگهداری 
کند و اگر تخلف ببینیــم طبق قرارداد 

برخورد می کنیم.
ممنوعیت بساط گستری 
گلفروشــان در بازار گل مناطق۱۵  و 

۱۹چه زمانی انجام می شود؟
از هفتــه آینده ســاماندهی راســته 
گلفروش های هاشمی نژاد در منطقه19 
آغاز می شود. البته در گذشته ساماندهی 
انجام شده بود و برای برخی از این افراد 
که قدیمی تر هستند جاهایی را مشخص 
کرده ایم. ولی فروشنده جدیدی را به آن 
محور اضافه نمی کنیم. همچنین در بازار 
گل امام رضا)ع(   در منطقه خاوران  این 
امکان را  داریم کــه ۳۰۰غرفه را واگذار  
کنیم تا مزاحمت هایی که برای مردم  به 

وجود می آید کم شود.
برای دستفروشان مترو چه 

اقدامی انجام شده است؟
۳۰۰۰نفر دســتفروش در مترو هستند 
که با یگان حفاظت شــهرداری و مترو 
درصدد کمک به این افراد هستیم تا به 

سمت مشاغل مولد حرکت کنند.
از ساخت بازارهای فاخر در 

مناطق چه خبر؟ 
در مناطــق ۵ و  1۵ درصــدد ایجــاد 
بازارهــای فاخر با ۵۰۰غرفه هســتیم. 
دستفروشانی که در درگاه ملی مجوزها 
ثبت نام کنند، با اجاره مورد تأیید شورای 
شهر در این بازارها مســتقر می شوند. 
ظرفیت پاخوری این بازارهــا را نیز ما 
ایجاد می کنیم. تقریبا انتهای مرداد ماه 
در منطقه1۵ نخستین بازار فاخر ایجاد 

می شود.

تهران 20هزار دستفروش دارد 
در نشست خبری مدیرعامل شرکت ساماندهی صنایع و مشاغل تهران مطرح شد

تنها ۵۰ ون کافه مجوز دارند
حدود ۳۵۰۰ون کافه و وانت بار در تهران وجود دارد که شهرداری با استفاه از ابزارهای 
قانونی و با ملاحظاتی که این کسب وکارها دچار مشکل نشوند، درصدد ساماندهی و 
صدور مجوز برای آنها ست. صاحبان این مشاغل باید در اماکنی که مناطق پیش بینی 
کرده اند مستقر شوند تا مشــکلات ترافیکی به وجود نیاید. این افراد قبل از فعالیت، 
حتما باید از درگاه ملی مجوزها، مجوز خود را اخذ کنند. از ۶۰۰ ون کافه تنها ۵۰ون 

کافه مجوز دارند و ما به دنبال این هستیم که این افراد مجوز خود را بگیرند.

۲۰
هزار دستفروش 
در تهران فعالیت 

می کنند.

6۰۰
ون کافه در تهران 

فعالیت می کنند که 
فقط 50ون مجوز 

دارند.

1۰
 نقطه در تهران
 برای جانمایی 
دستفروشان 

شناسایی شده است.

از رویارویـی با 
مافیا تا ساخت 
بازارهای فاخـر 

محمدی: تا نیم ســاعت یا یک ســاعت اول حادثه هنوز امید وجود 
داشت. چند فرضیه اولیه مطرح بود، مثل اینکه بالگرد در جایی دیگر 
فرود آمده یا اگر دچار سانحه شده، اتفاق حادی رخ نداده باشد. اما بعد 
از تماسی که مبنی بر جدی بودن حادثه با من گرفتند، سریع تیم های 
امداد و نجات را آماده باش دادیم و با تجهیزات کامل به طرف محل 
حادثه حرکت کردیم. نیروها و تجهیزات را زمینی فرستادیم. پروازها 
به طرف ورزقان هم محدود بود. با کمی تأخیر به طرف محل حادثه 

پرواز و عملیات جست وجو را آغاز کردیم. 

محمدی: شرایط خیلی ویژه بود. بارندگی، برودت هوا، مه غلیظ و تاریکی، 
کار را دشــوار کرده بود. جاده های خاکی بعد از بارندگی خطرناک شده بود 
و خودمان هم ممکن بود دچار حادثه شــویم. بااین حال هدفی که داشتیم 
باعث شــد همه خطرات را فراموش کنیم. مردم، گروه های امدادی و نظامی 
را می دیدیم که با دل و جان به طرفی می دوند و دوست دارند زودتر به محل 
حادثه برسند. ما از سمت شرق از مسیرهایی با شیب تند، به سختی مسیر را 
طی کردیم. 1۵نفر بودیم و گاهی همدیگر را گم می کردیم. به سختی با ستاد 
فرماندهی تماس می گرفتیم و موقعیت خودمــان را اعلام می کردیم تا اگر 
اتفاقی افتاد به ما دسترسی داشته باشند. ساعت ۵و 1۰دقیقه نخستین گروه از 
محلی ها رسیدند و 1۰دقیقه بعد، من صدای همهمه نامفهومی شنیدم. وقتی 
قسمتی از در بالگرد را پیدا کردم، به همراهان گفتم که این قطعه بر اثر سقوط 

پرتاب شده است. 1۰۰متر جلوتر به محل حادثه رسیدیم. 

محمدی: وقتی رسیدیم، با صحنه دردناک و 
غم انگیزی روبه رو شدیم. بالگرد بعد از برخورد 
با درختان متلاشی و دچار حریق شده بود؛ اما 
انفجاری رخ نداده بود. پیکر شــهید رئیسی 
و سیدموسوی در گوشــه ضلع شمالی افتاده 
بود. پیکر دیگران در مرکز ســقوط در دایره ای 
با شعاع 1۰متر قرار داشــت و شهید آل هاشم، 
در فاصله ۲۵متر پایین تر، در شیب زیر درختان 
پیدا شد. ابتدا از این فاصله تعجب کردیم؛ اما بعد 
باخبر شدیم که ایشان تماس تلفنی برقرار کرده 
و خودش این مســافت را طی کرده است. او در 
لحظات اولیه سانحه تلفن همراه خلبان را در حال 
زنگ خوردن پیدا کرده و بعد تماس گرفته بود. از 
معاونت اجرایی رئیس جمهور با ما تماس گرفتند 
که انتقال پیکرها را با سرعت بیشتری انجام دهیم. 
مردم محلی که به محل حادثه رســیدند، برای 
نخستین بار این صحنه های غم انگیز و پیکرهای 
سوخته را می دیدند. همه در بهت فرو رفته بودند. 
در ساعات اولیه عملیات، 8پیکر داشتیم که باید 
آنها را به آمبولانس ها می رساندیم. شیب زیاد و 
صعب العبوربودن مسیر باعث شده بود 1۰۰نفر 
درگیر این انتقال باشند. به سختی به جاده و محل 
استقرار آمبولانس ها رسیدیم تا پیکرها به تبریز 

انتقال پیدا کند. 

محمدی: توپوگرافی محل حادثه، قله ای بود که از دره تا محل سقوط بالگرد با درختان انبوه پوشیده شده بود؛  اما در 
ارتفاع بالاتر، به دشتی پوشیده از بوته ها تبدیل می شد. اگر بالگرد فقط چند ده متر بالاتر سقوط می کرد، جنگل تمام 
می شد و خیلی زودتر می توانستیم به محل حادثه برسیم. همین شرایط در سقوط بالگرد نقش داشت؛ به طوری که اگر 
بالگرد می توانست 1۵۰متر به مسیر ادامه دهد، از مه خارج می شد و شاید سقوط نمی کرد. وضعیت آب وهوا در آن ۲روز 
عجیب بود، باران و برف ریزه می بارید و مه غلیظ در تاریکی هم تمام نمی شد. با همه این شرایط سخت، همه پای کار 
آمدند حتی کسانی که هیچ وظیفه ای نداشتند. همه به عشق رئیس جمهور و خدمت گزاران نظام، ساعت ها در شرایط 
سخت، بی خوابی و گرسنگی را تحمل کردند تا با همدلی هم، محل سقوط پیدا شود. در روزهای بعد، تشییع میلیونی 

پیکر رئیس جمهور شهید نشان داد وقتی دل و زبانت برای مردم باشد، برای همه محبوب می شوی. 

 ساعت های
  بهت و

 امیدواری

 عملیات
  دشوار 

جست وجو

 شاهدان 
 صحنه 

شهادت 

 ارزیابی
   یک رویداد

 تلخ 
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نشست کارشناسان در حوزه ایمنی و پدافند غیرعامل با نگاهی به تجربیات مختلف   برگزار شد

فرخنده رفائیگزارش
روزنامه نگار

چهارشنبه  چهارشنبه  3131 اردیبهشت  اردیبهشت 14041404- شماره  - شماره  93979397

یادداشت

منافع اجتماعی نوسازی، فراتر از سود مادی
علی اصغر کمالی زاده، سرپرست سازمان نوسازی شهر تهران:    نقش مشوق ها در فرایند نوسازی بسیار مؤثر است. 
باید بستر مناسبی برای ارائه مشوق های هدفمند به ساکنان فراهم شود تا مشارکت آنان در طرح های نوسازی 

تقویت شود. البته نبود منابع مالی کافی برای نوسازی یکی از چالش های جدی این حوزه محسوب می شود.

ساماندهی ۳۵۴آسیب دیده  
سیدمحمد نقیب، مدیرعامل ســازمان خدمات و مشــارکت های اجتماعی شــهرداری:    در پایان هفتمین روز  
اجرای طرح ساماندهی آسیب های اجتماعی امسال با مشارکت ۶۵خودروی گشت حامی شهر ۳۵۴آسیب دیده 

جذب شدند. همچنین ۱۰۳بی خانمان، ۷۰معتاد متجاهر، ۷کودک کار و ۳متکدی ساماندهی شد.

قطار سریع السیر تهران – اصفهان چه شد ؟
در یکی دو ســال گذشته خبر شــروع عملیات دوخطه و 
برقی کردن قطار سریع الســیر اصفهان به تهران و به عکس 
آن خبر خوب و خوشحال کننده ای بود و مردم امیدوار شدند 
که این مسیر ۴۸۵ کیلومتری را در کمتر از 2ساعت و نیم طی 
خواهند کرد، حتی محل ایستگاه های جدید آن در تهران و 
اصفهان هم مشخص شد، معلوم نیست که چرا دیگر خبری از 
ادامه این طرح مفید و تکمیل آن نشد. لطفاً مسئولان مربوطه 

پاسخگو باشند و اطلاع رسانی کنند.
محمود بلیغیان از اصفهان

اصلاح عناوین شغلی، کارگران شرکت نیشکر را بلاتکلیف کرد
۴00نفر از کارگران شرکت نیشــکر هفت تپه ایم که در آستانه 
بازنشستگی با اصلاح عناوین شغلی از سوی تامین اجتماعی 
دچار بلاتکلیفی شده ایم. ما بازنشستگان درحالی که از اداره کار 
رأی به بازنشستگی با شرایط سخت و زیان آور گرفته ایم در تامین 
اجتماعی با اصلاح عناوین شغلی دچار مشکل شده ایم. جلسات 
متعددی در این زمینه برگزار شده که بی نتیجه بوده است. تامین 
اجتماعی با پیش کشیدن فرم اصلاح عناوین شغلی و عنوان طلب 
خسارت از شرکت توسعه نیشکر سعی در احقاق حق خود دارد اما 
شرکت این جریمه را تقبل نمی کند در نتیجه همگی در وضعیت 
نامشخصی مانده ایم و نه تامین اجتماعی و نه شرکت هیچ کدام 

پاسخ درستی به ما نمی دهند. لطفا صدای ما باشید.
جمعی از کارگران شرکت نیشکر هفت تپه 

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگانبا مردم

بیمارســتان طالقانی ولنجک نیازمند توجه بیشتر 
است

وضعیت پذیرش، درمانگاه ها، بستری، بهداشت و... 
در بیمارســتان طالقانی ولنجک بسیار بد است. در 
بخش بســتری جراحی که مادر بنده بستری بودند، 
حتی بالش برای بیمار موجود نبود. بهداشت ضعیف و 
محیط کثیف بستری بیماران واقعا سؤال برانگیز است. 
همچنین بعضی از ]بی اخلاقی دانشجوها و رزیدنت ها 
موقع ویزیت واقعا زننده و نبود پارکینگ خودرو، برای 
همه مراجعه کنندگان آزاردهنده است. به داد مردمی 

برسید که پول بیمارستان خصوصی را ندارند. 
خوشنام ازتهران 

جلوی بالا رفتن نرخ تعرفه اینترنت گرفته شود
ظاهرا قرار است نرخ تعرفه استفاده از اینترنت چیزی 
حدود7۵درصد افزایش پیدا کند. واقعا این افزایش 
قیمت عجیب و بی ضابطه برای چیست ؟ درحالی که در 
کیفیت و سرعت اینترنت هیچ تغییری صورت نگرفته 
است. خود من هر ماه چیزی حدود یک میلیون تومان 
هزینه اشتراک اینترنتم را می دهم و با توجه به اینکه 
دانشجو هستم و درآمد مشخصی هم ندارم پرداخت 
این رقم واقعا برایم ســخت است چه برسد به اینکه 

بخواهند نرخ آن را این همه افزایش دهند.
 سیامک از تهران

  bamardom_hamshahri@تلگرام با مردمپیام

جهان

 کمبود سرویس  بهداشتی 
در کلانشهر ها

تلاش شهرداری های شــهر های بزرگ جهان برای تأمین 
یک نیاز عمومی   

ظاهرا مشــکل کمبود سرویس های بهداشــتی در بسیاری از 
کلانشهر های جهان وجود دارد و شهر های پرجمعیت به نحوی 
در تلاشند آن را رفع کنند. شهرداری ها به صورت مستقیم یا از 
طریق ســازمان های زیرمجموعه خود سرویس های بهداشتی 
را می ســازند اما فضای شــهری در همه معابر مناسب ایجاد و 
نگهداری از این امکانات شهری نیست. حفظ بهداشت در مکانی 
که روزانه مورد مراجعه تعداد زیادی از ساکنان شهر قرار می گیرد 
نیز مشکل دیگری اســت. در اینجا موضوع سرویس بهداشتی 

عمومی در 2کلانشهر را می بینید.

لندن
تعطیلی بیشتر از ساخت

از ســال2013 در پایتخــت انگلیــس، در مقابل هــر واحد 
سرویس های بهداشتی عمومی که افتتاح شده باشد، سه واحد 
بسته شده است. آمار اصلی نشــان می دهد که در یک منطقه 
مشخص، حدود 90واحد تعطیل و 30واحد ساخته شده است. 
در مدت 10سال سرانه سرویس های بهداشــتی در این شهر 
کاهش پیدا کرده و اکنون به 650واحد در شــهر رسیده است. 
ساخت و اداره سرویس های بهداشتی بین شهرداری و 33شورا ی 
محله  تقسیم شده است و بسیاری از شورا های محله  در سال های 

اخیرکاری در این زمینه انجام نداده اند.
انجمن هایی که در زمینه بهداشت و ســلامت فعالیت دارند، 
تعداد و کیفیت سرویس های بهداشتی را در سطح شهر کنترل 
می کنند. سالمندان و کسانی که بیماری روده یا مثانه دارند باید 
در هنگام سفر در شهر همیشه مسیر هایی را انتخاب کنند که 
نزدیک سرویس های بهداشتی عمومی باشد و نزدیک یک پنجم 
این بیماران اگر مسیر مناسب را پیدا نکنند اصلا از خانه خارج 

نمی شوند.

فاصله 20دقیقه ای
در لندن محدوده زمانی 20دقیقه ای برای رسیدن به سرویس 
بهداشتی درنظر گرفته می شود و واحد های آن نباید بیشتر از 
20دقیقه با هم فاصله داشته باشند. عموم شهروندان می توانند 
کمبود این سرانه بهداشتی را گزارش کنند و نتیجه به صورت 
درخواست هایی به شــوراهای محلی یا شــهرداری فرستاده 
می شود. یک پیشنهاد این است که با بودجه متمرکز شهرداری 
پروژه بزرگی برای ساخت سرویس های بهداشت در تمام شهر 
ساخته شود. در بعضی از ایستگاه های متروی قدیمی سرویس 
بهداشتی ســاخته شده اســت و این واحد ها را همچنان فعال 
نگه  داشته است. به همین دلیل وقتی مشکل کمبود سرویس 
بهداشتی مطرح می شود از شــبکه حمل ونقل عمومی و حتی 
ایستگاه های قطار و اتوبوس هم انتظار می رود که فضایی را برای 

این کار اختصاص دهد.

برلین
پیاده روی براساس نقشه ها

در چند سال گذشته در شــهر برلین 216سرویس بهداشتی 
عمومی ساخته شده است و تعداد کلی آنها در شهر به 475واحد 
رسیده است اما ساکنان و گردشگران این شهر همچنان برای 
پیدا کردن سرویس بهداشتی عمومی با مشکل روبه رو می شوند. 
برخی اپلیکیشن های نقشه شهر که روی تلفن های همراه فعال 
می شوند، محل ســرویس های بهداشتی برلین را هم مشخص 
می کنند و حتی می شود مسیر پیاده روی را براساس این نقاط 

تنظیم کرد.
اولین سرویس های بهداشتی برلین در سال1876 در خیابان ها 
ساخته شدند که هنوز هم ممکن است در برخی نقاط دیده  شوند. 
در این مدت مشکل کمبود ســرویس های بهداشتی عمومی با 
روش های مختلف رفع شــده است. شــهرداری تلاش می کند 
سرویس های بهداشتی را به شکلی درآورد که به اندازه کافی برای 
زنان و مردان موجود باشد و میزان مصرف آب را هم افزایش ندهد. 
از ســال1993 نگهداری و پاکیزگی این مکان ها به شرکت های 
خصوصی سپرده شده است اما حالا گروه های بازرسی برای کنترل 

شرایط بهداشتی این سرویس ها فرستاده می شوند.

در رستوران ها
مدتی پیــش طرحی در آلمان اجرا شــد کــه در آن بعضی از 
رستوران داران سرویس های بهداشــتی داخل ساختمان را در 
اختیار عابران و نه فقط مشــتریان خود قرار می دادند اما از این 
رستوران ها حمایت مالی می شــد یا اینکه می توانستند برای 
استفاده از آنها پول دریافت کنند. این سرویس های بهداشتی 
در نقشه های شهر به صورت جداگانه و در خیابان ها هم با علامت 
ویژه ای مشخص می شد. بعضی از مالکان رستوران ها با این طرح 
موافق بودند زیرا احتمال داشت باعث افزایش مشتریان آنها هم 

بشود اما تعداد آنها آنقدر زیاد نشد که مشکل حل شود.

صفحه آرا: مهرداد هاشمیان

محمد سرابی؛ روزنامه نگار زهرا شمس احسان*

بسیاری از ما سال های جنگ و پناه بردن به 
زیرزمین  خانه ها در زمان بمباران   را به خاطر 

داریم. این خاطره جمعی مشترک را شاید 
بتوان نخستین استفاده غیرمعمول و موفق 
از فضاهای زیرســطحی در تهران دانست. 
امروز اما فضاهای زیرســطحی پایتخت به 
سردابه ها و زیرزمین خانه ها محدود نیست 
و زیر پوست تهران شــبکه ای از تونل ها، 

زیرگذرها و سازه ها وجود دارد که می توانند 
در زمان بحران، مثــل همان زیرزمین های 
قدیمی، جان پناه مردم باشند؛ به شرط اینکه 
اصول ایمنی در آنها رعایت شده باشد. در 
همین زمینه جمعی از صاحب نظران حوزه 
ایمنی و پدافند غیرعامل کشور دورهم جمع 

شدند تا در نشستی تحت عنوان »ایمنی، 
امنیت و پدافند غیرعامــل در آینده نظام 
مدیریت کلانشهری« آخرین دستاوردها 
در زمینه ایمن تر کردن فضاهای زیرسطحی 
شهر را ارائه کنند. در ادامه اهم صحبت های 

کارشناسان را می خوانید.

  چه کسانی 
در نشست حضور 

داشتند؟
 علی نصیری، رئیس سازمان پیشگیری و مدیریت بحران شهر 
تهران )به سوی شهر ایمن و آماده؛ چالش ها و افق های پیش رو(

فتح الله شمسایی زفرقندی، استاد دانشگاه و مشاور رئیس سازمان 
پدافند غیرعامل )تجربیات موفق کلانشهرها در حوزه پدافند غیرعامل(

جابر دانش، رئیس مرکز مطالعات و تدوین آیین نامه های فنی و 
مهندسی سازمان پدافند غیرعامل )امنیت و فضاهای زیرسطحی(

 محمدعلی نکوئی، رئیس مجتمع پدافند غیرعامل دانشگاه
 صنعتی  مالک اشتر )تاب  آوری مکان های زیرزمینی امن در بحران ها(

سولماز ارژنگی، پژوهشگر حوزه سوانح و مدیریت ریسک )مدیریت ایمن 
ازدحام در رویدادهای جمعیتی شهری(

 مجتبی عراقی زاده، سرپرست مرکز پژوهشی شهرسازی و معماری 
دفاعی دانشگاه مالک اشتر )بررسی تجارب بین المللی در بهره گیری 

چندمنظوره از فضاهای زیرسطحی شهری با رویکرد ارتقای امنیت شهر(

 فضایی برای پاسخگویی به بحران ها
جابر دانــش، رئیس مرکز مطالعــات و تدوین 
آیین نامه های فنی و مهندسی سازمان پدافند 

غیرعامل: 
فضاهای زیرســطحی، فضاهای عمومی قابل دسترس 
توسط تمام شهروندان هستند که بستر فعالیت مردم در 
روز محسوب می شوند. در فضاهای زیرسطحی نیازهایی 
مثل تامین آب، برق و مشکلاتی مثل حوادث طبیعی و 
غیرطبیعی وجود دارد که در ایمنی این فضاها تأثیرگذار 
است. در طراحی جامع شهری ما به دنبال ایجاد فضایی 
قابل دفاع هســتیم که در برابر تمام بحران ها پاسخگو 
باشد و حدی از ایمنی و امنیت را برای شهروندان فراهم 
کند. فضاهای زیرسطحی باید بتوانند در زمان بحران اول 
نقش و کارکرد اصلی خود را حفظ کنند، دوم کارکردهای 
دوگانه و چندگانه داشته باشند و سوم اینکه در کنار دیگر 
سامانه ها نقش مکمل ایفا کنند؛ به عنوان مثال به مراکز 

امداد و نجات یا مراکز بیمارستانی متصل شوند.

خسارت بندر شهیدرجایی به دلیل نقص در 
پدافند بود

فتح الله شمســایی زفرقندی، استاد دانشگاه و 
مشاور رئیس سازمان پدافند غیرعامل: 

در دنیا حدود 10کشــور هســتند کــه وزارت پدافند 
غیرعامل دارند؛ کشــورهایی مثل روســیه، بلاروس، 
اوکراین و کانادا،از جمله  کشورهایی هستند که وزارت 
پدافند غیرعامل و حــوادث غیرمترقبه دارند. در ژاپن و 
شهر توکیو اقداماتی انجام شده که شاهکارهای مهندسی 
دنیا از نظر پدافند هســتند. مدیران کشور ما باید درد را 
احساس کنند، اگر مدیران ارشد کشور ضرورت موضوع 
پدافند غیرعامل را درک نکنند و آنچنان که باید و شاید 
در کشــور اعمال نشــود، ما با تهدیدات زیادی مواجه 
می شویم که بعضی از آنها قابل جبران نیست. در حادثه 
بندر شهیدرجایی اعلام شــد که صدها میلیارد تومان 
خسارت مادی ایجاد شــده بالغ بر 70 نفر جانشان را از 
دســت داده اند که دلیل آن رعایت نکردن اصول پدافند 
بود. امروز پدافند یک علم و دانش است و در دنیا تدریس 

می شود و ما هم باید در این زمینه به روز باشیم.

 ضربه گیر بحران های شهری
محمدعلی نکوئــی، رئیس مجتمــع پدافند 

غیرعامل دانشگاه صنعتی مالک اشتر: 
فضاهای زیرســطحی باید مکانی امن را در تهدیدهای 
روزمینی فراهم کنند و نقــش ضربه گیر را در بحران ها 
داشته باشند. همچنین باید از ظرفیت تطبیق با شرایط 
مختلف و همچنین ظرفیت بازیابی و بازتوانی برخوردار 
باشــند. نمونه موفق این موضوع اسمارت تونل مالزی 
است. در این تونل در بخش زیرین همیشه آب جریان 
دارد، طبقه دوم به رفت و طبقه سوم به برگشت خودروها 
اختصاص دارد، ولی لحظه ای که سیلاب جاری می شود، 
همه  چیز متوقف می شــود و این تونل به طور کامل در 
اختیار انتقال آب شــهری قرار می گیرد. نگرش ما در 
ادبیات تاب آوری فضای شــهری زیرزمینی این است 
که علاوه بر بهره وری هایی که در حالت نرمال دارند در 
زمان بحران بتوانند بهره وری های خاص مثل اسکان یا 

دسترسی نیز داشته باشند.

 ظرفیت فضاهای زیرسطحی 
در پدافند غیرعامل

مجتبی عراقی زاده، سرپرست مرکز پژوهشی 
شهرسازی و معماری دفاعی دانشگاه مالک اشتر: 
مجموعه اقدامات غیرمســلحانه ای که منجــر به افزایش 
بازدارندگی، کاهش آســیب پذیری، تــداوم فعالیت های 
ضروری، ارتقای پایداری ملی و تســهیل مدیریت بحران 
در برابر تهدیدات و اقدامات نظامی دشــمن شود، پدافند 
غیرعامل تعریف می شود. تقریبا همه این اهداف با استفاده از 
فضاهای زیرسطحی شهری یا فضاهای چندمنظوره شهری 
قابل تحقق است. قدیمی ترین متروی جهان در شهر لندن 
است که از زمان افتتاحش تا شــروع دوران جنگ جهانی 
اول کاربری حمل ونقل داشــته و وقتی که جنگ جهانی 
اول شروع شــده مردم برای در پناه ماندن به ایستگاه های 
مترو رفته اند و برای نخستین بار مفهوم متروپناهگاه شکل 
گرفته است. پارکینگ های زیرزمینی و تونل های شهری 
هم می توانند در زمان حوادث و بحــران به ظرفیتی برای 

پناه گیری تبدیل شوند.

اجرای الزامات پدافندی در تونل ها و 
زیرگذرهای تهران 

علی نصیری، رئیس سازمان پیشگیری و مدیریت 
بحران شهر تهران: 

ما در شهر تهران با مخاطرات زیادی مواجه هستیم. بر همین 
اساس برای تمام پروژه های مهم و بزرگ تهران با بررسی اداره 
کل برنامه و بودجه و ســازمان پیشگیری و مدیریت بحران 
تهران پیوست ایمنی و پدافند لحاظ می شود و در غیراین 
صورت پروژه اجرایی نخواهد شد. مطالعات پدافندی تهران 
شامل حذف گاز از شــهر تهران، تهیه شناسنامه پدافندی 
ساختمان های مهم و الزامات پدافندی در تونل ها و زیرگذرها 
در حال انجام است. امسال بحث پناهگاه ها مورد توجه است؛ 
اینکه درصورت لزوم آیا می توان فضاهای مترو را به عنوان 
پناهگاه استفاده کرد یا خیر. کار اتصال 2بیمارستان حضرت 
امام خمینی و میلاد به مترو با جدیت دنبال می شود و دارای 
بودجه و ردیف اســت. همچنین در خطــوط 8تا 11مترو 
که جدید الاحداث هســتند در همان ابتدای امر، مطالعات 
پدافندی ازجمله اتصال به بیمارستان ها در طرح دیده شده 
است. ایمنی بیش از 6500ساختمان تهران تعیین تکلیف 
شده، 66پل اولویت دار تهران مقاوم ســازی شده و بودجه 

مدیریت بحران از 1.5به 14همت رسیده است.

 برای ازدحام جمعیت در تهران باید 
چاره اندیشی شود

ســولماز ارژنگی، پژوهشــگر حوزه سوانح و 
مدیریت ریسک: 

جمعیت، مفهومی اســت که از همان ابتدا باید حساب 
آن را  از ازدحام جدا کنیم؛ مفهوم جمعیت تعداد بسیار 
زیادی از افراد را شامل می شود که با یک هدف مشخص 
در مکانی حضــور دارند و منفعت مشــترکی را دنبال 
می کنند. این در حالت عادی مشکلی ندارد تا زمانی که 
به ازدحام تبدیل شود. آن چیزی که می تواند جمعیت را 
از حالت عادی به حالت بحرانی تبدیل کند، بحث تراکم 
و ازدحام است. تا تراکم 3نفر بر مترمربع همه  چیز نرمال 
است، اما از این میزان به بعد ریسک افزایش پیدا می کند 
و از 5/5نفر بر مترمربع به هم فشردگی و حالت ازدحام 
رخ می دهد. در این حالت بند تاب آوری پاره می شود و 
افراد بسیاری ممکن است بر اثر ازدحام بالا فوت کنند 
که در فاجعه منا این اتفاق افتاد. ما هر روز در شهری مثل 
تهران با بحث خطر و ریســک ازدحام جمعیت مواجه 

هستیم که حتما باید برای آن چاره اندیشی شود.

سیاست های جمعیتی موفق، نیازمند 
بهبود شاخص های کیفی زندگی

روز ملــی جمعیت فرصتی اســت تا با 
نگاهی راهبردی بــه یکی از مهم ترین 
ســرمایه های کشــورمان بیندیشیم. 
جمعیت، محور توســعه پایدار و عامل 

اصلی پویایی اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی هر جامعه است.
ایران امروز در نقطه ای حســاس از  گذار جمعیتی قرار دارد. 
کاهش نرخ باروری و پیر شدن تدریجی جمعیت چالش هایی 
جدی را پیش روی آینده کشــور قرار داده است. این روند 
نیازمند سیاستگذاری هوشمندانه و اقدامات عملی در سطح 

ملی و محلی است.
در مدیریت شــهری تهران باید شهری دوســتدار خانواده 
بسازیم که در آن تشکیل خانواده و فرزندآوری نه تنها با موانع 

کمتری روبه رو باشد، بلکه با مشوق های مؤثر همراه شود.
طراحی فضاهای شهری مناســب برای خانواده ها، توسعه 
مراکز نگهداری کودکان، ایجاد امکانات تفریحی و آموزشی 
برای فرزندان و حمایت از مادران شــاغل، ازجمله اقداماتی 

است که می تواند در این مسیر راهگشا باشد.
همچنین توجه به کیفیت زندگی سالمندان و برنامه ریزی 
برای جامعه ای که به ســمت ســالمندی پیــش می رود از 

ضرورت های انکارناپذیر است.
شهر دوستدار ســالمند مفهومی است که باید در تمام ابعاد 
برنامه ریزی شهری مورد توجه قرار گیرد، اما مهم تر از همه 
باید به این نکته توجه داشت که سیاست های جمعیتی موفق 
صرفا با تشویق، به افزایش کمی جمعیت حاصل نمی شود، 
بلکه نیازمند بهبود شاخص های کیفی زندگی، افزایش امید 
به آینده و ایجاد بسترهای مناسب اقتصادی و اجتماعی است.
در این روز ضمن گرامیداشــت اهمیــت راهبردی موضوع 
جمعیت بر عزم خود در شورای اســلامی شهر تهران برای 
پیگیری سیاست های حمایتی از خانواده ها و ارتقای کیفیت 
زندگی شــهروندان در تمام گروه های سنی تأکید می کنم. 
آینده ایران اسلامی در گرو جمعیتی پویا، سالم و بالنده است 
و این مهم، مسئولیتی اســت که همه ما در قبال نسل های 

آینده برعهده داریم.

* رئیس کمیته های اجتماعی و
 ورزش شورای اسلامی شهر تهران

6500ساختمان تهران
از لحاظ ایمنی تعیین تکلیف شده است.

66پل
 اولویت دار تهران مقاوم سازی شده است.

14همت
بودجه برای مدیریت بحران مصوب شده 

است.



بازگشت مثلث وحشت
اتفاقات اخیری که در مثلث برمودا رخ داده، بار دیگر توجه ها را به این منطقه عجیب جلب کرده است

خبر کوتاه

عرضه نخستین کاروان 
کامیون های خودران در چین

شــرکت بزرگ Huaneng که به عنــوان غول 
انرژی تحــت حمایــت دولت چین، شــناخته 
می شــود بزرگ ترین ناوگان کامیون های معدنی 
بدون سرنشــین برقی جهان را در مغولســتان 
راه اندازی کرد. بــه گزارش اس ســی ام پی، این 
ناوگان دارای 100وسیله نقلیه مجهز به سیستم  
رانندگی خــودران تکنولوژی شــرکت هوآوی 
است. لی شوکســو، رئیس شرکت هواننگ، یکی 
از شــرکت های تابعه گروه هواننگ گفت که این 
کامیون ها با نــام هواننگ رویچی نشــان دهنده 
بزرگ ترین استقرار کامیون های معدنی الکتریکی 
بدون راننده در جهان هستند. عرضه این ناوگان 
عظیم، پیشرفت های چین را در تبدیل و دیجیتال 
کردن صنایع سنتی به رخ کشیده است. به گفته 
لی، این خودروها از فناوری های پیشرفته ازجمله 
ارتباطات 5G-A، هــوش مصنوعی، پلتفرم های 
رایانــش ابــری، تعویــض هوشــمند باتری و 

نقشه برداری با دقت بالا بهره می برند. 

خودرو

بنیاد نخبگان 
دانشمندان برجسته را 

انتخاب می کند
حسین افشــین، رئیس 
بنیاد ملی نخبگان از اهدای 
جایزه علامه طباطبایی به ۲۰ 
نفر از دانشمندان برجسته 
کشور با حضور مسئولان 
عالی رتبه خبــر داد. این 
جایزه یکــی از بالاترین 
افتخارات علمی کشــور 
است که با هدف نکوداشت 
تلاش های علمی، آموزشی و 
پژوهشی استادان پیشگام و 
الگوسازی از شخصیت های 
علمی کشور، از سوی بنیاد 

ملی نخبگان اهدا می شود.

جذب ۸۰ درصدی 
برای صندوق علوم و 

تحقیقات 
پیمــان صالحی، مدیرکل 
علــوم،  شــورای عالی 
تحقیقــات و فنــاوری: 
براســاس قانون، صندوق 
عتف ۹۶۰ تا ۹۷۰میلیارد 
تومان در ســال۱۴۰۴ باید 
جذب کنــد و امیدوارم 
بتوانیم حداقــل حدود 
۸۰درصــد ایــن مبلغ 
را محقــق کنیم. ســهم 
پژوهشــی شــرکت ها، 
بانک ها و... از ۴۰درصد به 
۶۰درصــد افزایش یافته 
است. همچنین امسال با 
وجود صندوق شورای عالی 
علوم، تحقیقات و فناوری 
نگرانی درباره زمان مصرف 

این بودجه ها وجود ندارد.

داده های ماهواره های 
فضایی در اختیار 

سازمان ها
حسن ســالاریه، رئیس 
ســازمان فضایی ایران: 
این سازمان آمادگی دارد 
داده های ماهواره ای مورد 
نیاز را در اختیار سازمان های 
تخصصــی در حوزه های 
مختلف قرار دهد تا با ایجاد 
ارزش افــزوده روی این 
داده ها خدمات کاربردی 
در اختیار جامعه قرار گیرد. 
امروزه ظرفیت های بسیار 
ارزشــمندی در صنعت 

فضایی ایجاد شده است.

توسعه 5G با معرفی 
برندگان مزایده

حمیــد فتاحــی، رئیس 
سازمان تنظیم مقررات و 
ارتباطات رادیویی: با معرفی 
برندگان مزایده باندهای 
فرکانســی ۳۶۰۰-۳۸۰۰، 
گام بزرگ توســعه 5G در 
کشور برداشته شد. مزایده 
واگذاری باندهای فرکانسی 
۳۸۰۰-۳۶۰۰ مگاهرتز برای 
ارتباطات سیار سراسری، 
نسل  توســعه  به منظور 
پنجم ارتباطات با حضور 
نمایندگان اپراتورهای تلفن 
همراه در سازمان تنظیم 

مقررات برگزار شد.
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نگاهی به لندروور دیفندر۱۱۰
یکی از تاریخی ترین خودروهای حال حاضر جهان، 
لندروور است که نسخه دیفندر آن از سال1983 
درحال تولید اســت. برخی از مشخصات مدل 

دیفندر110 جدید را مشاهده می کنید.

اینفوگرافیک

فناوری اطلاعات

 تصاویر لو رفته از تبلت جدید شیائومی
شیائومی درحال ساخت تبلت جدید و اقتصادی 
خود بــا نــام »ردمــی پــد۲« اســت. ایــن تبلــت که 
تصاویــر آن لــو رفتــه اســت، به احتمــال زیــاد از 
نمایشــگر ۱۱ اینچــی IPS LCD با وضــوح ۱۶۰۰ در 
۲۵۰۰ پیکسل و نرخ نوسازی ۹۰هرتز بهره خواهد 
بــرد. انتظــار مــی رود ایــن تبلــت از تراشــه  »هلیــو 
جی۱۰۰اولترا« شــرکت مدیاتک بهره ببــرد که با 4 
یا ۸گیگابایــت رم و ۱۲۸ یــا ۲۵۶ گیگابایت فضای 

ذخیره سازی همراه می شود.

عکس نوشت

سرعت
192
Km/h

قدرت
292

اسب بخار

صفر تا ۱۰۰
6.1
ثانیه

حجم موتور
5۰۰۰
سی سی

کشف جدید مایکروسافت
مایکروســافت یک پلتفرم عامل سازمانی جدید 
به نام مایکروسافت دیســکاوری را برای سرعت 
بخشیدن به تحقیق و توسعه در هوش مصنوعی 
معرفی کرده اســت. با این مدل جدید، کشــف 
یک مــاده خنک کننــده دیتاســنترها به طرز 
شگفت انگیزی فقط در عرض 200ساعت ساخته 
شد؛ فرآیندی که در نبود یک تقویت کننده هوش 
مصنوعی ماه ها و حتی ســال ها طول می کشید. 
این کشف ســریع، زمینه را برای پیشرفت های 
آینده در راه حل های ایمن تــر و پایدار در صنایع 
مختلف فراهم می کند و نشان می دهد که چگونه 
مایکروسافت دیســکاوری می تواند به طور بالقوه 
تحقیق و توسعه را در هر شرکتی تغییر دهد. هدف 
این غول فناوری رساندن قدرت هوش مصنوعی 
به دانشمندان و مهندسان اســت تا کل فرآیند 
کشف را از استدلال دانش پیشرفته و فرمول بندی 
فرضیه تا شبیه سازی تجربی و یادگیری تکراری 

تغییر دهند. 

برای دهه ها، مثلث برمودا موضوع تئوری های توطئه، 
فیلمنامه های هالیوودی و مستندهای نیمه شب بود؛ 
کشتی هایی که بدون هیچ ردی ناپدید و هواپیماهایی 
که از روی رادار محو می شدند. قطب نماهایی که مثل 
چرخ می چرخیدند و سپس ســکوت. برای مدتی، 
همه چیز به نظر می رسید که پایان یافته و دانشمندان 
این افسانه ها را بی پایه می دانستند؛ خلبانان خطاهای 
انسانی را مقصر عنوان می کردند و شکاکان همه چیز 
را به بدی آب وهوا و تصادف نسبت می دادند. اما حالا 
و در سال۲۰۲۵، ترس بازگشته و این بار با داده های 

واقعی همراه شده است.

چه چیزی تغییر کرده است؟
به  تازگی پژوهشــگرانی کــه فعالیت های لــرزه ای اعماق دریا و 
ناهنجاری های مغناطیسی را تحلیل می کنند، به الگوهایی دست 
یافته اند که به راحتی قابل توضیح نیســتند و همــه  آنها به یک 
ناحیه خاص از اقیانوس اطلس بین میامــی، برمودا و پورتوریکو 
اشاره دارند. به ویژه، تیمی از مؤسسه اقیانوس شناسی نروژ که به 
نقشه برداری از بستر اقیانوس مشغول بود، گودال های زیرسطحی 
و میدان های حباب متان را شناســایی کرد کــه می تواند باعث 
تغییر ناگهانی در شناوری شود؛ آنقدر شدید که حتی کشتی های 
بزرگ را بدون هشدار غرق کند. همزمان، داده های ماهواره ای از 
مأموریت SWARM ناسا، افزایش ناهنجاری های مغناطیسی را 
در این ناحیه نشان می دهد؛ به ویژه در شرایط جوی خاص. دیگر 
این داستان، روایت ارواح و هیولاها نیست؛ بلکه ماجرای نیروهای 
غیرقابل پیش بینی طبیعت اســت و شــاید ما آنها را دســت کم 

گرفته ایم.

اتفاقاتاخیریکهباعثنگرانیشدهاند
۲۰۲۳: یک کشــتی باری با ۱۲خدمه، تنها ۴۰دقیقه 
پس از ورود به حریم مثلث، از روی رادار ناپدید شــد. 

هیچ گونه لاشه ای یافت نشده است.
۲۰۲۴: یک هواپیمای شــخصی دچار اختلال کامل 
الکترونیکی شد. خلبان بعدا گفت: »احساس می کردم 
هواپیما حرکــت نمی کند.« با اینکه مشــخص بود با 
سرعت ۸۰۰کیلومتر در ساعت حرکت می کرده است.

ژانویــه۲۰۲۵: کاوشــگرهای اعمــاق دریــا که برای 
نقشــه برداری از بســتر اقیانوس اعزام شــده بودند، 
بلافاصله پس ازپایین رفتن دچار اختلال شدند. تمام 

داده های ارسالی قطع شد.

چرا بار دیگر مطرح شد؟
انتشار تصاویری درباره حوادث اخیر در 
منطقه ای که به مثلث برمودا مشهور 
شده است بار دیگر نگرانی ها را درباره 
حوادث عجیبی که در این منطقه رخ 
می دهد زنده کرد. آیــا مثلث برمودا 
و ماجراهــای ترســناکش بــار دیگر 
برگشــته اند؟ البته در پاسخ می توان 
خیلی ساده پاســخ داد که این مثلث 
جایی نرفته بود کــه بازگردد، اما حالا 
دلایل علمی تری درباره چرایی حوادث 

رخ داده در این ناحیه وجود دارد.

چرا باید برایمان مهم باشد؟
چه مثلث برمودا رازهای باســتانی در 
خود داشــته باشــد چه نه، یک چیز 
قطعی ا ســت: این ناحیــه، منطقه ای 
طبیعی و ناپایدار است و فناوری امروز، 
تازه دارد به رمز و رازهای آن می رسد. 
اینجا دیگر بحث هیولاهای دریایی یا 
دروازه های زمانی نیست؛ بحث، آگاهی 
رو  به  رشد ما از نیروی خام و ناشناخته 
زمین اســت و این واقعیــت که هنوز 
همه چیــز را درباره اعمــاق اقیانوس 

نمی دانیم.

علمِ پشتِ ترس
فوران های متان هیدرات

زیر کف اقیانوس اطلس، ذخایر عظیمی از متان 
هیدرات وجود دارد. وقتی ایــن لایه ها دچار 
اختلال شوند، می توانند فوران کنند و گاز را به 
سطح بفرستند و چگالی آب را به شدت کاهش 
دهند. کشتی هایی که روی این ناحیه شناورند، 
بلافاصله شناوری خود را از دست می دهند و 
غرق می شــوند؛ بدون هیچ پیام اضطراری و 

بدون هیچ لاشه ای.

ابرهای ۶ ضلعی و بمب های هوایی 
در مطالعه ای ماهواره ای در ســال201۶، 
هواشناسان ابرهایی به شــکل ۶ ضلعی بر 
فراز مثلث شناســایی کردند که می توانند 

بمب های هوایی ایجــاد کنند؛ انفجارهایی 
ناگهانــی از بــاد بــا ســرعتی بیــش از 
2۷0کیلومتر در ســاعت. این بادها آنقدر 
قدرتمند هستند که می توانند هواپیماها یا 

کشتی ها را واژگون کنند.

نقاط گردابه ای مغناطیسی 
مثلث برمودا در نزدیکی یکی از معدود نواحی 
انحراف مغناطیســی زمین قــرار دارد؛ جایی 
که شــمال جغرافیایی و شــمال مغناطیسی 
برهم منطبق می شــوند. این پدیده می تواند 
سیســتم های ناوبری حتــی در هواپیماهای 
مــدرن را مختل کنــد و منجر بــه انحرافات 

غیرمنتظره در مسیر شود.

مشهورترین رخدادهای برمودا
پرواز 19  / سال 1945

در پنجم دسامبر19۴5، 5 فروند هواپیمای 
نظامی آمریکا هنگام پرواز تمرینی از پایگاه 
دریایی فورت لادردیل ناپدید شدند. ارتباط 
رادیویی قطع شــد و همه 1۴سرنشــین 
هواپیماها مفقود شــدند. عجیب تر اینکه 
هواپیمای امدادی که برای جست وجو رفته 

بود هم با 13خدمه ناپدید شد.

کشتی مارین سالفر کویین/ سال 1963
کشــتی باری آمریکایی بــا 39خدمه در 
فوریه19۶3 هنگام حمل گوگرد از لوئیزیانا 
به نورفولک ناپدید شد. هیچ  گونه لاشه ای 
از این کشــتی باری پیدا نشد. کارشناسان 
فنی از ساختار ضعیف کشتی حرف زدند، 
اما دلیل ناپدید شدن همچنان رازآلود باقی 

مانده است.

پرواز دی سی-3 شماره469  /سال 194۸
در بیست وهشــتم مــاه دســامبر ســال  
 19۴8، یک فروند هواپیمای مســافربری

دی سی-3 با 32 مســافر و خدمه در مسیر 
خــود از پورتوریکو به میامی ناپدید شــد. 
ارتباط رادیویی ایــن هواپیما 80کیلومتر 
مانده به میامی قطع شد و هیچ اثری از آن 

هرگز به دست نیامد. 

 کشتی سایکلوپس/ سال 191۸ 
ایــن کشــتی عظیــم نیــروی دریایــی 
آمریــکا یکــی از مرموزترین مــوارد در 
ناپدید شــدن های تاریخ دریانوردی را رقم 
زد. با بیــش از 300خدمه و هــزاران تنُ 
محموله ســنگ، بین باربادوس و بالتیمور 
ناپدید شد. نه پیامی، نه لاشه ای، نه اثری؛ 

گویی هرگز وجود نداشته است. 

قایق تفریحی ویچ کرفت/ سال 196۷
در شــب کریســمس19۶۷، قایق تفریحی 
ویچ کرفت با 2سرنشین از ساحل میامی برای 
دیدن چراغ های شــبانه حرکت کرد. یکی از 
سرنشینان با گارد ساحلی تماس گرفت و گفت 
که قایق دچار مشکلی جزئی شــده، اما هنوز 
ایمن است. گارد ساحلی در 19دقیقه رسید، اما 

قایق کاملا ناپدید شده بود.

ساسان شادمان منفردگزارش
روزنامه نگار
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آمار پیوند عضو در ایران
31اردیبهشت روز ملی اهدای عضو و اهدای زندگی است. 
اهدای عضو در ایران به شکل رسمی از سال81 آغاز شد 
و از آن زمان تاکنون بیش از ۷۰ هزار ایرانی پیوند عضو 
شــده اند. اما بیش از ۲۵ هزار نفر در ایران در صف پیوند 
هســتند که از این تعداد روزانه حــدود 1۰ نفر به دلیل 
نرسیدن عضو مناســب پیوند فوت می کنند که دلیلش 
نبود عضو اســت. این در حالی اســت که سالانه حدود 
۲هزار خانــواده به اهدای عضو بیمار مرگ مغزی شــان 
رضایت نمی دهند، آن هم درحالی که هر فرد مرگ مغزی 
می تواند 8 نفر را از مرگ حتمی نجــات دهد. چند آمار 

جالب از روند اهدای عضو در ایران را بخوانید. 

کوتاه تر  از گزارش

صفحه آرا: حامد یزدانی

دارو گران نشده!
مهدی پیرصالحی، رئیس سازمان غذا و دارو، هرگونه افزایش قیمت دارو از ابتدای امسال تاکنون را رد کرد و گفت: 
تمام افزایش قیمت ها مربوط به سال گذشته است. به گفته این مسئول، ممکن است برخی داروخانه ها به دلیل 

بدعهدی بیمه ها در پرداخت بموقع، داروها را با قیمت آزاد حساب کنند که تخلف است.

ایران؛ قطب چشم پزشکی منطقه 
مسعود ناصری پور، فوق تخصص شــبکیه و آنکولوژی چشــم با تأکید بر اینکه ایران قطب چشم پزشکی منطقه 
است، گفت: در زمان حاضر نه تنها بیماران چشــمی نیاز به اعزام به خارج ندارند، بلکه بیماران از دیگر کشورها 

برای درمان به ایران می آیند. این نکته جای مباهات فراوان دارد و امیدواریم این روند همچنان پایدار بماند.

تغذیه

میوه درمانی برای کبد چرب و دیابت 
یک مطالعه در سال۲۰۲3 نشــان داد خوردن توت فرنگی 
دارای فواید قلبی متابولیک است و می تواند منجر به کاهش 
کلســترول، نرم شــدن عروق، کاهش التهاب و اســترس 
اکسیداتیو، کم  شــدن مقاومت به انســولین و کاهش قند 

خون شود. 
توت فرنگی مقاومت به انسولین را کاهش می دهد که علت 
اصلی دیابت و بیماری کبد چرب است. برتون فریمن، استاد 
مؤسسه فناوری ایلینویز در این  باره می گوید: شواهد کافی 
برای حمایت از نقش توت فرنگــی در رویکرد »غذا به عنوان 
دارو« برای پیشگیری از دیابت نوع۲ و بیماری های قلبی و 
عروقی در بزرگسالان وجود دارد.  روبرتا هولت، محقق ارشد 
در تحقیق دیگری که در ۲۰۲4 در دانشگاه کالیفرنیا در این  
باره انجام گرفته به این نکته اشــاره کرده که مصرف روزانه 
توت فرنگی تأثیر قابل توجهی بر سلامت قلب و عروق، به ویژه 
در افرادی که در معرض خطر بیماری قلبی هســتند، دارد. 
متابولیســم لیپیدها را بهبود می بخشد و التهاب سیستمی 

را کاهش می دهد. 

خبر روز 

بیماران لباس جدید می پوشند
مســعود حبیبی، معاون فرهنگــی و دانشــجویی وزیر 
بهداشــت از طراحی لباس های جدید بــرای بیماران در 
مراکز درمانی خبر داده و گفته  در برنامــه  داریم که ۲ یا 
3لباس طراحی شده برای بیماران را عملیاتی کنیم تا در 

بیمارستان ها استفاده شوند.
وی عنوان می کند: بیمار حق دارد شرایطی برای خودش 
لحاظ کند و ما باید به این حــق  احترام بگذاریم. به همین 
دلیل لباس هایی طراحی شده تا زمانی که بیمار از بخش 
به اتــاق عمل می رود در مســیر و روی برانکارد شــرایط 
مناسب تری برایش فراهم باشد. لباس بیمار در اتاق عمل و 
هنگام عمل هم باید باز باشد. برخی بیماران، ازجمله زنان، 
برایشان سخت اســت که از اتاق عمل به بخش بیایند. در 
نتیجه لباس جدیدی طراحی شــده که آماده تولید است 
و در جلســه ای که در تیرماه برگزار می شود این موضوع 

بررسی خواهد شد. 

آرش نهاوندی؛ روزنامه نگار

کاسبی از موهای ریخته
نکته هایی درباره تبلیغات و شامپوهای رفع کچلی و ریزش مو

تبلیغاتی که درخصوص رویش مجــدد موها قول درمان 
صددرصد و در کوتاه مدت می دهند، قطعا دروغ هستند. 1

هیچ شــامپو و محلولی نمی تواند موها را یک دفعــه ترمیم کند. 
بهترین درمان ها هم، البته اگر درمان ممکن باشد، حداقل چند ماه 

طول می کشد.
اگر ریزش موها خیلی وقت پیش اتفاق افتاده و فرد چند 

سالی است کاملا کچل شده یا کف ســرش معلوم است، 2
دیگر درمانی برایش وجود ندارد.

 تا وقتی می توان برای رویش مجــدد موها کاری کرد که 
فولیکول موها هنوز زنده باشند. اگر فولیکول ها مرده باشند 3

دیگر هیچ کاری برای برگشت موها نمی شــود انجام داد و نهایت 
کاری کــه می شــود کرد 

کاشــت مو اســت. 

پی آرپی، مزوتراپی، مکمل، محلول و شامپو تا وقتی اثر می کنند که 
فولیکول ها یا ریشه موها زنده باشند.

ریزش موی ارثی بحثش جداســت، اما حتی اگر کســی، 
بیشــتر خانم ها، به دلیل فقر آهن دچار ریزش مو شــود، 4

به موقع اقدام نکند و موهایش آن قدر ضعیف شــوند که 
فولیکول هایش از بین بروند، دیگر هیچ کاری برایش نمی شود انجام 

داد.
تبلیغی که ادعا دارد موهــای ریخته را 1۰۰درصد درمان 

می کند، مشخص است که دروغ و غلط است.5
خیلی از محلول ها و مکمل ها در داروخانه ها موجودند و مجوز 

وزارت بهداشت را هم دارند، اما موضوع این است که درمان 6
هر فرد متفاوت است و هر محصول باید تحت شرایطی تجویز شود.

کار اصلی شامپو در صددرصد موارد، پاک کردن کف سر 
است. فقط شــامپوهای درمانی مثل شامپوی ضد شوره، 7

ضد شپش و اینها کاملا مؤثرند، اما شامپوی رویش مجدد مو 
دروغی بیشتر نیست.

شــامپوهای ضد ریزش مو معمولا سولفاته 
کمی دارند و فقط به ســاقه موها آســیبی 8

نمی زننــد، وگرنه کارکرد همــه آنها تمیز 
کردن کف سر و ســاقه موهاست. پس 
تأکید می کنــم هیچ شــامپویی 
نمی تواند جلوی ریزش موها را 
بگیرد، چه برســد به رویش 

مجدد موها.

 همه آدم ها دوســت دارند موهای پرپشت و زیبایی 
داشته باشند؛ مرد و زن هم ندارد و وقتی دچار ریزش مو 
می شوند، اضطراب می گیرند و اغلب اعتماد به  نفس شان 
پایین می آید و دنبال هر راهی می گردند تا موهای از 
دست رفته را برگردانند. اما سؤال اصلی اینجاست که 
ریزش مو و کچلی و... آیا درمانی دارد؟ این همه تبلیغ 
و محصولی که در این زمینه می بینیم ادعای درستی 
مطرح می کنند یا نه؟ در این باره پای صحبت  دکتر کیانا 

فرهی، متخصص پوست، مو و زیبایی نشسته ایم.

3ماه
حداقل طول درمان هایی که برای ریزش مو  

نیاز است

1تا 2سال
بعــد از اتفــاق افتــادن 
ریزش مو، زمان طلایی 

درمان آن است ؛ 
آن هم اگر فولیکول مو 

زنده باشد

8یا 10سال
اگر از ریزش موهای 
شما گذشته باشد، 
دیگر نمی شود برای 
 درمانش
 کاری کرد

پروانه بندپیگزارش
روزنامه نگار

2دلیل مهم رضایت ندادن خانواده ها 
عدم باور مرگ مغزی عزیزان به عنوان 

مرگ قطعی

گاهــی از نظــر خــود متوفــی کــه آیــا  ناآ
موافق اهدای عضو بوده یا نه؟

1

2

5اولویت بیماران نیازمند پیوند  
   کلیه، کبد، قلب، ریه، لوزالمعده و روده 

2عضــو قلــب و ریــه بیشــترین دلیــل     
مرگ ومیــر بیمــاران نیازمنــد پیونــد عضــو در 

تمام دنیاست.
   2500پیوند کلیه در کشــور انجام می شــود 
و هفت هشتم نیازمندان، بیماران پیوند کلیه 

هستند.
   ۹میلیــون نفــر در ایران کارت اهــدای عضو 
دارنــد؛ یعنــی حــدود ۱0 تــا ۱2درصــد جمعیت 
کشور. این آمار در کشورهای توسعه یافته ۶0 

تا ۷0درصد است.
   ۱3.۹شــاخص اهــدای عضــو )PMP( در 
ایران است. عدد قابل قبول 25 و عدد ایده آل 

40عنوان می شود.
   ایــران رتبــه اول اهــدای عضــو در میــان 

کشورهای آسیایی و رتبه 3۱در دنیا را دارد. 
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کشمکش بر سر مهریه
اصلاح قانون مهریه به موضوعی داغ تبدیل شده و حتی اهالی مجلس و دولت را روبه روی هم قرار داده است

کمک از صدای مشاور
یک میلیــون و ۷۵۰ هــزار نفر با صدای مشــاور بهزیســتی 
)شماره ۱۴۸۰( تماس گرفته و درباره مشکلات خانوادگی شان 
مشورت خواسته اند. موضوع بیشتر تماس ها هم نحوه تعامل با 
نوجوانان عصبانی، خیانت همسر، افســردگی و اضطراب بوده 
است. ابراهیم غفاری، سرپرست دفتر مشاوره و امور روانشناختی 
سازمان بهزیستی کشور درباره این تماس ها اطلاعاتی داده که 

در زیر می خوانید:

کتابداده نما

حج

فضای فرهنگی در ایران ناچیز است
ســیدعباس صالحی، وزیر فرهنگ و ارشاد اســامی: درباره فضای فرهنگی موجود در کشــور، اگر مساجد را 
درنظر نگیریم، نسبت سرانه فرهنگی و هنری آن در مقیاس سانتی متر محاسبه می شود و این موضوع اصا 

برای کشوری که هویتش با فرهنگ و هنر تعریف می شود، مناسب نیست.

استرداد لایحه حمایت از زنان صحت ندارد
زهره سادات لاجوردی، رئیس کمیته زنان مجلس: خبر استرداد لایحه حفظ کرامت و حمایت از زنان در برابر 
خشونت از سوی دولت صحت ندارد. انتشار این خبر نادرست، موجب ناامیدی فعالان حوزه زنان می شود. 

مجلس دوازدهم تا تصویب نهایی، این موضوع را با جدیت دنبال خواهد کرد.

صفحه آرا: حامد یزدانی

   موافقان چه می گویند؟
در مجلس قبل بخشی از موضوع اصلاح قانون مهریه با کمیسیون 
اجتماعی گره خورده بود اما اکنون کمیسیون حقوقی و قضایی 
مجلس، صحنه گردان اصلی این داســتان است که دلایل خاص 

خود را دارد:

محمد ســرگزی، رئیس کمیسیون حقوقی و 
قضایی مجلس:  براساس ماده ۹ مصوبه کمیسیون 
قضایی و حقوقــی، حکم بر این اســت که تعداد 
۱۱۰ســکه تمام بهــار آزادی به ۱۴ ســکه تمام 
بهار آزادی کاهش پیدا کند و برای مبالغ بیشــتر از ۱۴ سکه فقط اگر 
طلبکار، مالی از بدهکار معرفی کند آن مال توقیف می شود و طبق قانون 
به فروش می رسد و بدهی طلبکار پرداخت خواهد شد. بنابراین در این 
ماده سقفی برای میزان مهریه تعیین نشده و فقط برای ضمانت اجرای 
حبس موضوع قانون، نحوه اجرای محکومیت های مالی سقف ۱۴سکه 

یا معادل آن تعیین شده است.

عثمان سالاری، نایب رئیس کمیسیون قضایی 
مجلس:  این طرح جنبه دســتوری برای تعیین 
میزان مهریه ندارد. اما اگر زوج، مهریه تعیین شده 
توسط زوجین را تا سقف ۱۴سکه پرداخت نکند، 
این موضوع ماهیت کیفری خواهد داشت که البته نوع مجازات آن با 
استفاده از پابند الکترونیکی پیش بینی شده است تا از آسیب به بنیان 

خانواده و لطمه جدی و اساسی به ادامه زوجیت جلوگیری شود.

فروش بیش از 770میلیارد تومان 
کتاب در نمایشگاه

براساس گزارش نهایی منتشرشده از این دوره نمایشگاه کتاب، 
مجموع فروش کتاب در این رویــداد فرهنگی به ۷ هزار و ۷۶۷ 
میلیارد و ۴۱۴ میلیــون و ۷۶۹ هزار و ۲۲۵ ریال رســید. این 
رقم نسبت به سال گذشته با رشــد ۵۷.۳ درصدی همراه بوده 
است. بخش فروش مجازی نسبت به دوره گذشته با رشد ۹۷.۷ 
درصدی همراه بوده اســت. همچنین یک میلیون و ۸۰۱هزار 
جلد کتاب از طریق بستر مجازی به فروش رسیده که نسبت به 
رقم یک میلیون و ۲۹هزار جلد سال گذشته، ۷۵ درصد افزایش 
نشان می دهد. فروش حضوری، نشان دهنده رشد ۲۱.۶ درصدی 
است. تعداد تقریبی کتاب های فروخته شده در این بخش حدود 
یک میلیون و ۲۵۲هزار جلد برآورد شده که این رقم براساس 
قیمت میانگین کتاب های عرضه شــده در نمایشگاه محاسبه 
شده است. این آمار صرفا شامل تراکنش های رسمی ثبت شده 
در سامانه های فروش نمایشگاه  اســت و فروش های نقدی یا 

کارت به کارت در این محاسبات لحاظ نشده اند. 

 42هزار زائر 
به عربستان اعزام شده اند

رئیس ســازمان حج و زیارت گفت: بنابر آخریــن آمار تا روز 
۲۹ اردیبهشت مجموعا ۴۲ هزار و ۳۷۲ نفر از زائران حج امسال 
از طریق فرودگاه های مدینه و جده وارد سرزمین وحی شده اند. 
علیرضا بیات در حاشــیه بازدید از فــرودگاه جده درخصوص 
آخرین وضعیت عملیات حج گفت: از ۱۷۷ پرواز انجام شده برای 
انتقال زائران، تاکنون هواپیمای ایران ایر ۱۴۸ پرواز و ایرلاین 
ســعودی »ناس« ۲۹ پرواز را عهده دار بوده اند. او درخصوص 
وضعیت رســیدگی های درمانی به هموطنان در مکه و مدینه 
نیز گفت: در ۱۵روز ابتدایی عملیات حج ۱۴ هزار و ۷۵۷ مورد 
ویزیت ســرپایی زائران در مراکز پزشکی سازمان حج و زیارت 
ثبت شده اســت و ۳۹ نفر از هموطنان جهت دریافت خدمات 
تکمیلی نیازمند بستری بوده اند که اقدامات لازم برای بهبود این 

عزیزان انجام شده است.

1,750,000
تعداد تماس با مشاور 

تلفنی بهزیستی در سال 
گذشته

79
درصد

21
درصد

آمارتماسگیرندگان
باتفکیکجنسیت

گروهسنی
تماسگیرندگان

 20تا45
ساله

شایعترینعلتتماسها
 اضطراب و افسردگی 

 استیصال در برخورد با فرزند نوجوان
 مشکات زناشویی با محور خیانت

پیشنهادبرایزمانتماس
مناسبباصدایمشاور

14تا 17و شب ها

3000
تعداد مراکز حضوری 

مشاوره بهزیستی

فشار تورم سال هاســت که به پرداخت مهریه و 
پرونده های طلاق گره خورده اســت تا جایی که 
نمایندگان مجلس در ماه های ابتدایی شروع به کار 
دور یازدهم یعنی همان سال 1399به قول خودشان 

برای اصلاح قانون مهریه، کمر همت بستند.
هر چند این اصــلاح قانونی بــا مجلس یازدهم 
گره خورده بود، سرنوشت آن نامعلوم ماند تا اینکه با 
شروع مجلس دوازدهم، این اصلاحیه به کمیسیون 
قضایی ارجاع شــد. حالا هم اختلاف نظرها بر سر 
کاهش تعــداد مهریه به 14ســکه، نه تنها میان 
فراکسیون زنان مجلس و مردان کمیسیون قضایی 
مجلس بالا گرفته اســت بلکه معاونت امور زنان 
ریاست جمهوری هم به عنوان بازیگر مجری این 
موضوع، هر چند پس از ماه ها وقفه، بالاخره در مقام 

مخالف با این تغییرات زبان به سخن گشود.

لیلا شریفگزارش
روزنامه نگار

1,613
نفر

تعداد زندانیان 
مهریه

13
درصد

از زندانیان 
جرائم غیرعمد 

سراسر کشور

 استان های 
با کمترین و بیشترین 

زندانی های مهریه

استان تهران

193نفر
استان سمنان

7نفر

   مخالفان چه می گویند؟
اگر بخواهیم یک تصویر کلی از جبهه مخالفان اصلاح قانون مهریه 
ترسیم کنیم باید بگوییم که بخش زیادی از وکلا، فراکسیون زنان 
مجلس و معاون امور زنان و خانواده رئیس جمهور در این جبهه قرار 

گرفته اند و مهم ترین دلایل مخالفت آنها به این شرح است:

زهرا بهروز آذر، معاون امــور زنان و خانواده 
رئیس جمهور:  مهریه در نظام حقوقی ایران صرفا 
دینِ زوج یا یک تعهد مالی نیســت، بلکه ابزاری 
حمایتی مهم برای زنان، به ویژه در شرایطی است که 
برخی حقوق دیگر مانند حق طلاق در انحصار زوج قرار دارد. در همین 
مدت، بســیاری از زنان به دلیل نگرانی از تغییرات در قانون، به دادگاه 
مراجعه کرده و مهریه خود را به اجرا گذاشته اند. نمی توانیم یک تکه از 
پازل را تغییر دهیم و سایر اجزا دســت نخورده باقی بماند. اگر قرار بر 
اصلاح باشد، باید سایر عناصر این پازل همزمان و هماهنگ تغییر کند 

تا یک مدل متوازن و کارآمد برای حمایت از خانواده شکل بگیرد.

زهرا خدادادی، عضو فراکسیون زنان مجلس 
شورای اسلامی: در طرح اصلاح موادی از قانون 
نحوه اجرای محکومیت های مالی و برخی از احکام 
درباره مهریه، با وجــود برخی اصلاحات مفید، ما 
شاهد نوعی یک طرفه گرایی در حمایت از مردان بدهکار هستیم. ضمن 
آنکه بسیاری از زنان، در عمل برای گرفتن همین ۱۴سکه هم باید ماه ها 
در راهرو های دادگاه دوندگی کنند. زمانی می توانیم مهریه را که عملا 
تنها ابزار حمایتی بانوان است، حذف کنیم که دستیابی به سایر حقوق 
مانند حق طلاق، حضانت، تنصیف اموال، اشتغال، مسکن، تحصیل و 

خروج از کشور را برای بانوان تسهیل کنیم و از عدالت دور نشویم.
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برای خیلی ها به خصوص دهه شصتی ها این یک تجربه آشناست که روز تولدشان توسط والدین برای تسهیل در مدرسه رفتن به عددهای آخر شهریور و اول مهر  ماه 
نزدیک شده است. قدیم تر ها عموما تاریخ تولد اول سال را موهبت می دانستند و حتی برای فرزندان متولد در ابتدای زمستان هم شناسنامه سال نویی می گرفتند. حالا اما 
اداره ثبت احوال برای صدور شناسنامه سختگیری های جدی دارد و براساس گواهی تولد بیمارستان، روز تولد را ثبت می کند. به همین دلیل آنهایی که عاشق اعداد رند و 
روزهای خاص برای گرفتن شناسنامه فرزندشان هستند، یک مرحله به عقب می روند و این رؤیا را نه در اداره ثبت احوال که در بیمارستان و نوبت جراح جست وجو می کنند.

 سجل
بیتغییر

درباره تاریخ بازان و رویدادهایی که در رُندترین 
تاریخ سال 1404گران تمام می شوند 

بهوقترنُد
تا همین 4سال پیش که عمرمان در قرن گذشته 
سپری می شد، هر 10سال یک بار سر و کله این موج 
پیدا می شد و البته حقیقتا قصه از سال 1377رنگ 
جدی تری به خود گرفت. یک دهه بعد از جنگ و 
شرایط رو به بهبود اقتصادی کشور و گسترش فضاهای ارتباطی، سبب شد تا برای بار اول 
حتی یک برنامه محبوب تلویزیونی هم برای تاریخ 7مهر ماه سال77 سنگ تمام بگذارد. 
دهه های بعد هم قصه ادامه داشت اما حالا که در قرن تازه خورشیدی زندگی می کنیم، بهانه 
هر ساله برای این عددبازی ها و خاطره نگاری ها فراهم است. بهانه پیش رو هم کمی بیشتر 

از یک ماه دیگر از راه می رسد؛ 4 تیرماه سال 1404.

سحر جعفریان عصرزندگی
  روزنامه نگار

صفحه آرا: علیرضا  بهرامی

رندشکن،قبَلِتُ؟
می کشند؛ گاهی تا چند 10میلیون تومان.«است که بعضی ها به خاطر شیک بودن تاریخ های خاص، حسابی آن را بالا ثبت اســناد و املاک برای حق التحریر هر عقد حدود 2میلیون  تومان روزها به بیش از ده ها تماس تلفنی پاسخ می دهد:»نرخ مصوب سازمان اعتبار می ده.« این را منشی دفتر ازدواج و طلاق دیگر می گوید که این در شناسنامه هایشان مهم است. »اعداد خاص به شناسنامه ها و مراسم مون سخاوتمندانه بریز و بپاش می کنند. برای آنها فقط تاریخ متقارن و رونویس اش آنها که برای نوبت گیری ازدواج در رُندترین تاریخ ســال، سر و دست می شکنند و این یعنی تاریخ 04/4/4برامون شگون داره. حتما خوشبختمون می کنه.« پرُ تعدادند  بود:» دوســتی دارم که میگه هر عدد یه جادو داره و توی فال منــم عدد 4رو زیاد دیده. نکرده. انگار راستی راســتی دیر به فکرِ عددبازی های گران افتاده  است. عروس خانم گفته عروس خانم برای ثبت نوبت عقد در رُندترین تاریخ 1404روی زمین نماند اما هیچ، دشت بی وقفه اصرار. این چندمین دفتر ازدواج و طلاق اســت که از صبح سر زده تا سفارش اکیدِ نامزدم و خونوادش ضایع شــم.« از منشــی دفتر ازدواج و طلاق، انکار و از داماد جوان هم چی باشه 2برابرش رو می دم...شیرینی شما هم محفوظه. فقط نذار همین اول کاری پیش خطبه عقد بخونه و امضا بگیره.« پسر جوان از قرار، همان آقای داماد است:»هزینه اش هر شــده... اون روز حاج  آقا حتی فرصت ناهار و نماز هم نداره... بنده  خدا مجبوره پشــت هم نداریم... حالا هی اصرار کن... دیر اومدی... از 2 ماه قبل همه ساعت های تاریخ 04/4/4رزرو »چرا متوجه نمی شی پســرجان؛ می گم برای اون تاریخ که شــما می خوای، ساعت خالی 

کاکلزریواردمیشود

صف تاریخ بازان تقارن پسند در بلوک زایمان بیمارســتان ها به ویژه بیمارستان های خصوصی نیز طولانی ا ست. 

نشان به آن نشان که در اغلب تاریخ های رُند هر سال آمار تولد )سزارین( به شکل شگفت انگیزی بالا بوده؛ آنقدر که 

متخصصان زنان و زایمان، کمتر فرصت سر خاراندن پیدا کرده اند. بنابراین بعید است پدران و مادرانی که حدود 

متفاوت بودن را به ارقام تاریخ ها رســانده اند به ســادگی از روز 04/4/4بگذرند. این را دیگر همه کارکنان بخش 

زایمان بیمارستان ها می دانند و پیش تر پیش بینی اش می کنند؛ از پزشکان و پرستاران تا بیماروندها و نظافتچیان؛ 

پزشکانی که پرهیز علمی و اخلاقی از دستکاری تاریخ ولادت دارند و نیروهای خدماتی که می ترسند از دست کاری 

یک امرطبیعی و دائم پچ پچ می کنند:»پیشانی باید بلند باشــه نه که تاریخ تولد رُند باشه...اصلا بخت چه دَخلی 

داره به تاریخی جز قمر در عقرب. «یک طرف، پرهیز و ترس، طرف دیگر اما شوق است. دوست دارند تولد در روز 

رند را برای کاکل زری در راه رزرو کنند و گاهی اصلا حواس شان نیست که یک ساعت تأخیر یا تعجیل در زایمان 

ممکن است مشکلات جبران ناپذیری به وجود بیاورد. مژدگانی و شادباش های پُر و پیمان که از سر شوق تولد و 

البته روز خاص سال هم هست از منشی های بخش پذیرش تا جراح زنان و زایمان را شامل می شود. خیلی ها 

می خواهند هرطور شده قدم نورسیده را به روز محبوب و رند جشن بگیرند. منشی مطب یکی از متخصصان 

زنان بیمارستان با کنایه می گوید:» یه جوری دست به دامن دکتر می شن و قدشون رو می خوان طلا 

بگیرن که نوزادشون ســر تاریخ لاکچری به  دنیا بیاد، انگار روزای غیر اون تاریخ، نحسی داره. این 

ادَاها تمام نمی شن. بابا هر روز سال این همه بچه به دنیا می آن و ماشالله همه هم سالم و عاقبت 

به خیر. این مسخره بازی ها واقعا نوبره.« سرپرســتار بخش نوزادان یکی از زایشگاه های دولتی 

شهر هم می گوید:» مصائب تغییر وقت زایمان هیچ، دردسرهای شلوغی بی دلیل کادر درمان 

در روزهای رند، واقعاً تجربه عذاب آوری است. ما روزهای سختی را سپری می کنیم و این فراوانی 

ولادت در ایام رند تقویم شمسی دردسر عجیبی برای ما رقم می زند.« 
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